
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

یک کارشناس ارزی گفت: همه فعالان سامانه نیما در 
چارچــوب مقررات ارزی فعالیت می کنند و بانک مرکزی 
هیچگونه قراردادی با صادرکننده یا وارد کنند برای مبادله 
ارز ندارد و در جایگاه تایید و رد قراردادهای صادرکنندگان 

و واردکنندگان نیست.
»موراشــین جوان« با بیان اینکه ســامانه نیما ) نظام 
یکپارچه معاملات ارزی( به صورت رسمی از اردیبهشت ماه 
سال ۱۳۹۷ شروع به فعالیت کرده و بستری برای خرید و 
فروش ارز را فراهم کرده است، افزود: بازیگران این سامانه 
در قالب چهار گروه کلی دسته بندی می شوند، گروه نخست 
شامل وارد کننده های کالا خدمات که نقش متقاضیان را به 
عهده دارند، گروه دوم صادرکننده های کالا و خدمات که 
ارز حاصل از صادرات خود را به این سامانه عرضه  می کنند، 
گروه سوم واسطه گرها شامل بانک ها و صرافی هستند که 
منابــع ارزی را از عرضه کنندگان خریداری می کنند، به 
واردکنندگان که متقاضیان ارز هستند به فروش می رسانند 
و تبادلات بین آنها را راحت تر می کنند، بازیگر چهارم هم 
سیاســت گذار ارزی یا بانک مرکزی است.وی  با اشاره به 
اینکه از آنجا که در سامانه نیما طیف وسیعی از صرافی های 
تضامنی و بانکی حضور دارند که می توانند عرضه کننده ها 
را به متقاضیان ارز متصل کنند، گفت: عمده ترین کارکرد 
سامانه نیما تسهیل تامین ارز است، همچنین سامانه نیما 
این امکان را برای کلیه فعالان اقتصادی فراهم می کند تا 
به طور شــفاف اطلاعات عرضه و تقاضای ارز را در اختیار 
داشــته باشد و نســبت به برنامه ریزی فعالیت خود اقدام 
کنند.جــوان افزود: از ســوی دیگر این ســامانه به نوعی 
چراغ راه سیاست گذار ارزی است، چرا که سیاست گذاری 
ارزی با مشاهده روند عرضه و تقاضای ارز در سامانه نیما 
و مقایســه آن با نقشه ارزی برنامه ریزی شده برای کشور 
می تواند در صورت لزوم وارد عمل شده و تعادل را در بازار 

ثانویه برقرار کند.
این کارشــناس بازار ارز با بیان اینکه مشــخص بودن 
همــه عرضه ها و تقاضاها به صورت یکجا ما را به ســمت 
نــرخ تعادلی ســوق می دهــد، گفت: از آنجــا که کلیه 
عرضه کنندگان و متقاضیان واقعی و کلان ارز در این بازار 
حضور دارند، عرضه و تقاضای ارز به صورت عمده و شفاف 
در این بازار انجام می شود و نرخ این بازار به نرخ واقعی ارز 
نزدیکتر خواهد بود؛ بنابراین می توانیم بگوییم کشف نرخ 

واقعی ارز کارکرد دیگر سامانه نیما است.
وی در خصوص نقش سامانه نیما در دوران تحریم گفت: 
نزدیک شــدن نرخ ارز نیما به نرخ بازار آزاد، موجب شده 
اســت تا صادرکنندگان تمایل بیشتری به عرضه ارز خود 
در این ســامانه داشته باشــند؛ بنابراین در شرایط سخت 
تحریم کنونی که منابع ارزی کشور به شدت محدود شده 
است، بازگشــت ارز حاصل از صادرات غیرنفتی در بستر 
ســامانه نیما کمک زیادی به تامین ارز واردات موردنیاز 
کشــور کرده و به بانک مرکزی و سیاســتگذاران کشور 
اجازه داده تا با دست بازتری به مدیریت عرضه و تقاضای 

ارز در کشور بپردازند.
جوان با اشاره به اینکه بازار نیما در جلوگیری از خروج 
سرمایه نیز نقش مهمی داشته است، ادامه داد: در واقع ارز 
حاصل از صادرات کشــور از طریق سامانه نیما به واردات 
کالاها و خدماتی  اختصاص داده می شود که ثبت سفارش 
آنها توسط وزارت صمت و براساس نیازهای وارداتی کشور 
انجام می شــود؛ بنابراین ارزهای حاصل از صادرات صرف 

قاچاق و خروج سرمایه نمی شوند.  
این کارشناس ارزی افزود: همه فعالان نیما در چارچوب 
مقررات ارزی کشــور فعالیت می کننــد و بانک مرکزی 
هیچگونه قراردادی با صادرکننده یا وارد کنند برای مبادله 
ارز ندارد و در مقام تایید و رد قراردادهای صادرکنندگان و 
واردکنندگان نیست؛ به عبارت دیگر اگرچه بانک مرکزی به 
عنوان سیاستگذار و یکی از بازیگران سامانه نیما می تواند 
نقش عرضه کننده ارز را در مواقع لزوم داشته باشد اما به 
این معنا نیست که بانک مرکزی در  معاملات نیما دخالت 

داشته و آنها را تایید یا رد می کند.
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اگر بتوان تحریم را رفع کرد حتی 
یک ساعت هم نباید تأخیر کنیم

تحریم ها را باید عزتمندانه برطرف کرد

حضــرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار اعضای ســتاد 
بزرگداشت سالگرد سپهبد شهید سردار سلیمانی و خانواده آن شهید والامقام، شهید 
سلیمانی را قهرمان ملت ایران و قهرمان امت اسلامی خواندند و گفتند: تشییع میلیونی 
شــهید سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس در عراق و ایران، اولین سیلی سخت به 
امریکایی ها بود اما سیلی سخت تر »غلبه نرم افزاری بر هیمنه پوچ استکبار« و »اخراج 
امریکا از منطقه« است، البته آمران و قاتلان سردار سلیمانی نیز باید انتقام پس دهند 

و این انتقام در هر زمانی که ممکن باشد، قطعی است.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار چهار توصیه مهم به مسئولان و ملت ایران داشتند: 
»در همه زمینه ها قوی شوید«، »به دشمن اعتماد نکنید«، »اتحاد ملی را حفظ کنید« 

و »بیش از آنکه به فکر رفع تحریم باشید، به فکر خنثی کردن تحریم باشید.«
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
در ابتدای این دیدار ضمن تشکر از دست اندرکاران ستاد بزرگداشت شهید سلیمانی و 
شهدای مدافع حرم و همچنین قدردانی از اقدامات خوب خانواده شهید سلیمانی برای 
زنده نگه داشتن یاد و راه آن شهید عزیز، تأکید کردند: با توجه به اینکه آن شهید همواره 
مردمی بود، برای بزرگداشت او نیز باید از ظرفیت های مردمی و تلاش های فرهنگی و 
مبتکرانه استفاده شود. ایشان شهادت سردار سلیمانی را یک حادثه تاریخی خواندند و 
با اشاره به تبدیل شدن آن شهید به قهرمان ملی برای ایرانیان و قهرمان امت اسلامی 
افزودند: علت آنکه شــهید سلیمانی قهرمان ملت ایران شد و قشرهای مختلف مردم 
)حتی آنهایی که تصور نمی رفت( او را تکریم و به او ابراز احساسات کردند، این بود که 

شهید سلیمانی تبلور ارزش های فرهنگی ایران و ایرانی بود.
رهبر انقلاب اسلامی »شجاعت و مقاومت« را از جمله ویژگی های بارز شهید سلیمانی 
برشــمردند و گفتند: شجاعت و روحیه مقاومت از خصلت های ایرانی است و زبونی و 
انفعال ضد روحیه ملی است، بنابراین آنهایی که ادعای ملیت می کنند اما زبونی نشان 

می دهند، دچار تناقض هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای »درایت، تیزهوشــی، فداکاری و نوع دوستی« را از دیگر 
ویژگی های شهید سلیمانی دانستند و خاطرنشان کردند: آن شهید والامقام همچنین 

اهل معنویت، اخلاص و آخرت بود و هیچ گاه اهل تظاهر نبود.
ایشان مجموعه این خصلت ها و روحیات ایرانی را که در شهید سلیمانی تبلور یافته 
بود و آنها را در کشورهای منطقه به صورت عملی به نمایش گذاشت، زمینه ساز تبدیل 
شدن آن شهید به قهرمان ملت ایران دانستند و خاطرنشان کردند: شهید سلیمانی از 

طرف دیگر به قهرمان امت اســلامی نیز تبدیل شد زیرا تلاش ها، روحیات و شهادت 
آن عزیز، »اسم رمز برانگیختگی و بسیج مقاومت در دنیای اسلام« است و در هر نقطه 
جهان اسلام که بنای مقاومت در مقابل استکبار وجود داشته باشد، اسم رمزشان »شهید 
سلیمانی« است. رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: شهید سلیمانی نرم افزار مقاومت 
و الگوی مبارزه را در میان ملت های اســلامی رایج کرد. حضرت آیت الله خامنه ای با 
تأکید بر اینکه شــهید سلیمانی، هم در زمان حیات و هم با شهادت خود استکبار را 
شکســت داد، افزودند: رئیس  جمهوری امریکا گفت ۷ تریلیون دلار در منطقه هزینه 
کردیم اما چیزی به دست نیاوردیم و در نهایت هم مجبور شد در تاریکی شب و برای 
چند ساعت به یک پایگاه نظامی برود. همه دنیا اذعان دارند که امریکا به اهداف خود 
در سوریه و بویژه در عراق نرسیده است. ایشان گفتند: قهرمان این کار بزرگ، سردار 

سلیمانی است که در زمان حیات او، انجام شد.
رهبر انقلاب اســلامی با اشاره به اینکه دشمن پس از شهادت سردار سلیمانی نیز 
شکست خورد، خاطرنشان کردند: تشییع میلیونی و فراموش نشدنی شهید سلیمانی 
و شــهید ابومهدی المهندس در عراق و ایران و مراسم های بزرگداشت این دو شهید، 

ژنرال های جنگ نرم استکبار را متحیر کرد و اولین سیلی سخت به امریکایی ها بود.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به سیلی دیگری که در حمله موشکی به پایگاه 
امریکایی عین الاسد زده شد، افزودند: اما سیلی سخت تر عبارت است از غلبه نرم افزاری 
بر هیمنه پوچ اســتکبار که نیازمند همت جوانان انقلابی و نخبگان مؤمن ما است و 
همچنیــن اخراج امریکایی ها از منطقه که همت ملت ها و سیاســت های مقاومت را 
می طلبد. ایشان تأکید کردند: البته این سیلی سخت غیر از انتقام است زیرا آمران و 
قاتلان سردار سلیمانی باید انتقام پس دهند و این انتقام در هر زمانی که ممکن باشد 

قطعی است، اگرچه به گفته آن عزیز، کفش پای سلیمانی بر سر قاتل او شرف دارد.
رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری از سخنان شان چند توصیه مهم خطاب به 
مســئولان و مردم بیان کردند. حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه اول تأکید کردند: 
باید در همه عرصه ها از جمله اقتصاد، علم و فناوری و دفاعی قوی شویم چون تا قوی 

نشویم دشمنان از طمع، تعرض و تجاوز دست برنخواهند داشت.
رهبر انقلاب اسلامی در بیان توصیه دوم گفتند: توصیه قطعی من این است که به 
دشمن اعتماد نکنید. ایشان خاطرنشان کردند: برای رفع مشکلات مردم و درست شدن 
آینده کشور به وعده های این و آن اعتماد نکنید، زیرا اینها وعده های خوبان نیست بلکه 

وعده های اشرار است، ضمن آنکه دشمنی ها را نیز نباید از یاد ببرید.

بانک مرکزی در مقام 
تایید و رد قراردادهای 
فعالان سامانه نیما نیست

برای آنکه ایران بتواند مقابل تمام تهدیدهای خارجی ایستادگی کند، باید 
از تمام مزیت های نسبی حداکثر بهره را ببرد. اینکه تا پشت مرزهای ایران 
می آیند و تمامیت مرزی ایران را در کلماتشان تهدید می کنند، نشان دهنده 
یک ضعف است؛ ضعفی در توان اقتصادی کشور. کما اینکه بارها در سال های 
گذشته روی موضوع تقویت اقتصادی تأکید شده بود تا کشور شاهد روزی 
نباشد که حتی همسایگان آن به فکر تهدید ایران بیفتند و به هر بهانه ای 
تمامیت کشور را زیر سؤال ببرند. یکی از این مزیت ها دسترسی به منابع ارزان 
انرژی است که می توانست زمینه یک تحول اقتصادی را فراهم کند. البته اگر 
برنامه نویسان و طراحان بودجه به جای در نظر گرفتن نفت به عنوان یک 
درآمد برای هزینه های جاری، اندکی به توسعه این صنعت توجه می کردند 
و سرمایه ای را به افزایش ظرفیت تولید نفت و محصولات جانبی اختصاص 
می دادند. در دولت نهم و دهم وضعیت بدتر نیز شد. نه تنها برنامه نویسان 
بودجه های نفتی طراحی کردند، بلکه بدهکاران را طلبکار کردند و سرمایه های 
کشور را به باد دادند. به این ترتیب که به جای اختصاص درآمدهای عظیم 
نفتی به توسعه این صنعت، پول در جیب کسانی گذاشتند که کاری برای 
تولید ناخالص داخلی کشور انجام نمی دهند و به نوعی بدهکاران ایران هستند. 
این تناقض ذاتی و بنیانی در اقتصاد ایران، کشــور را از توانمندی ها دورتر 
کرد. حالا شنیده می شود که ایران به دنبال بازپس گیری بازار نفت خود در 
سال های آتی است اما این مسأله نیز با مشکلاتی مواجه خواهد بود. نخست 
آنکه، برای نخستین بار در دو سال گذشته تقاضای جهانی برای فرآورده های 
نفتی در سال جاری پایین آمده است. دوم آنکه امریکا، عربستان و روسیه 
و تعداد دیگری از تولیدکنندگان عضو اوپک، هر کدام به نوعی جای برخی 
از تولیدکنندگان سنتی و قدیمی بازار جهانی نفت خام را گرفته اند. تقاضا 
در بازار نفت رو به کاهش اســت و این کشورها برای به دست آوردن بازار 
عرضــه برخی از تولیدکنندگان را محدود کرده اند که در رأس آنها ایران و 
سپس ونزوئلا قرار می گیرد. مضاف بر آن، ما تجربه بازگشت سخت به بازار را 
در سال های ۱۳۳2 و ۱۳۳۳ داریم.  برخی کشورها که عربستان یکی از آنها 
بود، بازار ایران را تصاحب کرده بودند و دولت کودتا با وجود آنکه مورد حمایت 
امریکا بود، اما ماه ها نتوانست به بازار بازگردد. آن هم در شرایطی که تقاضا 
رو به افزونی بود. سوم، فرارسیدن مرحله گذار از سوخت های فسیلی و اجرای 
معاهده های محیط زیستی با هدف محدود کردن مصارف سوخت های فسیلی 
است. توافقنامه هایی مانند آنچه پیمان پاریس دنبال می کند و جریمه هایی که 
برای تولید و مصرف سوخت های فسیلی طراحی شده است، بزودی سهم نفت 
را در سبد سوخت مصرفی جهان کاهش خواهد داد. ضمن آنکه تکنولوژی 
در حال پیشرفت است و بزودی انرژی های تجدیدپذیر جای بخش اعظمی از 
برق حرارتی را می گیرد و خودروهای با تکنولوژی برقی جایگزین خودروهای 
درون سوز می شوند. لذا بازگشت به تقاضای بالا برای نفت ممکن نیست و ما 
اوج تقاضا را پشت سر گذاشته ایم. الان برخی از کشورهای جهان نظیر آلمان 
و ژاپن و امریکا اعلام کرده اند که از سال 20۳0 میلادی به بعد می خواهند 

تولید موتورهای درون سوز را متوقف کنند. 
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کدام بودجه موثرتر است؟
بودجه دولت بخشی از تقاضای کل در اقتصاد را تشکیل می دهد. در یک 
تقسیم بندی ساده می توان بودجه دولت را به سه بخش تقسیم کرد: حقوق 
و دستمزد، هزینه های اداری و نهایتا بودجه عمرانی. در هر سه حالت دولت 
پولی را به بخشی از جامعه می دهد و آنها پول را برای مصارف شخصی خود 
خرج می کنند. وقتی حقوق و دســتمزد می دهد پول نصیب کارکنان دولت 
می شــود و آنها با این پول تقاضا برای کالا و خدمات جامعه ایجاد می کنند.

وقتی هزینه اداری می شــود مثلا ادارات دولتی هزینه میز، صندلی، غذا 
و شیرینی یا بلیت هواپیما و اجاره هتل می پردازند ولی نهایتا پول به جیب 
فروشــندگان یا عرضه کنندگانی می رود که دولت از آنها کالا یا خدماتی را 
خریده است و آنها نیز به نوبه خود برای کالاها و خدمات موجود در جامعه 
تقاضا ایجاد می کنند. در حالت ســوم دولت دســت به ساخت راه و مدرسه 
و پــل می زند و برای این کار به ناچار به کارخانه های تولید ســیمان، آجر، 
آســفالت، فولاد و ... از طریق پیمانکاران پول می پردازد و در واقع آن پول 
نصیب کارکنان یا سهامداران شرکت های عرضه کننده سیمان، آجر، آسفالت 
یا خدمات فنی و مهندســی می شود. در هر سه صورت پولی که دولت خرج 
می کنــد در اختیار جامعه قرار می گیرد و مبنای ایجاد تقاضا برای کالاها و 

خدمات در جامعه می شود.
حال ســوال این است که خرج کردن به کدام شــکل بیشترین فایده را 
بــرای اقتصاد به همراه دارد وقتی در نهایت پول به نحوی از انحا به جامعه 
می رسد؟ در حالت اول اگر در دولت بیکاری پنهان وجود نداشته باشد یعنی 
کارکنان دولت واقعا در حال ایجاد کالاهای عمومی )مثل امنیت، بهداشــت 
عمومی و...( برای جامعه باشــند، خرج کردن مذکور قابل توجیه است؛ زیرا 
بنابه فرض وجود کالاهای عمومی برای رشــد اقتصادی و ارتقای مطلوبیت 
شهروندان ضروری است. اما اگر در دولت بیکاری پنهان وجود داشته باشد 
)شــبیه وضع موجود( یعنی بخشــی از کارکنان دولت بود و نبودشــان در 
کارکرد دولت در ارائه کالاهای عمومی بی تاثیر باشد و دورکاری آنها تفاوتی 
با نزدیک کاری آنها نداشته باشد، آن گاه این شیوه هزینه کردن نسبت به دو 
روش دیگر اولویت پایین تری می یابد و برای اقتصاد غیرمفیدتر است. وقتی 
دولت از جامعه برای تامین هزینه های اداری کالا یا خدمت می خرد مثلا برای 
تامین غذای کارکنان از رستوران ها و مراکز تهیه غذا، غذا سفارش می دهد 
موجب یک فعالیت اقتصادی مثبت و ایجاد یک ارزش افزوده می شــود. در 
این حالت هزینه کرد دولت رونق بیشتری به فعالیت اقتصادی می دهد؛ زیرا 
زمینه فعالیت بیشتر اقتصادی را فراهم می کند. وقتی که دولت پول را صرف 
بودجه عمرانی می کند، نه تنها در کارخانه های ســیمان، فولاد، آســفالت و 
... رونق ایجاد می کند و به ایجاد ارزش افزوده در آن ســال کمک می کند، 
بلکه با ایجاد زیرساخت زمینه رشد بالاتر در سال های بعد را فراهم می آورد.

با این توصیف اگر قرار بر رتبه بندی باشــد صرف بودجه دولت در بودجه 
عمرانی اولویت اول، در هزینه اداری اولویت دوم و در افزایش حقوق کارکنان 
دولت اولویت ســوم را پیدا می کند. نکته قابل توجه آن اســت که در ایران 
آنچه در عمل رخ می دهد کاملا معکوس است یعنی تنگنای بودجه در وهله 
اول موجب می شود تا بودجه عمرانی قطع شود. در وهله دوم فشار سازمان 
برنامه معطوف به آن می شــود تا هزینه های اداری کم شــود و صرفه جویی 
صورت گیرد. مثلا گفته می شــود ســمینارهای بی فایده و سفرهای مدیران 
را کم کنید تا هزینه های اداری کاســته شــود؛ درحالی که فارغ از محتوای 
 ســمینارها و ســفرها و به دردبخوربودن یا نبودن، باید توجه داشت که این 
هزینه ها زمینه رشــد ارزش افزوده در اقتصــاد را فراهم می کند. اما چیزی 
که بالاترین اولویت را پیدا می کند و خط قرمز محســوب می شــود حقوق 
و دســتمزد کارکنان دولت اســت که نه تنها کاهش نمی یابد، بلکه سالانه 

افزایش پیدا می کند!
در اقتصــاد کلان بحــث مهمی مطرح اســت و آن این اســت که آینده 
هزینه های دولت ضریب فزاینده بالاتر از یک دارد یا ندارد یعنی آیا می ارزد 
که پول را از مردم به عنوان مالیات بگیریم و بدهیم دولت خرج کند یا بهتر 
اســت بگذاریم خود مردم خرج کنند و )در عالم نظر( واسطه دولت را حذف 
کنیــم؟ بحث های نظری می گویند هزینه دولت ضریب فزاینده بالاتر از یک 
دارد یعنــی یک واحدی که دولت خرج می کند بیش از یک واحد تولید در 
اقتصاد ایجاد می کند؛ زیرا این پول یک دور بیشــتر در اقتصاد می چرخد و 
رشد ارزش افزوده بیشتری ایجاد می کند. اما برخی اقتصادکلان دانان مانند 
بارو چند سال قبل نشان دادند که لااقل در اقتصاد آمریکا این ضریب کمتر 
از یک است و هزینه های دولت در آمریکا چنان کارکردی ندارد. حتما قابل 
بررســی اســت که وضعیت در ایران چگونه است خصوصا در شرایطی مثل 

تحریم که دولت از پول نفت نیز محروم اســت.
به باور اینجانب اصلاح بودجه دولت در سمت هزینه ها منوط به معکوس 
کردن اولویت بندی یادشده است. در غیر این صورت بودجه دولت نمی تواند 

به عنوان بخشــی از پازل اقتصاد کلان نقش های مورد انتظار را ایفا کند.

کارشناس حقوق مالیاتی گفت: بررسی 
تراکنش های بانکی در مبارزه با پولشویی و 
پیشگیری از جرایم مالیاتی نقش مهمی دارد؛ 
با این وجود بررسی حقوقی این دسترسی ها 

با کاستی هایی مواجه است.
حســین عبداللهی، کارشــناس حقوق 
مالیاتی گفت: نقش بررســی تراکنش های 
بانکی در مبارزه با پولشویی، راستی آزمایی 
اســناد و مدارک مالی مؤدیان، شناسایی و 
پیشگیری از جرایم مالیاتی بسیار مهم است 
با این وجود بررسی ابعاد حقوقی این نوع از 
دسترسی ها با کاستی های جدی مواجه است.

وی افزود: حتی از سال 200۹ که گروه 20 
)G۲۰( پایان عصر رازداری بانکی را اعلام کرد 
همزمان از تلاش برای بررسی ابعاد حقوقی 
این مساله غافل نبود. در نظام حقوقی ایران، 
افشــای اطلاعات بانکی در ابتدا منحصر به 
ارائه به نهادهایی چون محاکم قضائی و دیوان 
محاسبات کشــور بود اما با تصویب قوانین 
جدیــد، چالش های جدیدی نیز ظهور پیدا 
کرد که اکنون یکی از پر تکرارترین دعاوی 
 مالیاتی در هیئت های حل اختلاف مالیاتی و 
شعب دیوان عدالت اداری را به خود اختصاص 
داده است.عضو هیئت علمی دانشگاه شاهد 
در پاسخ به این سوال که سازمان امور مالیاتی 
اجازه چه ســطح از دسترسی به تراکنش ها 
را داراست؟ شروع آن از چه زمانی است؟ آیا 
حتی از تراکنش هایی که مشــخص نیست 
لزوماً باعث درآمد باشند هم می توان مالیات 
گرفت؟، گفت: ســازمان امور مالیاتی تصور 
می کنــد به تمام تراکنش های بانکی قبل از 
ســال ۹۵ و بعد از سال ۹۵ بدون محدویت 
می تواند دسترسی پیدا کند اما بررسی های 
حقوقی خلاف این را نشان می دهد و تصریح 
دارد که دسترســی سازمان امور مالیاتی به 
تراکنش های قبل از سال ۹۵ دارای یکسری 
شــروط و محدودیت هایی است. که در ای 
زمینه می توان به ســه نکتــه مهم حقوقی 

اشاره کرد.

 بررســی »موردی و تشریفاتی« 
تراکنش های بانکی از سال ۱۳۸۰

عبداللهی توضیــح داد: ابتدا باید دو نوع 

مختلف بررســی تراکنش های بانکی توسط 
ســازمان را از یکدیگر جدا کنیم. نوع اول، 
بررســی تراکنش ها به شــکل »موردی و 
تشــریفاتی« است که ســابقه آن به زمان 
تصویب تبصره ماده 2۳۱ قانون مالیات های 
مستقیم مصوب ۱۳۸0 )لازم الاجرا از ۱۳۸۱( 
بازمی گردد. طبق این ماده »در مورد بانک ها 
و مؤسســه های اعتباری غیربانکی، سازمان 
مذکور اســناد و اطلاعات مربوط به درآمد 
مؤدی را از طریق وزیر امور اقتصادی و دارایی 
مطالبه خواهد کرد«. چنانکه مشخص است 
این نوع صلاحیت به صورت »موردی، ویژه 
و به شــکل استعلام« است. چرا که مطالبه 
این اطلاعات تنها از طریق معین )وزیر امور 
اقتصادی و دارایی( و صرفاً ناظر به »درآمد 
مؤدی« )نــه دارایی و عمــوم فعالیت های 

اقتصادی( است.
 ســپس ماده ۳0 قانون مالیات بر ارزش 
افزوده تصویب شــد که ایــن ماده هم تنها 
»صلاحیت موردی« را به سازمان می دهد. 
فرآیند تصویب این مــواد، نظرات مختلف 
شورای نگهبان، سایر قوانین، بخشنامه های 
متعدد بانک مرکزی و... نیز مؤید این برداشت 

اســت. بنابراین سازمان امور مالیاتی از آغاز 
سال ۱۳۸۱ صرفاً صلاحیت این نوع خاص 
از دسترسی به تراکنش ها را داشته و اجازه 
قانونی برای اخذ مالیات خارج از این ضوابط 

وجود ندارد.

 بررسی تمام تراکنش های از ابتدای 
سال ۱۳۹۵

ادامه  این کارشــناس حقوق مالیاتــی 
داد: نوع دوم از دسترســی سازمان، بررسی 
تمامی تراکنش ها )اطلاعات مجموع گردش 
و مانده ســالانه انواع حساب های بانکی( را 
در بر می گیرد که قیــود و محدودیت های 
قانونــی نوع اول را ندارد و از ابتدای ســال 
۱۳۹۵ آغاز می شــود. مســتند قانونی این 
ســطح از دسترسی جز 2 بند پ ماده ۱۶۹ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم )لازم الاجرا 
از ابتدای سال ۱۳۹۵( است که در آن بدون 
قید و شــرط، کلیه »اطلاعات مالی، پولی و 
اعتباری و ســرمایه ای اشخاص« در اختیار 
سازمان قرار می گیرد. بر این اساس هرچند 
مــواد ۱۵۶ و 22۷ ایــن قانون اجازه صدور 
برگ تشخیص متمم را به سازمان می دهد 

اما تنها تراکنش هایی که با رعایت شــروط 
بالا به دست آمده باشد می تواند ملاک اخذ 

مالیات قرار گیرد.

 تکلیف تراکنش هایی که درآمدزا 
بودن شان مشخص نیست، چه می شود؟

عبداللهــی ادامه داد: نکتــه آخر اینکه 
صلاحیت ســازمان برای تشخیص مالیات 
بــر اســاس تراکنش هایــی کــه »ماهیت 
درآمدی« دارند چندان محل چالش نیست، 
امــا تشــخیص و اخــذ مالیات بر اســاس 
تراکنش هایی که »ماهیت نامشخص« دارند 
نیازمند توجه و بررسی بیشتر است. به موجب 
بند ۱0 دستورالعمل شماره 200/۹۵/۵0۵ 
سال ۹۵ صادره از ســوی سازمان مالیاتی، 
چنانچه منشأ وجوه واریزی مشخص نشود، 
مؤید وجود »درآمد اتفاقی« برای مؤدی است. 
ســپس بند ۱۴ دســتورالعمل شــماره 
200/۹۶/۵0۵ ســال ۹۶ و متعاقباً بند ۱۶ 
دســتورالعمل شــماره 200/۹۹/۱۶ سال 
۹۹   تراکنش های مشــکوک را مصداقی از 
»اشتغال به مشاغل یا عناوین دیگر« موضوع 
ماده ۹۳ قانون اعلام کردند. به نظر می رسد 

موارد فوق ازنظر حقوقی و قانونی بلااشکال 
اســت، چراکه نه تنها ماده 2۱۹ صلاحیت 
شناسایی و تشخیص درآمد مشمول مالیات 
را به سازمان امور مالیاتی محول کرده بلکه 
مقــررات مختلف آن نیز مأموران مالیاتی را 
مکلف به »هر گونه تحقیق و رسیدگی« در 
این مورد کرده اســت.وی در پاسخ به این 
سوال که تراکنش های نامشخص ممکن است 
واقعاً منجر به کسب درآمد مؤدی نشده باشد 
و اخذ مالیات از آنها ناعادلانه اســت؛ گفت: 
متأسفانه یا خوشبختانه در اینجا یک قاعده 
حقوقی به نام »قاعده اقِدام« به کمک سازمان 

امور مالیاتی می آید. 
این قاعــده به زبان ســاده یعنی همان 
اصطلاح »خود کرده را تدبیر نیســت!«. در 
حقیقت دلیل نامشخص ماندن ماهیت این 
بخش از تراکنش ها، عدم ارائه اسناد و مدارک 
توســط مؤدی جهت تعیین تکلیف ماهیت 
تراکنش ها اســت و در صــورت انجام این 
تکلیف قانونی و ارائه آن به سازمان، ماهیت 
واقعی تراکنش ها مشخص می شود. ماده ۱۳ 
قانون تجارت، ماده ۳۴ قانون مالیات بر ارزش 
افزوده و ماده ۹۵ قانون مالیات های مستقیم 
همگی، مؤدیان مشــمول این مواد را مکلف 
به نگهداری اسناد و مدارک خود کرده است؛ 
البته برخی نیز همچنان تکلیفی در این مورد 

ندارند که درجای خود قابل بررسی است.

از ســال ۹۵  تراکنش های قبل   
تکلیف شأن چیست؟

این کارشــناس حقوق مالیاتی در پایان 
تصریح کرد: سازمان امور مالیاتی طبق مواد 
متعدد قانونی، امکان تشخیص، صدور برگ 
متمم مالیاتی و اخذ مالیات بر اساس تمامی 
انواع تراکنش ها حتی تراکنش های نامشخص 
و مشکوک را دارد اما در هیچ موردی نباید از 
یاد برد که قانون گذار اجازه استفاده از کلیه 
تراکنش ها از جمله مشکوک را صرفاً از سال 
۱۳۹۵ و با تصویب ماده ۱۶۹ مکرر به او داده 
و مبنا قراردادن تراکنش های قبل از ســال 
۱۳۹۵ صرفاً ناظر به مواردی که »درآمدی 
بودن آن احراز شده« و نه موارد مشکوک و 
با مطالبه از سوی وزیر اقتصاد ممکن است.

۳ نکته مهم حقوقی درباره اخذ مالیات براساس تراکنش های بانکی

 
 

 خبر
 گره  بازار خودرو با شکست انحصار تولید باز خواهد شد 

وزیــر صنعت، معدن و تجــارت )صمت( ضمن تاکیــد براینکه به دنبال 
شکستن انحصار تولید خودرو هستیم، شرط تولید خودرو مناسب و باکیفیت 
را حرکت به ســمت تولید خودرو امن دانســته و معتقد است برای این مهم 

بایستی بازار را رقابتی کرد.
در حالــی که چندی پیش علیرضا رزم حســینی، کیفیت، تنوع و قیمت 
خودروهای داخلی را در شأن مردم ایران ندانسته و تاکید کرده بود که بایستی 
رقبای جدید در حوزه خودروسازی وارد شده و بخش خصوصی نیز باید تقویت 
شــود، شب گذشته )جمعه شب( در یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد: پس از 
نشست های متعددی که طی دو ماه گذشته با خودروسازان، مصرف کنندگان، 
شــورای رقابت و انجمن ها برگزار شد، در نهایت به این نتیجه رسیده ایم که 
ســامان دادن بازار خودرو، تنها با شکســتن انحصار تولید امکان پذیر خواهد 
شد. وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن تاکید براینکه انحصار دو خودروساز 
دولتی که سهم بالایی از بازار ایران را دارند، باید شکسته شود، تصریح کرد: 
وزارت صمت و تمامی اقتصاددان های کشــور، بر این باور هســتند که برای 
داشــتن خودروی با کیفیت، با قیمت مناسب و ایمن بایستی بازار رقابتی در 

داخل، ایجاد شود.
برگزاری نمایشگاه مجازی فناوری نانوی ایران در صنعت ساخت وساز 

از سوی ستاد توسعه فناوری نانو نمایشگاه مجازی از توانمندی های صنعتی 
فناوری نانوی ایران در صنعت ساخت و ساز امروز برگزار می شود.

لایوتور فناوری، امروز شنبه 2۹ آذرماه از ساعت ۱۳ با موضوع »بازدید از 
نمایشگاه توانمندی های صنعتی فناوری نانوی ایران در حوزه ساخت و ساز« 
و با راهبری مهندس محمد یوســفی، مدیر حوزه ســاخت و ساز ستاد ویژه 
توســعه فناوری نانو در صفحه اینستاگرام نانو برگزار می شود. بر اساس اعلام 
ســتاد نانو، تور صنعتی مجازی در بســتر اینستاگرام و بصورت زنده )لایوتور 
فنــاوری(، به عنوان اختتامیه دوره صنعتی کاربردهای فناوری نانو در صنایع 
حوزه عمران و ســاخت و ســاز و با هدف معرفی توانمندی ها و محصولات 
صنعتی فناوری نانو ایران در این حوزه و به منظور ایجاد فضای زنده پرسش 

و پاسخ، به اجرا گذاشته می شود.

تازه ترین گزارش از وضعیت موجودی کالای اساسی 
در گمرک و بنادر نشان از افزایش موجودی کالای اساسی 

به ۵.۷ میلیون تن دارد.
مهــرداد جمال ارونقی - معاون فنی گمرک ایران - 
آخرین گــزارش از وضعیت کالاهای موجود در گمرک 
و بنادر و همچنین جزئیات کالاهای اساسی را به ایسنا 
اعــلام کرد.طبق این گزارش، تا تاریخ 2۶ آذر امســال 
هفت میلیون و ۱۱۴ هــزار تن کالای غیر کانتینری و 
همچنیــن ۹2 هــزار و TEU( ۸2۱( میزان موجودی 
کالاهای کانتینری است که ۹0 درصد آن را کانتینرهای 

پر وارداتی تشکیل می دهد.
امــا از مجموع بیــش از ۷.۱ میلیون تن کالای غیر 
کانتینری موجود در گمرک و بنادر، بیش از ۳.۸ میلیون 

تن به کالاهای اساسی اختصاص دارد.

 ۴2 شناور به بنادر رسید
البته باید به موجودی کالاهای اساســی، حجمی از 
کالاها که در شناورهای کنار اسکله یا شناورهای منتظر 
در لنگرگاه برای تخلیه کالا هستند را اضافه کرد که در 
این حالت مجموع موجودی کالاهای اساسی به بیش از 

۵.۷ میلیون تن می رسد.
گزارش معاون فنی گمرک ایران نشان می دهد که 
تا 2۶ آذر ماه، در مجموع ۴2 شناور به بنادر رسیده که 
حاوی حدود دو میلیون تن کالای اساسی است. این در 

حالی اســت که 2۱ شناور کنار اســکله با ۹۹2.۵ هزار 
تن کالای اساسی قرار دارد شامل جو، ذرت، سویا، دانه 
های روغنی، گندم و کنجاله ســویا می شود. همچنین 
2۱ شــناور در لنگرگاه در انتظار تخلیه قرار هستند که 
موجودی کالاهای اساسی آن به بیش از یک میلیون تن 

شامل ذرت، جو، سویا و حبوبات می رسد.

 در بنادر چقدر و چه کالایی وجود دارد؟
در رابطه با جزئیات موجودی ۳.۸ میلیون تنی کالاهای 
اساســی نیز در حال حاضر حدود ۱.۷ میلیون تن ذرت 
در گمــرک و بنادر وجــود دارد که بالاترین میزان بین 
کالاهای اساسی است. همچنین 2۹۳.2 هزار تن گندم، 
2۵۷.۹ هزار تن جو، ۴۴۴.۸ هزار تن سویا، ۱0۶.۷ هزار 

تن برنج، ۱۸۳.۵ هزار تن شــکر، ۴۵2.۴ هزار تن روغن 
خام و ۳۸۳.۷ هزار تن دانه های روغنی در بنادر موجود 
اســت.اما در بین بنادر، بیشترین موجودی کالا به بندر 
امام خمینی)ره( با بیش از 2.۷ میلیون تن اختصاص دارد. 
بعد از آن بندر شــهید رجایی بیش از ۴۴۸.2 هزار تن، 
بندر امیرآباد 2۸۷.۳ هزار تن، بندر نوشهر ۱۵۱.۱ هزار 
تن، بندر انزلی ۱۱۵.۶ هزار تن، بندر فریدون کنار 2۵.۹ 
هزار تن، بندر چابهار 20.۸ هزار تن، بندر لنگه ۱.۵ هزار 
تن، بندر شــهید باهنر ۶2۷ تن، بندر بوشهر ۱۳۸ تن و 

بندر آستارا ۱2 هزار تن موجودی دارد.
با انباشــت میلیون ها تن کالا در گمرک و بنادر که 
عمده آن را کالای اساسی و مواد اولیه تولید تشکیل می 
دهد و انتقاداتی که در رابطه با موانع پیش روی ترخیص 
این کالاها وجود داشت، در نهایت طی مذاکرات صورت 
گرفته در آبان امســال، مصوبه ای در راســتای تسهیل 
ترخیص کالا با تاکید بر رفع موانع ارزی در ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت صادر شــده که طی آن صاحبان کالای 
اساسی و مواد اولیه تولید طبق شرایط تعریف شده امکان 
اقدام برای ترخیص دارند.آخرین گزارشی که مدتی پیش 
از سوی وزارت صمت و گمرک ایران منتشر شد، نشان 
داد که بعد از اجرایی شــدن این مصوبه در ۱۷ آبان ماه 
حدود چهار میلیون تن کالا ترخیص شــده که البته در 
این مدت میزان ورود شناورهای حاوی کالاهای اساسی 

به  گمرک و بنادر نیز قابل توجه بوده است.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: به نظر می رسد در 
هفته جاری با  توجه به خبرهای منتشر شده در زمینه 
افزایش سرمایه شــرکت ها و جابه جا شدن قیمت ها در 
کانال حمایتی، بازار به صورت معقول و منطقی به روند 

صعودی معاملات خود ادامه دهد.
بورس هفته گذشته برخلاف پیش بینی ها با اصلاحی 
شــدید همراه شــد و در نهایت با بیش از ۶ درصد افت 

در معاملات هفته پایانی آذر ماه به کار خود پایان داد.
در این میان مطرح شــدن بحث برجام و بازگشــت 
احتمالی کشــورها به خصوص آمریکا به برجام از جمله 
عوامل تاثیرگذار در روند اصلاحی شاخص بورس بودند 
که منجر به قرار گرفتن روند کاهشی دلار و افت شاخص 

بورس در بازار شد.
در نخستین روز هفته گذشته به دلیل افزایش عرضه 
از سوی حقوقی ها، صف های خرید ایجاد شده در برخی 
از گروه ها جمع شــد و به مرور بازار در مســیر افت و بر 

مدار نزولی قرار گرفت.
بازار سهام از نیمه دوم معاملات روز یکشنبه روندی 
متفاوت نسبت به روزهای قبل را در پیش گرفت و به دلیل 
افزایش عرضه و فشار فروش در کلیت بازار شاهد تشکیل 

صف های فروش طولانی در سهام اکثر گروه ها بودیم.
با توجه به اخبار مربوط به موضوع بررسی FATF در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و بهبود وضعیت بازارهای 
جهانی، انتظار بازگشت روند صعودی به  معاملات بورس 
برای روز دوشــنبه وجود داشت و گمانه زنی های زیادی 
درباره اقبال بازار به ســمت سهام وابسته به قیمت های 

جهانی مطرح شده بود.
برخلاف انتظارها، انتشار شایعاتی در فضای مجازی 
به شدت بازار هفته گذشته را تحت تاثیر خود قرار داد و  

فشار فروش در این بازار را به حدی افزایش داد که شاخص 
بورس از کانال یک میلیون و ۵00 هزار واحد عقب نشینی 

کرد و وارد کانال یک میلیون و ۴00 هزار واحد شد.
روند نزولی در بازار ادامه دار شــد و فشــار فروش در 
معاملات روز سه شنبه و چهارشنبه حاکم بود، این اتفاق 
زمینه ایجاد جوی را در بازار فراهم کرد که باعث شــد 
میزان چشمگیری از نقدینگی در سه روز پایانی معاملات 

بورس از بازار خارج شود.
در کنار اخبار منفی منتشر شده و تاثیر آن بر معاملات 
بازار، برخی با هدف نوسان گیری به دلیل شکسته شدن 
حمایت شــاخص بورس تصمیم به فروش ســهام خود 
گرفتند تا دوباره بعد از اتمام روند اصلاحی بازار اقدام به 

خرید سهام در بازار کنند که این موضوع در ایجاد شتاب 
برای روند اصلاحی بازار سهام بی تاثیر نبود.

بــا توجــه به ترس حاکم شــده در بــازار، در پایان 
معاملات روز چهارشــنبه به دلیل تکذیب اخبار شایعه 
شــده و جمع آوری صف هــای فروش ایجاد شــده در 
پایان معاملات روز چهارشــنبه شــاهد بازگشت دوباره 
امیــد به این بازار بودیم، این در حالی اســت که از نظر 
کارشناسان، امروز )شنبه( در معاملات بازار سهام از جمله 
روزهای مهمی تلقی می شود که می تواند برای این بازار 

سرنوشت ساز باشد.
در این زمینه »امیرعلی امیرباقری« اظهار داشــت: 
در بازار هفته گذشته شاهد شکل گیری فشار فروش در 

بازار بودیم که دلیل این امر در چند عامل نهفته است.
وی افــزود: یکی از مهمترین عامل اصلاح ســنگین 
شــاخص بورس در بازار هفته گذشته، شناسایی سود از 
سوی سرمایه گذاران و ایجاد فشار فروش در کلیت بازار 

بعد از رشد صورت گرفته در چند هفته اخیر بود.
امیرباقری علت اصلاح اخیر بازار ســهام را رســیدن 
شاخص بورس به یک ســطوح تکنیکالی در برخورد با 
مقاومت هــا به لحاظ قیمتی و اصلاح اعلام کرد و گفت: 
نوع فشار فروشی که هفته گذشته در بازار شکل گرفت 
با نوع فشار فروش در چند ماه گذشته متفاوت بوده است.

این کارشناس بازار ســرمایه افزود: در بازار صعود و 
نزول هــای کوچک به دنبــال یکدیگر در حال رخ دادن 
هســتند که همین امر می تواند ســبب دست به دست 

شدن سهام و تثبیت قیمت ها شود.
وی با بیان اینکه به لحاظ ســاختاری چشم انداز نرخ 
ارز برای فعالان بازار سرمایه و فعالان اقتصادی کاهشی 
و فرسایشی است، خاطرنشان کرد: به طور طبیعی تورم 
ناشــی از نرخ ارز و تورمی که انتظار آن در کشور وجود 
داشــت قدری با چالش مواجه شــده است، همچنین 
پیش بینی هــا به ویژه پیش بینی صنــدوق بین المللی 
پول حاکی از آن اســت که به احتمال زیاد چرخشی در 
متغیرهای اصلی کشور رخ دهد و در کنار آن پیش بینی 

رشد اقتصادی مثبت برای کشور فراهم شود.
امیرباقری با بیان اینکه برخی از تحلیلگران معتقدند 
که ممکن است از تابستان سال ۱۴00 وارد دوران رکود 
شــویم، گفت: این موضوع در کنار اصلاح فرسایشــی 
نــرخ ارز یــا نبود چشــم انداز دقیق از نرخ ارز، ســبب 
 ایجــاد تغییــر در معاملات بــازار ســرمایه و کالاهای

 سرمایه ای می شود.

موجودی کالای اساسی در گمرک و بنادر به ۵.۷ میلیون تن رسید

معاملات بورس دوباره جان می گیرد
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سخنگوی گمرک ایران گفت: در هشت 
ماهه ســال جاری ۴۷ میلیون و ۹۱۹ هزار 
۶۶۳ دلار فرش دستباف به جهان صادر شده 
اســت که با مدت مشابه سال قبل کمتر از 
۸00 هزار دلار فاصله دارد.»ســید روح اله 
لطیفی«، اظهار داشــت: تــا پایان آبان ماه 
سال جاری صادرات گبه و فرش دستباف با 
پشــم و موی نرم، دو میلیون و ۷۱۱ هزار و 
۵۸۴ دلار را تجربه کرده اســت که این رقم 
در مدت مشابه سال ۹۸ به چهار میلیون و 
۱۶۱ هزار و ۱۴۶ دلار رسیده بود.وی با بیان 
اینکه صادرات سایر کفپوش های بافته شده با 
پشم و کرک نرم حیوانات در سال ۹۸، حدود 
۳۸ میلیــون و ۸۱۶ هزار دلار بوده اســت، 
خاطرنشان کرد: این رقم در سال جاری به 

۳۹ میلیون و 2۶۶ هزار و ۷۶۳ رسید.
سخنگوی گمرک تصریح کرد: در هشت 
ماهه سال گذشته پنج میلیون و ۶۹۷ هزار 
و ۱00 دلار فرش های نســاجی و گره بافت 
صادر شده است که این رقم در مدت مشابه 
سال جاری صادرات پنج میلیون و ۹۴۱ هزار 

و ۳۱۶ دلار را تجربه کرده است.

وی با بیان اینکه مجموع صادرات هشت 
ماهه ســال ۹۸ به ۴۸ میلیون و ۶۷۴ هزار 
و ۶۶۷ دلار رســید، گفت: در سال جاری تا 
پایان آبان مــاه، ۴۷ میلیون و ۹۱۹ هزار و 

۶۶۳ دلار فــرش دســتباف به جهان صادر 
شــده اســت. به گفته وی، میزان صادرات 
فرش دســتباف در هشت ماهه سال جاری 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته حدود 

۷۵۵ هزار دلار کاهش را نشان می دهد که با 
توجه به شیوع ناگهانی ویروس کرونا و بسته 
بودن مرزها منطقی به نظر می رسد.لطیفی با 
بیان اینکه بر خلاف برخی ادعاها کاهش قابل 

توجهی در صادرات فرش دستباف نداشته 
ایم، اظهار داشت: فرش محصولی است که 
به تدریج به فروش می رسد و امکان بازگشت 
ارز حاصل از صــادرات آن در مهلت هفت 
ماهه امکان ووجود نداشت و به همین دلیل 
برخی گمانه زنی ها مبنای کاهش چشمگیر 
صادرات این کالای ایرانی را داشــت اما بر 
اساس آمارها صادرات و فروش فرش دستباف 
همانند سابق انجام می شود.در لایحه بودجه 
ســال ۱۴00 که نیمه آذرماه سال جاری از 
سوی دولت دوازدهم تقدیم مجلس شورای 
اسلامی شــد، برای ارتقا و بهبود بهره وری، 
تثبیت، افزایش سهم صادراتی و بازاریابی های 
داخلی و خارجی فرش دستباف ۱۵ میلیارد 
و ۵20 میلیون تومانی در نظر گرفته شــده 
است و برای اتحادیه مرکزی فرش دستباف 
ایران به عنوان کمک پنــج میلیارد تومان 
پیش بینی شده است.همچنین آمار تجارت 
خارجی کشــور در هشت ماهه سال جاری 
حاکی از تبادل ۹۷ میلیون و ۷00 هزار تن 
کالا به ارزش ۴۴ میلیــارد و ۶00 میلیون 

دلار است.

صادرات ۴۷ میلیون دلاری فرش در هشت ماه

فرصت پساشوک برای اصلاحات
اگرچه شــوک های اقتصادی بعضا بســیار مخــرب و ویرانگرند اما برخی از 
اقتصاددانان، فضای اقتصادی پس از شوک را قابل تبدیل به یک فرصت بزرگ 
برای اصلاحات اقتصادی می دانند. در مقابل، برخی دیگر از اقتصاددانان با اشاره 
به تخریب های اقتصادی و اجتماعی شوک ها، معتقد به جراحی اقتصاد در مقابل 
چالش ها و ابرچالش ها هستند. تمامی مباحث مربوط به ابرچالش ها در فضای 
»پسابرجام تا خروج ترامپ از برجام« برای این بود که بتوان اقتصاد ایران را با 
جراحی های هوشمندانه به سلامت از کنار ابرچالش ها عبور داد؛ اما به هر حال 
گویا تقدیر چیز دیگری بود و شوک ناشی از ابرچالش ها با هم افزایی تحریم ها 

و سیاست های غلط بر اقتصاد ایران تحمیل شد.
شــاهد مدعای اقتصاددانانی که معتقدند می توان فضای پس از شــوک را 
بــه فرصتی برای خلق یک معجزه اقتصــادی تبدیل کرد آلمان و ژاپن پس از 
جنگ جهانی دوم اســت که چونان ققنوسی از خاکستر آتش جنگ برخاستند 
و به دو قدرت بزرگ اقتصادی نیمه دوم قرن بیســتم تبدیل شــدند. بر همین 
مبنا برخی از این گروه از اقتصاددانان تا حدی پیش رفتند که شــوک درمانی 
را به عنوان شــیوه ای برای تسریع در اصلاحات اقتصادی تجویز کنند. فارغ از 
درســتی یا نادرستی این تجویز که خود موضوع بحث دیگری است، قابل انکار 
نیست که اقتصاد ایران طی سه سال گذشته شوک تحمیلی سنگینی را پشت 
ســر گذاشت. طی این مدت، تمامی هزینه های شوک بر اقتصاد ایران تحمیل 
شده است؛ اما به دلیل عدم آمادگی در مقابل شوک تحمیلی، از مواهبی که به 

عنوان نتیجه شوک درمانی برشمرده می شود، محروم مانده است.
حال سوال این است که آیا فضای متفاوت ناشی از شکست فشار حداکثری 
را می توان به فرصتی برای اصلاحات بزرگ اقتصادی و خلق معجزه ایرانی تبدیل 
کرد؟ پاسخ بدون شک مثبت است اما بشرطها و شروطها. گام اول آن است که 
هیچ کدام از سیاســت گذاران، تصمیم گیران و افراد اثرگذار در زمین بدخواهان 
این مرز و بوم بازی نکنند. تروریســم اقتصادی آمریکا در عصر ترامپ، چندان 
تفاوتی با سلاح کشتار جمعی نداشت و تمامی مردم و موجودیت ایران را نشانه 
رفته بود و اکنون که در ســایه الطاف خفیه الهی، مهر شکســتی مفتضحانه بر 
پیشانی سرتروریست این جنگ ناجوانمردانه خورده است، باید ابزارهای تقویت 
ســلاح تحریم را از کار انداخت و ســپس با یک دیپلماسی هوشمندانه مانع از 

شکل گیری اتحاد پیشابرجام علیه مردم ایران شد.
نبایــد فراموش کرد که مهم ترین هدف تحریم یعنی دلاریزه کردن اقتصاد 
ایران با تحریک انتظارات تورمی تحقق نیافت؛ اما ضمنا نباید از شکســت آن 
یاغی آنچنان سرمســت شد که فراموش شــود جنگ هنوز پایان نیافته است. 
کانون جنگ اگرچه خواه ناخواه به میدان دیپلماسی انتقال می یابد؛ اما مهم ترین 
پشــتوانه دیپلمات های ایرانی برای جنگ در این میدان، ثبات اقتصادی است. 
ثبات اقتصادی نیازمند مهار انتظارات تورمی اســت که چنانچه اهل سیاست 
دخالت نکنند، می توان امیدوار بود که این مهم امکان پذیر اســت. رذیلانه ترین 
ابزار تحریم کنندگان، ذی نفع کردن اکثریت مردم در انتظارات تورمی و به کار 
انداختن یک چرخه رذیلت برای بزرگ تر کردن دایره کاســبان تحریم بود که 
متاســفانه با برخی از اشتباهات در سیاست های اقتصادی، نشانه های موفقیت 
نســبی این هدف در نیمه اول سال در برخی بازارها مشاهده شد تا حدی که 
تداوم ریاست جمهوری ترامپ برای برخی از ناآگاهان به آرزویی تبدیل شد که 
شرمی از بیان آن نداشتند؛ اما تقدیر الهی چیز دیگری بود. بنابراین تردید نباید 
کرد که هرگونه تحریک انتظارات تورمی به مثابه تقویت سلاح تحریم است که 
تنها راه مقابله با آن، فرماندهی واحد  میدان جدید جنگ در حوزه دیپلماســی 
است. همزمان، باید با حرکت ضربتی، همه موانع ارتباط اقتصادی با خارج که 

ریشه در تصمیمات داخلی دارند به سرعت برچیده شوند.
گام دوم، ضــرورت یک اعتراف بزرگ درخصوص ریشــه های ابرچالش ها و 
علل شــوک ناشی از همزمانی تحریم ها و این ابرچالش هاست. سیاست گذاران 
بایــد بدون هیچ تعارفی بپذیرند که طی نیم قــرن اخیر در مواجهه با تمامی 
چالش های اقتصادی به جای حل مساله، مبادرت به پاک کردن صورت مساله با 
دلارهای نفتی کرده اند. این الگوی رفتاری مشترک باعث تولد ابرچالش ها از دل 
چالش ها شده است که با تلنگر تحریم و غیبت دلارهای نفتی )پاک کن صورت 
مساله(، همه این ابرچالش ها همزمان بر سر اقتصاد ایران آوار شدند. بنابراین، 
تبدیل مقطع پساشــوک به فرصت اگرچه در گرو اصلاحات ریشــه ای و متکی 
بر مبانی علمی اســت، اما رفع تحریم ها هم می تواند علاوه بر تخفیف عوارض 
اصلاحات، اهرم لازم برای پایدارســازی دســتاوردها و پشتوانه مالی اصلاحات 
اقتصادی بدون تکیه بر منابع خارجی را فراهم کند. بنابراین پیشــبرد همزمان 
امور در هر دو جبهه اصلاحات اقتصادی و دیپلماســی، ضرورتی غیرقابل انکار 
است؛ چرا که توسعه صنعتی بدون فتح بازارهای جهانی غیرممکن است؛ اگرچه 

آغاز اصلاحات را نباید معطل رفع کامل تحریم ها کرد.
گام ســوم، تدویــن یــک چارچوب فکری منســجم بــرای پی ریزی همه 
سیاست های اقتصادی در داخل این چارچوب است؛ به گونه ای که هرگونه تضاد 
بین سیاست ها منتفی و همه اقدامات، اجزای یک منظومه واحد باشند. بدون 
این چارچوب و پارادایم فکری که در ادبیات اقتصادی ذیل مبحث لنگر اقتصادی 
به آن پرداخته می شود، خلق معجزه اقتصادی محال است و هیچ کشوری بدون 
اتکا به این لنگر از تله فقر خارج نشده است. این بحث را پی خواهیم گرفت.

 
 

 
 

دبیــرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران بر 
لزوم پرداخت عیدی و پاداش کارگران تا قبل از پایان سال 
تاکید کرد و از کارفرمایان خواست در حد توان پرداخت 
عیدی کارگرانشان را به روزهای پایانی سال موکول نکنند 
تا کارگران از این طریق اقلام و مایحتاج مورد نیاز را تهیه 
کنند.هادی ابوی اظهار کرد بر اساس قانون کمترین میزان 
عیدی کارگران، معادل دو برابر حداقل مزد و بیشــترین 
میزان آن معادل سه برابر حداقل دستمزد مصوب شورای 
عالی کار است که کارفرمایان باید به کارگران خود بپردازند.

وی ادامه داد: امسال بر اساس گزارشهایی که از رصد 
میدانی داشتیم برخی از کارگران واحدهای صنفی عیدی 
خود را به نوعی دریافت کرده اند و کارفرمایان آنها پرداختی 
هایی به کارگران خود داشــته اند که به حساب عیدی 
گذاشته شده است.دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران افزود: به دلیل کرونا و تعطیلی بیشتر کارگاهها و 
کسب و کارها، فشار زیادی به کارگران و کارفرمایان وارد 
آمد و شیفت های کاری، فوق العاده ها و اضافه کاری ها 
حذف شد. در بعضی واحدها به دلیل رکود و مختل شدن 
فعالیت، کارگران خانه نشین شدند و برخی دیگر از کسب 
و کارها با اعمال محدودیتهایی ادامه فعالیت پیدا کردند لذا 

از آنجا که کارگران فاقد درآمد تامین کننده هزینه های 
زندگی هستند از کارفرمایان خود خواسته اند که تمام یا 

بخشــی از عیدی را بپردازند تا از این طریق مشکلات و 
گرفتاری هایشان را برطرف کنند.

 عیدی قبل از پایان ســال به درد کارگران 
می خورد

به گفته وی،  برخــی از کارفرمایان با این توجیه که 
عیدی و پاداش پایان سال مثل عنوان آن باید در انتهای 
سال داده شود از هرگونه پرداختی در ماههای آخر سال 
خودداری یا آن را به روزهای پایانی سال موکول می کنند 
به نحوی که کارگران حتی نمی توانند بعد از عید استفاده 
لازم را از آن ببرند و در همان ماههای اول سال نو تحت 
تاثیــر تغییر قیمت حامل های انرژی، آب و برق و کرایه 

تاکسی ها ارزش و اثر خود را از دست می دهد.
ابوی توصیه کرد: کارفرمایان در حد توانشان عیدی و 
پاداش کارگران را تا قبل از پایان سال به آنها بدهند چون 
در انتهای سال به دلیل ازدحام و شلوغی بانکها، پرداختی 
ها و واریز حسابها با مشکلاتی مواجه می شود؛ از طرفی 
این مبلغ قبل از پایان ســال به درد کارگران می خورد و 
موکول کردن آن به شب عید یا بعد از سال نو کمکی به 
معیشت کارگران نمی کند لذا ایرادی ندارد که کارفرمایان 
عیدی و پاداش را پیش از اتمام سال بپردازند تا کارگران 
بتوانند اسباب و مایحتاج مورد نیاز زندگی را فراهم کنند 

و به اصطلاح به زخم زندگی بزنند.

مدیرکل دفتر توسعه خدمات بازرگانی سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره 
به استقبال سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها به ویژه استان های 
مرزی از طرح پرداخت مشوق های صادراتی، گفت: تاکنون ۴۷ طرح زیرساختی 

به دبیرخانه کارگروه مشوق های صادراتی ارسال شده است.
به گزارش سازمان توســعه تجارت ایران، »احسان قمری« اظهار داشت: 
طرح های ارســال شده سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها، پس از 
بررسی می شود و در صورت دارا بودن ضوابط و شرایط بسته حمایت از صادرات 

غیرنفتی، بودجه مشوق های صادراتی تخصیص داده خواهد شد.
وی افزود: لازم اســت پروژه های زیرســاختی توســط بخش خصوصی 
ســرمایه گذاری شده و موضوع کمک نیز در  کارگروه توسعه صادرات استان 

به تصویب رسیده باشد.
قمری تصریح کرد: کمک های سازمان جهت توسعه و تجهیز آن دسته از 
پایانه های صادراتی و مراکز نمایشگاهی پرداخت خواهد شد که دارای مجوز 

سازمان توسعه تجارت ایران بوده و موضوع کمک در کارگروه توسعه صادرات 
استان به تایید رسیده باشد.

دبیر کارگروه مشوق های صادراتی با بیان اینکه آخرین مهلت ارسال مدارک 

و مســتندات مربوط به زیرساخت های صادراتی ۱۵ دی ماه است، تاکید کرد: 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها به عنوان دبیرخانه کارگروه توسعه 
صادرات استان ها با هماهنگی دفاتر معین استان ها در سازمان توسعه تجارت 

ایران، نسبت به تکمیل و ارسال مدارک و مستندات اقدام کنند.
پیش از این اعلام شده بود بخشی از بودجه مشوق های صادراتی به حمایت 
از احداث، تجهیز و راه اندازی زیرساخت های تجاری به ویژه در استان های مرزی 

تعلق خواهد گرفت.
فرآیند تشکیل پرونده و پرداخت مشوق های صادراتی در حوزه زیرساخت 
شامل ارائه طرح توجیهی توسط سرمایه گذار بخش خصوصی به کارگروه توسعه 
صادرات استان، تایید و تصویب طرح و مجری در این کارگروه با حضور تمام 

اعضا و در نهایت اعلام به سازمان توسعه تجارت ایران است.
پرداخت مشــوق های صادراتی در دو قالب کمک بلاعوض و کمک سود 

تسهیلات بانکی از انجام پروژه و تایید موارد صورت خواهد پذیرفت.

عیدی کارگران را زودتر بدهید تا به زخم زندگی بزنند

تخصیص مشوق صادراتی به زیرساخت تجاری در استان های مرزی

 خبر

نماینده ســابق مجلس با بیان اینکه عدم تصویب لایحه بودجه به ضرر دولت آینده اســت، گفت:  چنین اتفاقی 
باعث می شود تا دولت آینده با شروع کار خود بودجه ای در اختیار نداشته باشند و همین امر مشکلاتی را در برخی 
از عملکردها با خود به همراه دارد.»عزت الله یوسفیان ملا« به لایحه بودجه ۱۴00 اشاره کرد کرد و افزود: با واقعی 
بودن لایحه بودجه می توان نسبت به مثبت بودن آن امیدوار بود، این در حالیست که لایحه بودجه همیشه همراه 
با احتمالات بوده است و نمی توان آن را واقعی دانست.وی خاطرنشان کرد: به دلیل شرایط اقتصادی کشور، بودجه 
سالانه، هر سالی که می گذرد به واقعیات نزدیک شده که باعث ایجاد امیدواری هایی در کشور می شوند.یوسفیان ملا 
خاطرنشان کرد:  زمانی که لایحه بودجه از واقعیت ها دور و به احتمال ها نزدیک تر باشد، ممکن است مشکلاتی را در 

کشور ایجاد کند که با توجه به تلاش های صورت گرفته، اکنون لایحه بودجه از نوع احتمالات نیست.
نماینده ســابق مجلس گفت: نباید چنین انتظاری وجود داشــته باشــد که لایحه بودجه، قطعی باشد و دقیقا 

محتویات همان لایحه وصول و به خزانه برود زیرا با چنین اتفاقی، دیگر نیازی به اصلاح مصوبه بودجه نیست.وی 
به تبصره لایحه بودجه درباره واگذاری های دولتی اشــاره کرد و گفت: براســاس اصل ۴۴ قانون اساسی باید به طور 
حتم واگذاری ها انجام شوند، عدم اجرای این اقدام نشان دهنده دور شدن از واقعیت های اقتصادی است.یوسفیان ملا 
واگذاری های دولتی را جزو نکات مثبت لایحه بودجه دانست و افزود: اینکه واگذاری ها به چه صورتی انجام شوند به 
عنوان موضوعی مهم محسوب می شوند که باید به صورت دقیق به مرحله اجرایی برسند.به گفته این نماینده سابق 
مجلس، واقعی بودن واگذاری ها باعث نجات بودجه در کشور می شود.وی به تاثیر عدم تصویب لایحه بودجه در کشور 
تاکید کرد و افزود: این اقدام به نفع دولت است و نمی توان آن را به ضرر دولت فعلی دانست.یوسفیان ملا با تاکید بر 
اینکه عدم تصویب لایحه بودجه به ضرر دولت آینده است، گفت:  چنین اتفاقی باعث می شود تا دولت آینده با شروع 
کار خود بودجه ای را در اختیار نداشته باشند و همین امر مشکلاتی را در برخی از عملکردها با خود به همراه دارد.

مدیرکل دفتر بررسی های اقتصادی وزارت ارتباطات 
گفت: تا سال ۱۴0۴ می توان به تحقق سهم ۱0 درصدی 

اقتصاد دیجیتال از اقتصاد کل کشور امیدوار بود.
»نیلوفــر مرادحاصل« مدیرکل دفتر بررســی های 
اقتصادی وزارت ارتباطات و عضو هیات علمی پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات روز شــنبه در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصــادی ایرنا به نقش فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات به کسب سهم ۶.۵ درصدی اقتصاد دیجیتال 
از اقتصاد کشور اشاره کرد و گفت: تا سال ۱۴0۴ می توان 
به تحقق ســهم ۱0 درصدی اقتصاد دیجیتال از اقتصاد 
کل کشور امیدوار بود.مراد حاصل معتقد است سنجش 
و اندازه گیری اقتصاد دیجیتال به علت تنوع و گستردگی 
حوزه های فعالیت و ماهیت خدمات دیجیتال، کار ساده ای 
نیست و برای اندازه گیری میزان اقتصاد دیجیتال و سهم 
آن در اقتصادهای ملی در ســطح بین المللی یک روش 
جامع و اســتاندارد وجود ندارد، چرا که مفهوم اقتصاد 

دیجیتال مدام در حال تکامل و تغییر است.
وی با بیان این که برای سنجش هسته اقتصاد دیجیتال 
-همان بخش ICT - تا کنون سه دوره طرح حساب های 
اقتصادی بخش ICT به پیشنهاد وزارت ارتباطات و با 
همکاری مرکز آمار ایران اجرا شده است، افزود: در سال 
گذشته نیز سهم اقتصاد دیجیتال از اقتصاد ایران از طریق 
طرح سنجش کل اقتصاد دیجیتال با همکاری مرکز آمار 

ایران بر اساس مدل ها و الگوهای مراجع معتبر بین المللی 
محاســبه شد. برای ســال ۱۳۹۸ نیز دفتر بررسی های 
اقتصــادی وزارت ICT با بهره گیری از متدولوژی  بکار 
گرفته شــده قبلی،  سهم هسته اقتصاد دیجیتال را ۴.2 
درصد و ســهم کل اقتصاد دیجیتــال از اقتصاد ملی را 
حدود ۶.۵ درصد برآورد کرد که این ارقام در مقایسه با 

سال های قبل رشد خوبی داشته اند.
او درباره رشد ۶.۵ درصدی اقتصاد دیجیتال در مقابل 
رکود دیگر بخش های اقتصادی کشــور گفت: اکنون به 
دنبال تحولات سیاسی و تحریم ها علیه کشور، بخش هایی 
از اقتصاد  کلان که سهم قابل توجهی در تولید ملی دارند 
)بخش نفت(، رشــد اقتصادی منفی داشته اند که این 
مسئله به شدت شرایط اقتصادی کل کشور را تحت  تأثیر 

خود قرار داده است.
اما با بررســی روند تغییرات رشــد ارزش افزوده کل 
اقتصاد با ارزش افزوده بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات 
متوجه می شویم این دو شاخص در سال های اخیر رابطه 
مستقیمی با یکدیگر نداشته اند به طوری که در سال ۱۳۹۷ 
بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات رشدی حدود ۳۱.۳ 
درصدی را تجربه کرد در حالی که کل اقتصاد کشــور 

رشدی منفی در حدود ۴.۸- درصد داشت.
مرادحاصل اضافه کرد: این امر ناشی از سهم کوچک 
ارزش افــزوده بخش ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 

ارزش افزوده کل اقتصاد اســت که بدون شک، تغییرات 
صورت گرفته در ارزش افزوده  سایر بخش های اقتصادی 
که دارای ســهم بزرگ تری از کیک اقتصادی کشــور 
هستند، توانسته اند اثر رشد فزاینده  محقق شده در بخش 

ارتباطات و فناوری اطلاعات را خنثی کنند.
عضو هیــات علمی پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با بیان این که رشــد اقتصاد دیجیتال از زمان 
گسترش کســب وکارهای اینترنتی آغاز شد، افزود: در 
ســه ســال اخیر با توجه به  اقدامــات وزارت ارتباطات 
مانند توسعه زیرساخت های ارتباطی تا سطح دسترسی 
به فناوری هــای G۳ و G۴، افزایش ظرفیت پهن باند 
زیرساخت شبکه ملی اطلاعات، برقراری امکان دسترسی 
پرسرعت و امثال آن جهش رشد در کل اقتصاد دیجیتال 

اتفاق افتاده است.
وی یادآور شد: شیوع بیماری کرونا نیز نقش مؤثری 
در رشد ارائه خدمات الکترونیکی و تجارت الکترونیکی 
همچون حوزه سلامت الکترونیکی و آموزش الکترونیکی 
داشــته اســت. به بیان دیگر پندمی کووید ۱۹ باعث 
گسترش و توسعه ارائه خدمات توسط پلتفرم های آنلاین 
و به خصوص پلتفرم های حمل ونقل شده و در واقع نفوذ 
فناوری های دیجیتال در ســایر بخش های اقتصادی را 
نشان می دهد.وی تصریح کرد: توسعه نسل های جدید 
ارتباطات موبایلی بستر مناسبی برای توسعه فناوری های 

تحول آفرین همچون اینترنت اشیا، رایانش ابری و کلان 
داده ها و شکل گرفتن کسب و کارهایی اینترنتی را فراهم 
می آورد که در توسعه اقتصاد دیجیتال نقش کلیدی دارند.

اکنون شــرکت های بزرگ فناوری در جهان ســهم 
بالایی در خلــق ارزش در اقتصادهای جهانی دارند. بر 
این اســاس طبق اطلاعات ۱0 شــرکت برتر جهان در 
سال 2020 میلادی از منظر درآمدی، حضور ۳ شرکت 
فعال در حــوزه ICT )آمازون، اپل و AT&T( گویای 
پررنگ تر شدن سهم اقتصاد دیجیتال در سال های اخیر 

در اقتصاد جهانی است.
او درباره وضعیت زیرســاخت های کشور که به رشد 
اقتصاد دیجیتال منجر می شــود، گفت: علی رغم این که 
در حوزه تولید فناوری های نوین نسبت به جهان مزیتی 
نداریم اما می توانیــم از فرصت های اقتصادی به وجود 
آمــده در حوزه ارائه خدمات حاصــل از این فناوری ها 

بهره بگیریم.
در عصر کنونی  که هر کــدام از فناوری ها، دیگری 
را کامــل می کنــد باید موضوع به هم پیوســتگی میان 
فناوری های تحول آفرین بیش از گذشته دقت کرد چرا 
که به عنوان نمونه، توسعه نسل پنجم ارتباطات موبایلی 
)G۵( باعث ارتقا ســرعت و کیفیــت در ارائه خدمات 
ارتباطی می شود و زمینه بهره گیری از داده های بزرگ و 

توسعه اینترنت اشیا را فراهم می آورد.

عدم تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۰ به ضرر دولت آینده است

سهم ۱۰ درصدی اقتصاد دیجیتال از اقتصاد کشور تا سال ۱۴۰۴
 روند رو به کاهش ارزش واقعی سهام عدالت

ارزش واقعی ســهام عدالت تحت تاثیر نوسانات بازار سرمایه، افزایشی یا 
کاهشی می شــود؛ به طوریکه در روزهای ابتدایی هفته گذشته، ارزش این 

سهام بیشتر از روزهای پایانی بود.
پس از آزادسازی سهام عدالت، مشمولان این سهام که روش مستقیم را 
برای مدیریت ســهام خود انتخاب کرده اند، می توانند با مراجعه به سامانه 
www.sahamedalat.ir ارزش واقعی سهام و جزئیات دارایی خود را 
مشــاهده کنند.  بر این اساس، ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه یک 
میلیون تومان، در روز شنبه 2۴ میلیون و ۵20 هزار تومان، در روز یکشنبه، 
2۴ میلیــون و 2۵0 هــزار تومان، در روز دوشــنبه 2۳ میلیون و ۶۹0 هزار 
تومان، در روز سه شنبه 22 میلیون و ۷00 هزار تومان و در روز چهارشنبه 

22 میلیون و ۴۹0 هزار تومان بوده است.
بر این اساس ارزش روزانه سهام عدالت با ارزش اولیه ۵۳2 هزار تومانی، 
در روزهای شــنبه، یکشــنبه، دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه به ترتیب ۱۳ 
میلیون و 20 هزار تومان، ۱2 میلیون و ۸۷0 هزار تومان، ۱2 میلیون و ۵۷0 
هــزار تومان، ۱2 میلیون و 20 هزار تومان و ۱۱ میلیون و ۹۴0 هزار تومان 
بوده اســت.همچنین سهام عدالت ۴۹2 هزار تومانی نیز در روز شنبه هفته 
قبل ۱2 میلیون و ۳0 هزار تومان، در روز یکشــنبه ۱۱ میلیون و ۹00 هزار 
تومان، در روز دوشنبه ۱۱ میلیون و ۶20 هزار تومان، در روز سه شنبه ۱۱ 
میلیون و ۱20 هزار تومان و در روز چهارشــنبه نیز ۱۱ میلیون و ۴0 هزار 

تومان قیمت داشته است.
البته این مباحث درحالی مطرح می شود که تا اطلاع ثانوی فروش سهام 

عدالت متوقف شده و سهام داران اجازه فروش سهام خود را ندارند.
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تحریم ها اقتصاد ایران را کوچک کرد
جنگ اقتصادی چند ســال اخیر خســارت های قابل ملاحظه ای به اقتصاد 
ایران زده اســت. فقط برای این دور از تحریم های امریکا رقمی در حدود ۸0 
میلیارد دلار تا 2۵0 میلیارد دلار خســارت مســتقیم عنوان می شود که البته 
اگر بخواهیم خســارت های غیرمستقیم این جنگ تمام عیار اقتصادی را برآورد 

کنیم، ارقام بزرگ تر نیز خواهد شد.
با یک محاسبه سرانگشتی می توان گفت که اقتصاد ایران طی یک دهه اخیر 
بیش از ۱۵00 هزار میلیارد تومان از رشــد بازمانده است چراکه طی این یک 
دهه رشد اقتصادی کشور تقریباً برابر با صفر بوده و حتی اگر می توانست سالانه 
۴ درصد رشــد داشته باشد اکنون تولید ناخالص داخلی ۱.۵ برابر سال ۱۳۹0 
بود. این به معنی رفاهی است که از دست رفته و دیگر هیچ کس نمی تواند آن 
را جبران کند. متأسفانه به سبب این جنگ سخت بدون گلوله، یک دهه رشد 
نزدیک به صفر درحالی رقم خورده که در دهه قبل از آن ایران ســالانه حدود 
۴.۳ درصــد تولید ناخالص داخلــی را تجربه کرده بود. این جنگ برای اقتصاد 

ایران در حد جنگ تحمیلی ۸ ساله عراق مخرب بود.
اما حالا در همین شــرایط ســخت اقتصادی، دولــت تصمیم گرفته لایحه 
بودجه ای را تنظیم کند که مبنای آن ظرفیت ها و توانمندی های ایران اســت. 
به طور معمول واقع بینانه ترین نهاد در خصوص مسائل اقتصادی، دولت است. 
دسترسی دولت به اطلاعات و امکانات تأمین منابع بویژه در زمینه فروش نفت 
و تقاضا برای آن در بازار معمولاً بالاتر از سایر نهادها حتی مجلس است. شرکت 
ملی نفت از تمام بخش های کشور بهتر می داند که ایران برای سال بعد چقدر 
توان و ظرفیت فروش نفت دارد و امید اســت که بودجه ۱۴00 بر مبنای توان 
و ظرفیت تولید نوشته نشده باشد و واقعیت توان فروش در آن ذکر شده باشد.

هرچند که بسیار خوشبینانه به نظر می رسد که ایران بتواند به طور میانگین 
در ســال ۱۴00 روزانه 2 میلیون و ۳00 هزار بشکه نفت بفروشد و در صورت 
برداشته شدن تحریم هم زمان می برد تا ایران بتواند به سطح قبل از تحریم ها 
برگردد. مســأله ای که باید به آن توجه کرد این است که مشتریان نفت ایران 
اکنون نفت دیگری را جایگزین  و سیستم ها را بر اساس مشخصات نفت جدید 
تنظیم کرده اند. تغییر مجدد آن زمانبر اســت و در عین حال باید دید که آیا 
کشــور ها حاضرند مجدداً به ایران به عنــوان یک تأمین کننده امن انرژی نگاه 
کنند یا خیر. کشورها به این موضوع توجه می کنند که حتی در صورت بازگشت 
امریــکا به برجام و تعلیق تحریم ها، تا زمانی که مشــکلات ایران و امریکا حل 
نشود، هر زمان احتمال بازگشت تحریم ها وجود دارد. کشورها تمام این مسائل 

را در محاسبات اقتصادی خود لحاظ می کنند.
ارقام فروش نفت در بوجه ۱۴00 یکی از مهم ترین بخش های آن اســت که 
البته مدام در حال تغییر اســت. اگر دولت در نظر دارد که بخشــی از نفت را 
به صورت اوراق ساف موازی نفتی در داخل بفروشد، در این خصوص نیز دقت 
بیشــتری لازم است، چراکه اگر دولت نتواند نفت را صادر کند، سطح استقبال 
از این اوراق پایین می آید و اگر ارزان فروخته شود نیز مشکلاتی را برای دولت 
به دنبال خواهد داشــت و بعید است که در زمان تصمیم عقلایی دولت حاضر 

به این اقدام باشد...
در آخر موضوع سیستم بانکی کشور و اتصال آن به شبکه بانکی بین المللی 
مطرح اســت که باید هرچه سریع تر به آن رسیدگی شود. اگر تحریم بانکی و 
بانک مرکزی برداشــته شــود، تا زمانی که ایران الزامات مربوط به »اف ای تی 
اف« را نپذیرد و مشکلات ترازنامه ای بانک ها را حل نکند، بازگشت منابع حاصل 
از فروش نفت و تأمین بودجه کار آسانی نخواهد بود. باید نظام پولی بین المللی 
پذیرای ایران باشد تا منابع بودجه تأمین شود. در عین حال سایر منابع بودجه 

نیز که روی توانمندی های ایران متمرکز شده، نیازمند دقت بیشتری است.
به هر حال یک فرصت برای حل مســائل با جهان فراهم شده که می توان از 
آن بهــره برد و از ادامه این روند آب رفتن اقتصاد و رفاه جلوگیری کرد و لازم 
است که به این مسأله برای بهره گیری از ظرفیت های کشور توجه داشته باشیم.

رییــس جمهوری بــا تاکید بــر اینکه 
توانمندتر و قدرتمندتر از همیشه هستیم، 
گفت: شرایط ما با سال 20۱۵ متفاوت است 
آن روز که درباره برجام مذاکره می کردیم، 
۶ شمشــیر قطعنامه و »پی ام دی« بالای 
ســر ما بود اما این شمشیرها امروزشکسته 
شده است.حجت الاسلام و المسلمین حسن 
روحانی روز چهارشــنبه در جلســه هیات 
دولت تبریک حلول مــاه جمادی الاول و 
اسلام حضرت  بزرگ  بانوی  گرامیداشــت 
صدیقه کبری ســلام الله علیها و همچنین 
دختــر برومندش حضرت زینب کبرا )س( 
که روز میلادش روز افتخار همه پرستاران 
کشور هســت، گفت: امسال باید با احترام 
ویژه به قشری که برای سلامت مردم جان 
خود را در کف گذاشتند و در کنار پزشکان، 
متخصصان، افتخار بزرگی را در یک مقطع 
حســاس تاریخی برای بهداشت و سلامت 

کشور به وجود آوردند قائل شویم.
رییــس جمهــوری گفت: مــا همه از 
پرســتاران و پزشــکان و همه کادر درمان 
که از پایان بهمن پارســال تا امروز بیش از 
۱0 ماه از زحمات شــبانه روزی و ایثار این 
عزیزان گذشته اســت، تلاش آنها را پاس 
می داریم. مردم ما غیر از اینکه با زبان هم 
همیشه تجلیل کردند و قدردان بودند، در 
عمل پاسخ بسیار روشن و صریحی به کادر 

درمان دادند.

 از شــنبه منحنی های مربوط به 
کرونا کاهش داشت

روحانی اضافه کرد: مردم ما در هفته های 
گذشته با تلاش و کوشش و با اجرای دقیق 
پروتکل ها توانستند همه منحنی های موج 
ســوم را به تواضع و کرنــش وادار کنند و 
بحمدالله ما شــنبه شــاهد بودیم که همه 
منحنی هــای مربــوط به کرونــا در همه 
اســتان ها همه ســر فرود آورده و مســیر 
کاهشی را آغاز کرده بودند به طوری که از 
۱۶0 مرکز قرمز و شهرستان قرمز فقط ۱2 
شهرستان باقی مانده بود که ان شاء الله آن 

هم به زودی تمام می شود.
رییس جمهــوری اظهار کــرد: این کار 
بزرگی بود که مردم ما در کنار کادر درمان 
در موج سوم انجام دادند و امیدواریم مردم 
همکاری کنند و ما در دوران فصل زمستان 

شاهد موج تازه ای نباشیم.
روحانی بــا بیان اینکــه همه تلاش و 
کوشــش ما این است که در داخل واکسن 
این بیماری تولید شود، گفت: هنوز واکسنی 
مورد تایید بهداشت جهانی قرار نگرفته است 
و واکســن های نیمه کاره اســت، ما دنبال 
خریداری واکسن هستیم تا مردم به موقع 
بتواننــد در ماه های آینده و یا اگر طولانی 
شد در ماه های اول سال جدید شاهد شرایط 

بهتری برای کشور باشند.
وی با یادآوری 2۷ آذر، روز وحدت حوزه 
و دانشگاه گفت: نزدیکی و همکاری این دو 
نهاد برای ما بســیار مهم اســت. الحمدالله 
همکاری و نزدیکی حوزه و دانشگاه بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی بیشتر شده است که 
ارزشمند است. از طرف دیگر 2۷ آذرماه روز 
جهانی عاری از خشونت و افراطی گری است 
که از افتخارات مهم جمهوری اسلامی است 

که کمتر یاد می شود.
رییــس جمهوری افزود: مــا دو روز در 
تقویم داریم که بسیار حائز اهمیت است که 
یکی 2۳ تیرماه به نام روز تعامل و گفت و 
گو با جهان اســت و یک روز هم روز عاری 
از خشونت و افراطی گری که 2۷ آذر است. 
این جزو نکات مهم در تاریخ دیپلماسی ما 
است که در سال ۹2 در سخنرانی  در مجمع 
عمومی ســازمان ملل آن سال را به عنوان 
سال جهان عاری از خشونت و افراطی گری 
پیشنهاد کردم و این پیشنهاد رییس جمهور 
ایــران در مجمع عمومی ســازمان ملل به 
اتفاق آرا تصویب شــد که یکــی از نکات 

درخشان فعالیت های سیاسی ایران است.

 مردم در ســالهای ۹2 و ۹۶ به 
اعتدال و اخلاق رای دادند

وی ادامه داد: البته ایران تنها با شــعار 
مخالف افراط گری و خشــونت نیست، در 
عمل هم همه تــوان و تلاش خود را برای 
جلوگیــری از افراطی گری و خشــونت و 
تروریسم در منطقه به کار برده است و اساسا 
مردم ایران هم در سال ۹2 و هم سال ۹۶ 
به اعتدال رای دادند و این رای قاطع مردم 
ایران همان است که مسیر اعتدال و اخلاق 
و رحمانیــت را انتخاب کردند و با هر گونه 

افراط و خشونت مخالف هستند.
رییس جمهور گفت: امروز در شرایطی 
هســتیم هم جنگ اقتصــادی و هم کرونا 
فشارهای فراوانی بر زندگی مردم و اقتصاد 
کشــور وارد کرد. خود مــا در دولت باور 
نمی کردیم که بتوانیم در شــرایط کرونا و 
جنگ اقتصادی در سال ۹۹ به رشد مثبت 

اقتصادی برسیم.
وی افزود: همه پیش بینی ها در ابتدای 
سال این بود که امسال رشد ما حتما منفی 
است. بعضی از ســازمان های جهانی برای 
ایران رشــد منفی ۵ درصــد را پیش بینی 
کرده بودند. خود ما هم در محاسبات اولیه 
ســال می گفتیم اگر به همین روند پیش 
برویم رشــد ما مثبت نخواهــد بود لذا در 
۳ ماهه اول ســال رشد ما منفی بود اما در 
سه ماهه دوم کشاورزان، صنعتگران و همه 
کســانی که در خدمات فعالیت می کنند و 
مــردم و مدیران ما کار بزرگی انجام دادند 
بســیار افتخارآفرین بود آمــاری که بانک 

مرکزی اعلام کرد.
رییــس جمهوری ادامه داد: ما در ســه 
ماهه دوم هم با نفت و هم بی نفت رشد ما 
مثبت بود.  یعنی آمار ۶ ماهه اول امســال 
ما هم با نفت و هم بی نفت مثبت اســت و 
این بسیار ارزشمند است. رشد ما در ۳ ماهه 
دوم با نفت ۵.۱ مثبت بوده و در ســه ماهه 
دوم بدون نفت ۳.2 مثبت بوده و در کل ۶ 
ماهه اگر محاسبه کنیم رشد ما با نفت ۱.۳ 

و بدون نفت ۱.۴ بوده است.
روحانــی ضمن قدردانی از کشــاورزان 
گفت: رشــد بخش کشــاوری ۴.۱ مثبت 
بوده اســت. صنایع و معادن ما رشد قابل 
ملاحظه اســت و این روزها در ۱۹ بخش 
تولیدی صنعتی ما رشــد حدود 2۱ درصد 
در ۸ ماهه امســال نسبت به سال گذشته 
داریم. در فولاد رشــد ۸ درصدی و مس ۷ 
درصدی داریم و در آلومنییوم که رشــد ما 
۵2 درصدی است.وی گفت: در این دولت 
در بخش کشاورزی کار بزرگی صورت گرفته 
اســت و خرید گندم ما در دولت نسبت به 
دولت قبل بیش از صد در صد است و این 
نشان دهنده این است که رشد تولید چقدر 

بالا رفته است.
 رشــد نفت در ۶ ماه اول سال 

مثبت شد

روحانی در بخش دیگری از ســخنانش 
گفــت: در برخی از محصولات مواد غذایی 
رشد تولید ما بســیار ارزشمند بوده است،  
در ســال ۹2 برنجی که در کشــور تولید 
می شــد ۱.۵ میلیون تن بوده و امسال این 
رقم 2.۶ میلیون تن رسیده است. بنابر این 
رشــد بزرگی را ما امروز در بخش صنعت، 
کشاورزی شاهد هستیم حتی در نفت که 
همه فشارها این بود که نفت ما را به زمین 
بزنند، نفت ما حرکتی کرد و در ۶ ماهه اول 
امسال رشد نفت مثبت و ۸/0است. فقط به 
بخش خدمات صدمات زیادی وارد شد که 

امیدواریم این صدمات جبران شود.
وی حرکــت اقتصــادی را افتخار آمیز 
خواند و گفت: مردم ما در مقابل دشــمنان 
ایســتادگی کردند و شــعار جهتش تولید 
را محقــق کردند. ما می بینیــم هر هفته 
در پنجشــنبه ها که البته ما روزهای دیگر 
هم افتتاح داریم، نشان داده می شود همه 
بخش هــای دولتی و غیردولتی و همچنین 
بخــش خصوصی ما با همــه توان به دنبال 
جهش تولید در کشــور هســتند و تلاش 

می کنند که ارزشمند است.
رییس جمهــوری  با یادآوری روز حمل 
و نقل و اهمیت آن گفت: امسال در شرایط 
کرونــا حتی در ماه هــای اولیه و حتی در 
اسفند و فروردین که شرایط ما بسیار سخت 
بود، کامیونداران، بخش حمل و نقل، ریل 
و با همه وجود آمدند و برای کشــور تلاش 
کردند و نگذاشتند باری در سامانه ها و در 

بنادر و روی کشتی باقی بماند.
روحانــی گفت: اگر حمــل و نقل ریلی 
را در ۸ ماهه اول امســال نســبت به سال 
گذشته مقایسه کنیم، حمل و نقل کامیون 
۷ درصد و حمل و نقل ریل ۸ درصد افزایش 
داشته است. این نشان می دهد که حتی در 
شــرایط کرونا کامیونداران عزیز ما و همه 
کسانی که در حمل و نقل نقش دارند کار 
بسیار ارزشمندی انجام دادند و ما در برابر 
عزیزانــی که در ســرما و در گرما، هزارها 
کیلومتر شب و روز مسیرها را طی می کنند 
برای اینکه کالا را به دست مردم برسانند، 
تواضع می کنیم.وی با بیان اینکه دولت در 
طول ۷ سال و چند ماه، کار بزرگی در بخش 
حمل و نقل انجام داده اســت، خاطرنشان 
کرد: مردم شــاهد هستند و می دانند ما در 
بخش ریل، یک هزار و ۸2۹ کیلومتر به ریل 
کشور اضافه کردیم و این ریل کشور ۹ هزار 

و 200 کیلومتر رسیده است
رییس جمهــوری گفــت: وزیــر راه و 
شهرســازی به مــا قول داده کــه تا پایان 
دولت ریل ما به ۱۴ هزار کیلومتر برســد و 
این بسیار ارزشمند است که خطوط ریلی 
در طــول این مدتی کــه در دوره تحریم 
و جنــگ اقتصادی هــم بودیم، ۵0 درصد 

افزایش پیدا کند.
روحانی بــا بیان اینکــه در زمینه راه، 
فرودگاه و بنادر حرکت های بســیار خوبی 

صورت گرفته است، اظهارداشت:  ظرفیت 
بنادر ما ۳۶ درصد افزوده شده و در مسیر 
راه، بزرگراه و آزادراه و روستایی و شهری هم 
۱0 هزار کیلومتر به راه ها افزوده شده است.

وی با اشــاره با آمار ســازمان برنامه و 
بودجــه در فعالیت هــای عمرانــی یادآور 
شــد: امسال علیرغم کرونا، تحریم و جنگ 
اقتصادی، اگر نیمه آذر امســال را با نیمه 
آذر سال گذشته حساب کنیم، سال گذشته 
در ایــن مدت ۳۵ هزار میلیارد تومان برای 
طرح هــای عمرانی کشــور پرداخت کرده 
بودیم و امســال ۵۶ هــزار و ۷00 میلیارد 
یعنی ۶2 درصد بیش از سال گذشــته در 

بودجه های عمرانی پرداخت کردیم.
رییس جمهوری افــزود: وقتی ما بحث 
تولیــد جهش را مطــرح می کنیم، یکی از 
علامت های آن در همیــن بخش عمرانی 
است که می بینید حرکت خوبی در کشور 

در این زمینه انجام گرفت.

 به عهد و امضای خود وفا خواهیم 
کرد

رئیس شورای عالی امنیت ملی با اشاره 
به برخی مطالب منتشــر شده در رسانه ها 
اظهار داشت: این روزها برخی از رسانه های 
داخلی متاســفانه تحت تاثیر رســانه های 
ماهواره ای ضد ایران درباره برجام می گویند 
شرایط، شرایط سال ۹۴ نیست که مذاکره 
می کردیــم و تفســیرهای عجیب و غریب 
می کننــد و می گویند ایــران در این چند 

سال تحت فشار بوده است.
روحانی در تشریح شرایط امروز با سال 
20۱۵ تصریح کرد: این حرف که شــرایط 
امروز ما در ســال 2020 یا اوایل 202۱ با 
سال 20۱۵ متفاوت است را قبول دارم. آن 
روز کــه درباره برجام مذاکره می کردیم، ۶ 
شمشــیر به نام قطعنامه بالای سر ما بود 
اما این شمشــیر امروز وجود ندارد. آن روز 
شمشــیر دومی به نام pmd بالای سر ما 
بود که امروز آن شمشیر شکسته شده است.

وی بــا بیان اینکــه آن روز که مذاکره 
می کردیــم در افکارعمومــی دنیا به غلط 
شــایع کرده بودند ایران به تعهداتش عمل 
نمی کند، خاطرنشــان کرد: در برجام ثابت 
کردیم متعهدترین کشور دنیا بوده و از همه 
بهتر هستیم. وسواس داشته و سخت مذاکره 
می کنیم ولی وقتی امضا کردیم، به عهد و 

امضای خود وفا خواهیم کرد.

 به جز یکی، دو کشــور کوچک 
وابسته، همه آمریکا را محکوم می کنند

رئیس جمهور اضافــه کرد: در مذاکرات 
ایران و ۱+۵، هفت کشور بودیم. ایران را با 
شش کشور دیگر مقایسه کنید. حتی ۴+۱ 
هم نتوانسته یا نخواســتند به تعهداتشان 
عمل کنند. پس آنکس که درســت عمل 

کرد، ایران بود.
روحانــی با بیان اینکه ایــران اگر عهد 

کرد، به عهدش وفادار اســت، ابراز داشت: 
در روزی که حرف می زدیم ۱+۵ روبه روی 
ما بود ولی امروز آمریکا تنها اســت. امروز 
همــه دنیا به جز یکی، دو کشــور کوچک 
مزدور وابسته، همه آمریکا را محکوم کرده 
و به آمریکا می گویند و توصیه می کنند که 

برجام بازگردد.
وی با تاکید بر اینکه شرایط داخلی هم 
نسبت به گذشته متفاوت است، بیان کرد: 
آن روز کــه مذاکره می کردیم، بنزین وارد 
می کردیــم اما امروز بنزین صادر می کنیم. 
آن روز کــه مذاکره می کردیــم، گازوئیل 
وارد می کردیــم اما امروز گازوئیل را صادر 
می کنیــم. آن روز مجبــور بودیــم که در 
زمســتان گاز وارد کنیم امــا اکنون گاز را 
حتی در زمســتان صادر می کنیم. آن روز 
در بســیاری از محصــولات از جمله گندم 
مجبور بودیم واردکننده باشیم اما امروز در 
بســیاری از محصولات در خودکفایی یا در 

مرز خودکفایی قرار گرفته ایم.

 توانمندتر و قدرتمندتر از همیشه 
هستیم

رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه 
امروز نه در ریل، نه در فرودگاه و نه در بنادر 
شرایط متفاوت از دیروز است، یادآور شد: 
قدرت ما با آن روز قابل مقایسه نیست. امروز 
قدرت دفاعی و پدافندی با سال 20۱۵ قابل 
مقایسه نیست. مدرن ترین سیستم پدافندی 
را داریم. بهترین ناوچه ها را داریم. بهترین 
سیستم موشکی را داریم. در هسته ای هم 
قدرت ما فرق کرده است.به گفته روحانی، 
آن روز یکی، دو نوع ســانتریفیوژ داشتیم 
 IR۶ و IR۸ اما امروز IR۲ و IR۱ یعنی
را داریم. امــروز توانمندتر و قدرتمندتر از 
همیشه هســتیم. آن روز وقتی آمریکا در 
ســازمان ملل حرف می زد، اتفاق آرا پشت 
ســرش بود اما امروز منزوی بود و هر کجا 
رفــت، تنها بود و ناچار شــد با یک جزیره 
کوچولو متحد شــود.وی با بیان اینکه در 
این سه سال نشان دادیم هیچ فشاری مردم 
ما را نمی شــکند، عنوان کرد: هیچ قدرتی 
نمی تواند ما از مسیرمان جدا کند. در عین 
حال که قدرتمندتریم و دنیا فهمیده ایران 
روی پا خود ایســتاده و هیچ فشاری آن را 
نمی شــکند اما اگر ۱+۵ به کل تعهداتش 
برگــردد، ما هم در همان ســاعت به کل 

تعهداتمان برمی گردیم.

 رای مردم آمریکا، رای به تعهد به 
پیمان است و نه پیمان شکنی

رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه 
اگر فشاری هست از جانب استکباری است 
که به هیچ چیز پایبند نبود، گفت: یاغی ترین 
و قانون شکن ترین فرد رئیس جمهور است. 
برخی ها می گویند از آمدن بایدن ذوق زده 
هستید. از آمدن بایدن ذوق زده نیستم اما 
از رفتن ترامپ خوشحال هستیم. کسی که 
تروریست و آدم کش بود و حتی برای خرید 
واکسن هم رحم نمی کند و عاری از اصول 

اخلاقی و انسانی است.
روحانی با تاکید بر اینکه خوشحالیم این 
جبار که به هیچ متعهد نبود، سرنگون شده 
اســت، اظهار داشت: راه برای دولت بعدی 
آمریکا باز اســت؛ اگر دولت آمریکا مسیر 
درست خواســت، آماده است و اگر مسیر 
اشتباه خواست؛ آماده است. امیدواریم رای 
مردم آمریکا بــرای حکومت جدید آمریکا 
روشــن باشــد که این رای به قانون گرایی 
اســت و نه قانون شکنی.وی ادامه داد: رای 
مردم آمریکا، رای به تعهد به پیمان اســت 
و نه پیمان شکنی. امیدواریم خواست مردم 
آمریکا محقق شود. خواست ما امنیت، ثبات 
و صلح در سراسر جهان و تعامل سازنده با 
همه کشورهایی است که می خواهند مسیر 

تعامل را برگزیده و انتخاب کنند.

شرایط با 2۰۱۵ متفاوت است؛

 امروز قدرتمندتر از همیشه هستیم

 
 

 خبر
 توسعه همکاری های 2 نهاد دولتی برای بهبود زیرساخت های 

صادراتی محصولات دانش بنیان
به منظور تعامل مســتمر و پویا بین ســاختار صادراتی و ساختار علمی، 
تحقیقاتــی و فناوری کشــور، بهبــود زیرســاخت های صادراتی محصولات 
دانش بنیــان و ارتقای توان صادراتی شــرکت های دانش بنیان و فناور برای 
ورود بــه بازارهای جدید صادراتی، تفاهم نامه همکاری بین صندوق نوآوری 

و شکوفایی و سازمان توسعه تجارت منعقد شد.
مراسم امضای تفاهمنامه افزایش همکاری میان صندوق نوآوری و شکوفایی 
و سازمان توســعه تجارت بین صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری 
به عنوان نهاد حامی تامین کننده خدمات مالی به شــرکت های دانش بنیان 
و فنــاور ، به نمایندگی دکتر محمدصادق خیاطیان یزدی عضو هیات عامل 
صندوق نوآوری و شکوفایی و سازمان توسعه تجارت ایران به عنوان دستگاه 
متولی تجارت خارجی و حامی صادرات غیر نفتی کشور به نمایندگی حمید 
زادبوم، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس کل ســازمان توســعه 

تجارت ایران منعقد شد.
هدف از انعقاد این تفاهم نامه، همکاری در زمینه راه اندازی دفاتر صادراتی، 
مراکز تجــاری و پایانه های تخصصی صادراتی محصــولات دانش بنیان در 
کشــورهای هدف صادراتی، شبکه سازی و استفاده از ظرفیت های نهادهای 
واســط مالی برای توسعه صادرات محصولات دانش بنیان و فناورانه با تمرکز 
بر فناوری های آینده و همچنین همکاری در برپایی پاویون در نمایشگاه های 
مختلف داخلی و بین المللی در حوزه محصولات دانش بنیان و فناورانه است.

از دیگر موضوعات مورد توافق در این تفاهم نامه می توان به همکاری در 
اعزام و پذیرش هیات های تجاری و اقتصادی در حوزه محصولات دانش بنیان 
و فناورانــه، همکاری در زمینه توانمندســازی و ارزیابــی آمادگی صادرات 
شــرکت های دانش بنیان و فناور برای ورود به بازارهای هدف صادراتی و در 
نهایت همکاری در زمینه تجهیز و راه اندازی دبیرخانه دائمی ملاقات های رو 
در رو )B۲B( در ســازمان توسعه تجارت ایران و صندوق نوآوری و شکوفایی 
اشــاره کرد. بر اســاس اعلام روابط عمومی صندوق نوآوری و شکوفایی، در 
قالب این تفاهم نامه، یک کمیته راهبری متشــکل از نمایندگان طرفین به 
منظور سیاســت گذاری، تدوین برنامه اجرایی و نظارت بر حسن اجرای این 

تفاهم نامه تشکیل خواهد شد.

 دولت لایحه بودجه ۱۴۰۰ را پس بگیرد
نماینده مردم بروجرد در مجلس شــورای اســلامی خواستار این شد که 
دولت لایحه بودجه ۱۴00 را پس بگیرد و آن را اصلاح کند.عباس گودرزی 
در اخطاری در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی خطاب به رئیس جمهور 
گفت: دولت از سویی در بودجه درآمد غیرواقعی تعریف کرده و از سوی دیگر 
مالیات خانه و خودروهای لوکس را در لایحه حذف کرده است. این چه نحوه 
برنامه ریزی برای کشور است؟ دولت بهتر است درخواست برگشت لایحه را 

بدهد و آن را اصلاح کند.
گودرزی در تذکری به وزیر بهداشــت، ســازمان برنامــه و بودجه و امور 
استخدامی نیز گفت: نیروهای طرحی و کارکنان قراردادی مراکز درمانی چه 
شــدند؟ کسی برای پرستاران و کارکنان مراکز درمانی کاری نکرده است در 

حالی که روز پرستار را هم در پیش داریم.

دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو گفت: جامعه 
قطعه سازی ۱00 درصد آماده است تا با فراهم شدن زیرساخت های لازم به 

تحقق جهش تولید در خودروسازی کشور کمک کنند.
 »آرش محبی نــژاد« افزود: وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت از زمان 
حضــور خود در این وزارتخانه، مســوولیت صنعت خودرو و پیگیری امور 
مربوطه را به ســازمان گســترش و نوســازی صنایع ایران )ایدرو( محول 

کرده است.
وی بیان داشــت: ایدرو با همکاری انجمن های قطعه سازی و همچنین 
خودروسازان بزرگ، بسته جهش تولید را آماده کرده و به وزارتخانه پیشنهاد 
کرده است، در نهایت وزیر صنعت نیز بر مبنای آن بسته، نامه ای به شورای 

هماهنگی سران قوا ارسال کرده و منتظر تصویب آن هستیم.
به گفته این مقام صنفی، بســته جهش تولید یاد شــده در چند محور 

اساسی مطرح شده که نخستین آن، تحقق افزایش تولید خودرو است.

 نحوه قیمت گذاری خودرو
وی با اشاره به اصلاح قیمت ها به عنوان دومین محور این بسته، اظهار 
داشت: در خصوص قیمت خودروهای پرتیراژ و ارزان، مقرر شده همچون 
گذشــته شــورای رقابت به صورت دستوری قیمت بدهد به این شرط که 

خودروسازان و قطعه سازان ضرر نکنند.
محبی نــژاد ادامــه داد: درخصوص خودروهای کم تیــراژ و گران قیمت 
خودروســازان نیز مقرر شــده قیمت گذاری به هیأت مدیره خودروسازان 
محول شود به طوری که حاشیه زیان وجود نداشته باشد و به احتمال زیاد 

این تصمیم در روزهای آینده عملیاتی خواهد شد.
وی درخصوص محور سوم این بسته، خاطرنشان کرد: محور سوم حول 
بحث تامین نقدینگی برای این دو صنعت اســت که دو بخش دارد؛  یک 
بخش آن تســهیلات جدیدی است که حتی در صورت موافقت سران قوا 

نیاز به تصویب شورای پول و اعتبار دارد.
این مقام صنفی یادآور شــد: اواخر سال گذشته خودروسازان نیمی از 
تسهیلات ۱0 هزار میلیارد تومانی مصوب شده از سوی شورای پول و اعتبار 
را دریافت کرده و بین قطعه سازان تقسیم کردند، اکنون پنج هزار میلیارد 
تومان آن باقی مانده که نیاز به مصوبه جدیدی نداشــته و فقط باید تاریخ 

مصوبه قبلی از سوی بانک مرکزی برای پرداخت، تمدید شود.
دبیر انجمــن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو تاکید 
کرد: انتظارمان از بانک مرکزی این است که با توجه به افزایش چشمگیر 

قیمت نهاده های تولید، در تصویب تسهیلات یاد شده برای صنعت خودرو 
مســاعدت کند تا زودتر شاهد اعطای تسهیلات و رفع بخشی از مشکلات 

قطعه سازان باشیم.
وی افزود: تامین نقدینگی و تخصیص ارز، دو مشکل بزرگ خودروسازان 
و قطعه ســازان اســت که کلید حل آنها در اختیار بانک مرکزی است و با 
تحقــق آنها، برنامه ها و اهداف وزارت صنعت برای جهش ۵0 درصدی در 

تولید خودرو در سال جاری اتفاق خواهد افتاد.

 مشکلات و برنامه ها به صورت دستوری حل نمی شود
محبی نژاد در ادامه با بیان اینکه مسائل مربوط به صنعت و اقتصاد هیچگاه 
به صورت دستوری حل نشده و نخواهد شد، افزود: دستیابی به هدف جهش 
تولید نیز به صورت دســتوری امکان پذیر نیست، بلکه نیازمند یک سری 

زیرساخت ها، برنامه ریزی ها، هماهنگی ها، منابع و سیاست گذاری ها است.
وی تاکیدکرد: تا زمانی که به خوبی این عوامل فراهم نشــده و در کنار 

یکدیگر قرار نگیرند، نمی توان تحقق اهداف را انتظار داشت.
این مقام صنفی ادامه داد: در این راستا مسوولان نیز باید تک صدایی داشته 
باشــند تا هم افزایی در سیاست گذاری ها در این صنعت را شاهد باشیم که 
خود مستلزم خودداری از پراکندگی نظرات و آرا در مجلس، دولت، وزارت 
صنعت، وزارت امور اقتصادی و بانک مرکزی اســت. اکنون مجموع بدهی 
خودروســازان به زنجیره تامین داخلی به ۴0 هزار میلیارد تومان رسیده و 
مانده بدهی معوق تعیین تکلیف نشده خودروسازان به قطعه سازان بیش از 

۱0 هزار میلیارد تومان است.

قطعه سازان آماده تحقق »جهش تولید« در صنعت خودرو هستند
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کارشناس اقتصاد با بیان اینکه پیش بینی 
فروش روزانه 2.۳ میلیون بشکه نفت در بودجه 
با فرض رفع تحریم است، گفت: مجلس طبق 
قانون نمی تواند »اصلاحات اساسی« در لایحه 

دولت انجام دهد.
علیرضا صدیقی، کارشناسی اقتصادی در 
گفتگو با خبرنگار مهــر درباره لایحه بودجه 
۱۴00 گفت: این بودجه با فرض رفع تحریم ها 
نوشته شده است؛ اینکه این فرض چقدر واقعی 
اســت نیاز به بررســی کارشناسی در حوزه 
سیاســت خارجی دارد. اما آن چیزی که در 
بودجه نفتی آمده تناسبی با شرایط تحریمی 
ســالهای ۹۸ و ۹۹ ندارد و به سال ۹۷ و قبل 

از آن شباهت دارد.
وی ادامه داد: البته در تبصره ها پیش بینی 
شــده که اگر درآمد نفتی محقق نشد، این 
ارقام از محل پیش فروش نفت محقق شود. 
یعنی مشــابه اتفاق دو سال اخیر که درآمد 
نفت محقق نمی شــد و مجوزهایی از شورای 
سران قوا گرفته می شد؛ اما در لایحه بودجه 
۱۴00 ذکر شــده که اگر درآمد نفت محقق 
نشد از محل پیش فروش نفت که نوعی اوراق 

است محقق شود.

 مجلس زیر بار پیش فروش نفت 
نمی رود

صدیقی گفت: جزئیاتــی از نحوه عرضه 
اوراق پیش فروش نفت هنوز مشخص نشده 
است اما واضح است که این اوراق دو ریسک 
به همراه دارد که یکی قیمت نفت اســت و 
دیگری ریسک قیمت دلار. یا این ریسک به 
دولت محقق می شــود که آثار تورمی دارد یا 
این ریسک به خریدار اوراق منتقل می شود که 
در این صورت استقبال از اوراق کاهش یافته 
و بودجه با عدم تحقق منابع رو به رو می شود 
البته در بودجه تصریح شــده که اوراق پیش 
فروش نفت یا اوراق مالی اســلامی فروخته 
می شود یعنی دولت اختیار دارد بین این دو 
انتخاب کند، پیش بینی ما این است که مجلس 
زیر بار این موضوع نرود و در نهایت اوراق عادی 

تصویب می شود.

اوراق ۳2۵ هزار   ســقف فروش 
میلیارد تومان است

وی تاکید کرد: در لایحه بودجه ۵۵ هزار 
میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی و ۷0 هزار 
میلیــارد تومان بابت پیش فروش نفت پیش 

بینی شده که تا سقف تحقق درآمدهای نفتی 
یعنی 200 هزار میلیارد تومان قابل افزایش 
است به عبارتی با فرض اینکه هیچ نفتی را در 
سال آینده نفروشیم فروش اوراق می تواند تا 

۳2۵ هزار میلیارد تومان افزایش یابد.
این کارشناسی اقتصادی با اشاره به اینکه 
در بودجه ۱۴00 به سازمان هدفمندی یارانه ها 
نیز مجوز انتشار اوراق داده شده است، گفت: 
انتشــار اوراقی که بــرای جبران عدم تحقق 
منابع سازمان هدفمندی یارانه ها دیده شده 
است، با تضمین خود سازمان است اگرچه که 
ماهیت آنها تفاوتی ندارد اما از منظر حسابداری 

متفاوت است.
وی دربــاره ظرفیت بازار اوراق گفت: نظر 
کارشناسان متفاوت است و به نرخ سود اوراق 
بستگی دارد نرخی که در حال حاضر وجود 
دارد این ظرفیت را ندارد اما اگر این نرخ بالاتر 
برود جذابیت آن برای بازار بالا می رود و ممکن 
است بازار آن را بپذیرد اما اگر بخواهد به صورت 
تکلیفی این اوراق را بفروشد به نظر نمی رسد 
ظرفیت به حدی بالا باشد که اوراق را بتوان در 

حد ۳00 هزار میلیارد تومان فروخت.

 نرخ ســود اوراق باید متناسب با 
تورم باشد

صدیقی در پاســخ به این سوال که سود 
فــروش اوراق باید چقدر باشــد تا برای بازار 
جذاب باشــد، گفت: تعیین نرخ سود اوراق 
بســیار پیچیده است. نکته اول این است که 
حدود بازدهی بازارهای مالی باید چه باشــد 

نکته دوم انتظارات تورمی است اگر در کشوری 
انتظار تورمی ۴0 الی ۵0 درصد باشد اوراق 20 
درصدی جذابیت بالایی ندارد. نکته بعدی این 
است که اینها بر هم تأثیر می گذارد فرضا اگر 
دولت کسری بودجه ای دارد که تبدیل به رشد 
پایه پولی می شود انتظار تورمی بالا می رود و 

بازار اوراق با نرخ بالاتری را طلب می کند.
وی ادامه داد: سود اوراق لزوماً نیازی نیست 
به اندازه تورم افزایش یابد اما باید متناسب با آن 
حرکت کند اگر روزی نرخ 20 درصد با تورم 
۳0 درصــد برای بازار جذاب بود، اگر تورم به 
۴0 درصد برسد سود قبلی جذابیتی برای بازار 
ندارد بلکه باید متناسب با آن حرکت کند. از 
اوراق برای کارهای مختلفی استفاده می شود 
که یکی از آنها کاهش ریسک نهادهای مالی 

است بنابراین لزوماً نباید اندازه تورم شود.
این کارشناسی اقتصادی در پاسخ به این 
سوال که کســری منابع بودجه ۱۴00 باید 
چگونه تأمین شود، گفت: با توجه به شرایط 
فعلی نه از انتشــار اوراق بی نیاز هســتیم نه 
فروش نفت نه از افزایش توان مالیات ستانی. 
بحث ســر توزیع این موارد است. از جهاتی 
اوراق و فروش نفت مانند یکدیگر است چرا که 
ظرفیت آنها محدود و ناپایدار است. همچنین 
در بحــث اوراق، پایداری بدهی ها نیز مطرح 
است اگر بازار به این نقطه برسد که دولت اوراق 
می فروشد برای اینکه اوراق قبلی را تسویه کند 
ممکن است جذابیت آن کاهش یابد و بحران 
بدهی ایجاد نکند اما چون از شــبکه بانکی 
فروخته می شــود ممکن است تخلیه آن در 

رشد نقدینگی انجام شود.

 تاکید قانون برنامه ششم بر سهم 
۵۰ درصدی مالیات

وی با تاکید کشــور بر اینکه درآمدهای 
دولت از محل مالیات باید افزایش یابد، گفت: 
باید به سمت توان درآمدزایی از محل مالیات 
را افزایش دهد در قانون برنامه ششــم پیش 
بینی شده بود که درآمد مالیاتی به ۵0 درصد 
برسد اما در بودجه امسال این رقم به زیر ۳0 
درصد رسیده است که رقم آن قابل توجه است 
و در مقایسه با کشورهای توسعه یافته بسیار 
درصد پایینی است. دلیل آن این بوده که ما 
به دلیل در اختیار داشتن منابع نفتی از این 
موضوع غفلت کردیم این هم تبعات اقتصادی 
برای ما داشته است و هم در سیاست خارجی 
برای ما مشکلاتی فراهم کرده است. یعنی ما 
محتاج به فروش نفت هستیم هرچه بتوانیم 
وابستگی مان را به نفت کاهش دهیم هم اثرات 
سو اقتصادی نخواهد داشت و هم در مباحث 

بین المللی دست بالاتر را خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه امکان رشــد درآمدهای 
مالیاتی در شــرایط کرونایی نیز وجود دارد 
گفت: رشــد درآمدهای مالیاتی دولت حدود 
۱0 درصد اســت در کشوری که حداقل ۳0 
درصد رشــد تورم دارد ۱0 درصد بسیار کم 
اســت. توان اجرایی آن را نیز دولت دارد که 
کاهش فرار مالیاتی را جدی بگیرد همچنین 
بعضــی حوزه ها پایه جدید مالیاتی نیاز دارد. 
دولــت همچنین اگر بخواهــد از مالیات بر 

تراکنش یا سود ســپرده های بانکی مالیات 
 دریافت کند نیازی به بســترهای اطلاعاتی 
اجرایی خاصی نــدارد و تا حدود زیادی این 

بستر مهیا است.

توان رشــد ۴۰ درصدی درآمد   
مالیاتی را داریم

این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: صرفاً 
یک اراده سیاسی نیاز دارد و درآمد مالیاتی در 
همین شرایط کرونا نیز می تواند رشد ۴0 الی 
۵0 درصدی مالیات نسبت به سال گذشته را 
داشته باشد. بانک مرکزی اخیراً آمار نیز داده 
است که رشد اقتصادی در حال مثبت شدن 
است یعنی دولت باید توان درامدزایی از محل 
مالیات را بیشتر پیدا کند. به صورت واقع بینانه 
اگر فرض رفع تحریم ها را در نظر نگیریم من 
فکر نمی کنم سهم نفت بیشتر از ۱0 الی ۱۵ 
درصد بودجه را پوشــش دهد اگر ۴0 درصد 
نیز از مالیات تحقق یابد مابقی آن باید از محل 
واگذاری شرکت ها و فروش دارایی یا از محل 

فروش اوراق تأمین شود.
وی در پاسخ به این سوال که مجلس باید 
کلیات بودجه را رد کند یا اینکه می توان در 
مجلس اصلاحات اساسی روی آن انجام داد، 
گفت: برای پاسخ به این سوال باید بدانیم در هر 
دو صورت چه اتفاقی خواهد افتاد. اگر کلیات 
بودجه رد شــود، آیا دولت در بودجه تغییری 
خواهد داد؟ نظر دولت همین بوده اگر قصد 
آوردن مسائل دیگری بوده زمان کافی برای آنها 
را داشــته است. در این باره اظهار نظر رئیس 
سازمان برنامه و بودجه این است که اگر تغییر 
مد نظر است تغییر دهید بنابراین با رد کلیات 
بودجه عملًا اتفاقی در بودجه رخ نخواهد داد 

و بحث سیاسی وجود دارد.
صدیقــی با بیان اینکه مجلس توان انجام 
اصلاحات اساسی در بودجه را ندارد، ادامه داد: 
اما اگر کلیات تأیید شود باید دید آیا تغییری 
در مجلس اتفاق افتاده است؟ هرچند ترکیب 
مجلس عوض شده اما هر سال مجلس نسبت 
به لایحه هزینه های بیشتری اضافه می کرد و 
برای آن هزینه درآمدهای صوری دیگری اضافه 
می کرد بنابراین اینکه مجلس اراده سیاسی و 
توان اصلاحات جدی در لایحه بودجه را ندارد.

وی در پایان خاطر نشان کرد: اگر اصلاحات 
مجلس، اصلاحاتی اساسی باشد طبق اصل ۷۴ 
قانون اساسی شورای نگهبان مصوبه مجلس را 

رد خواهد کرد.

مجلس نمی تواند اصلاح اساسی انجام دهد

استراتژی صبر و انتظار در بازار مسکن
بازار معاملات مســکن که از ابتدای ســال جاری به دلیل تاثیرپذیری از 
شــرایط کلان اقتصادی و ریســک های غیراقتصادی، با رشد شتابان قیمت 
همــراه بود، از نیمه فصــل پاییز وارد فصل جدیدی از تحولات شــد. این 
وضعیت به خوبی از طریق بررســی و تحلیل آمار رسمی بانک مرکزی قابل 
ردیابی اســت. این گزارش نشــان می دهد پس از هفت ماه متوالی، سرعت 

تورم ماهانه مســکن به طور قابل توجهی کاهش پیدا کرده است.
در عیــن حال وضعیت به لحاظ حجم معاملات ثبت شــده در بنگاه های 
املاک ســطح شــهر تهران نیز به سطح حداقلی رســیده است به طوری که 
می تــوان عنوان کرد بــازار به جهــت معاملات خرید و فــروش به حالت 
تعطیلی درآمده اســت. اما ریشــه بروز این وضعیت جدید در بازار مسکن 
چیســت؟ برای پاسخ به این سوال باید وضعیت ورود و حضور متقاضیان در 
بازار خرید و فروش مســکن طی چندماه گذشــته را مورد بررسی قرار داد. 
بررســی ها حاکی از آن اســت که در چندماه اخیر به ویژه از پایان تابستان 
ســال جاری، متقاضیان ســرمایه ای به دلیل شرایط سایر بازارهای دارایی، 
حضور پررنگی در بازار مســکن داشتند. به طوری که با خروج بخش عمده و 
قابل توجه متقاضیان مصرفی از این بازار ناشــی از رشــد شدید قیمت ها و 
کاهش شدید قدرت خرید، آنچه معدود معاملات ماهانه بازار خرید و فروش 
امــلاک را رقم مــی زد، حضور گروه دیگری از متقاضیــان یعنی متقاضیان 
ســرمایه ای در این بازار بود که همچنان به رشد قیمت ها امید داشتند. اما 
از نیمه فصل پاییز به نظر می رســد گروه زیادی از متقاضیان سرمایه ای نیز 
همچون گروه نخســت از متقاضیان ناگزیر به کوچ از این بازار شــدند. نکته 
مهم در مورد زمان حضور متقاضیان ســرمایه ای در بازار مســکن آن است 
کــه این گروه تقاضای خود را بر بســتر پیش بینــی افزایش قیمت و وجود 
ســطح حداقلی از تقاضای مصرفی در بازار شــکل می دهند. بنابراین زمانی 
کــه تقاضای مصرفی تقریبا از بازار حذف می شــوند؛ انتظار کاهش شــدید 

تقاضای ســرمایه ای در بازار دور از ذهن نیست. 
طی سال جاری، بازار مسکن با هر دو وجه از این تحول سروکار داشت. 
به طوری که از یکســو افزایش سرســام آور قیمت مسکن در شهرهای بزرگ 
به ویژه پایتخت ناشــی از افزایش قیمت زمین، مصالح ساختمانی و... تقریبا 
تقاضای مصرفی را از بازار حذف کرد و از سوی دیگر با مشخص شدن نتایج 
انتخابات آمریکا در آبان، اندک تغییری در چشــم انداز بازارها از جمله بازار 
مســکن رخ داد. به نظر می رسد نتیجه این انتخابات فعلا انتظارات افزایش 
قیمــت را تا حدودی کنتــرل می کند. تحت تاثیر همیــن دو عامل، حجم 
زیادی از تقاضای سرمایه ای از بازار مسکن خارج شده و معاملات به سطح 
معنــاداری کاهش پیدا کــرد. البته در این یک نکته جالب و قابل توجه نیز 
وجود دارد که آن رشد قیمت به رغم وجود رکود معاملاتی در بازار مسکن 
طی ماه گذشــته اســت. این موضوع در بازار ساخت وساز نیز صادق است. 
به طوری که به دلیل کاهش تقاضا برای ساخت وساز و آغاز پروژه های جدید 
ســاختمانی، تقاضا برای خرید مصالح ساختمانی نیز چندان با رشد مواجه 
نبوده اســت. در نتیجه با از بین رفتن انتظارات تورمی، آهنگ رشد قیمت 

در بازار مسکن کند شده است.
امــا اینکه وضعیت پدید آمده در بازار مســکن پایــدار خواهد بود یا نه، 
مساله دیگری است که با توجه به بی ثباتی شرایط کلان اقتصادی و سیاسی 
نمی توان پاســخ قطعی به آن داد. با وجود آنکه به نظر می رسد دولت تحت 
تاثیــر نتیجه انتخابات آمریکا، گمان می کند تعاملات نفتی در ســال آینده 
با رشد قابل توجهی مواجه خواهد شد و از همین رو در پیش نویس بودجه 
درآمدهــای حاصل از تعاملات نفتی را در ســطح بالایــی پیش بینی کرده 
اســت، اما این وضعیت از همین اکنون با قطعیت بالا قابل انتظار نیســت. 
در نتیجه ممکن اســت بازار مسکن همچون سایر بازارها چندماه باقی مانده 
از ســال جاری را بــا احتیاط طی کند. چراکه در وضعیت نبود چشــم انداز 
روشن و شفاف، تقاضای سرمایه ای که بخشی از حضور خود در بازار مسکن 
را منــوط به حضور ســطح حداقلی از تقاضای مصرفــی در بازار می داند و 
همچنین تصویر روشــنی از وضعیت عوامل غیراقتصادی تاثیرگذار بر روند 
بازارها ندارد، ترجیح می دهد همچنان حضور خود در این بازار را به تعویق 
اندازد و برای سرمایه گذاری سایر بازارهای دارایی را که قدرت نقدشوندگی 
بالاتــری دارند را انتخاب کند. در نتیجه به نظر می رســد وضعیت رکود در 
معاملات همچنان بر بازار مسکن در چندماه آتی از سال جاری سایه اندازی 
کند. تنها در صورتی که اندکی شرایط اقتصادی کشور رو به بهبودی حرکت 
کند می توان امیدوار بود که تقاضای مصرفی نیز به تدریج و در یک پروسه 

دســت کم یک ساله به بازار مسکن مجددا وارد شود.
در چنیــن وضعیتــی تغییــر شــرایط بازار مســکن در بخــش عرضه 
و ایجــاد رونــق در بازار ساخت وســاز ســخت و دشــوار خواهــد بود. از 
آنجاکه وضعیت تحولات بازار ســاخت وســاز ریشــه در تحــولات اقتصاد 
کلان دارد و سیاســت گذاری در ایــن بخش مســتقل از ســایر بخش های 
اقتصــادی امکان پذیــر نیســت. بنابراین تــا زمانی که رشــد اقتصادی به 
 ســطح مثبــت نرســد، نمی توان امیــدی برای بازگشــت رونق بــه بازار 

ساخت وساز داشت.
 به ویژه آنکه در چند ســال اخیر با رشد منفی اقتصادی مواجه بوده ایم. 
در این میان این نکته را نباید فراموش کرد که از آنجاکه رونق شکل گرفته 
در بخش معاملات بازار مســکن طی دو سال اخیر به همراه ایجاد رونق در 
بازار ساخت وساز و ســمت عرضه نبوده است، در نتیجه یک رونق مطلوب 
به نفع گروه تقاضای مصرفی در بازار نیســت، چراکه با رونق تولید و عرضه 
مســکن، به تدریج حضور تقاضای مصرفــی نیز در بازار جان تازه می گیرد. 
اما در وضعیت کنونی به دلیل شــدت مشکلات کلان اقتصادی و فرابخشی 
همچــون نرخ بالای تورم عمومی، عملا بخــش زیادی از خانوارهای ایرانی 
امکان حضور در این بازار را از دســت داده اند. بنابراین برای فراهم ساختن 
امکان حضور مجدد تقاضای مصرفی در بازار مسکن، ابتدا باید شرایط کلان 
اقتصادی و درآمد خانوارها بهبود پیدا کند. آمارهای رســمی نشان می دهد 
در حال حاضر حجم اقتصاد کشــور، مصــرف خانوار و درآمد واقعی خانوار 
نســبت به سال ۹۶ حدود ۳0 درصد کاهش پیدا کرده است. بنابراین برای 
آنکه تقاضای مصرفی امکان حضور در بازار مســکن را پیدا کند، باید روند 
کنونی اقتصاد کشــور معکوس شود. با بهبود شرایط اقتصادی و قرارگیری 
اقتصاد کشور در جاده رونق، سیاست گذار می تواند از راه های مختلف همچون 
راه اندازی صندوق های زمین و ساختمان، املاک و مستغلات، عرضه زمین، 
راه اندازی بازار اجــاره داری حرفه ای و.. برای افزایش قدرت خرید و حضور 

تقاضای مصرفی در بازار مســکن برنامه ریزی کند.
البتــه نبایــد از ایــن نکته غافل شــد که اگر در ســال ۱۴00 رشــد 
اقتصــادی مثبــت و بــه تدریج به ســطح ۳درصد برســد، در این صورت 
بایــد امیــدوار بود که در ســال ۱۴۱0 ســطح درآمد خانوار به ســطحی 
 معــادل ســال ۹۶ برســد. بنابراین در چنیــن فضایی نیاز اســت با تغییر

 جهت شــرایط اقتصاد کلان کشور، دولت بسته های مناسب سرمایه گذاری 
در بــازار اجــاره را تدوین و اجرایی کند تا از آن طریق با ســاخت و عرضه 
زیاد و نرخ گذاری در اســتطاعت خانوارها، بتواند بخشی از تقاضای مصرفی 

را حمایت کند.
در مجموع باید بر این نکته تاکید کرد با توجه به آنکه بخش عمده ای از 
وضعیت کنونی شکل گرفته در بازار مسکن ناشی از فاکتورهای برون بخشی 
اســت، بنابراین تا زمان به دست آمدن بهبود اقتصادی، می توان با اقداماتی 

از وخامت بیشتر وضعیت جلوگیری کرد.

 
 

فعال بازار ســرمایه از دستکاری قیمت سهام برخی 
نمادها در بازار و سوءاستفاده حقوقی های پدرخوانده که 

با سکوت سازمان بورس همراه شده است، انتقاد کرد.
بهنام صمدی درباره نوســان گیری و رنِج منفی کشی 
توسط برخی حقوقی ها با انجام معاملات الگوریتمی که 
منجر به افت شاخص بورس طی روزهای گذشته شده، 
گفت: در هیچ کجای دنیا چیزی به اســم دامنه نوسان و 
حجم مبنا وجود ندارد و ما نمی توانیم در بازارهای مالی 
دیگر کشورها، دامنه مثبت یا منفی ۵ درصد را ببینیم. اما 
سازمان بورس در ایران چیزی به اسم دامنه نوسان تعریف 
کرده که این موضوع، خودش یکی از عوامل دســتکاری 

در بازار است.

 حجم مبنا و دامنه نوسان؛ دو عامل دستکاری 
در بازار سهام

وی ادامه داد: در بورس های دیگر کشورها، صف خرید 
و صف فروش نداریم فقط در بازار سرمایه ایران است که 
به دلیل وجود دامنه نوسان، برای خرید یا فروش سهام یک 
نماد، صف خرید در مثبت ۵ درصد یا فروش در منفی ۵ 
درصد ایجاد می شود بنابراین با وجود دامنه نوسان و حجم 
مبنا، امکان دستکاری را فراهم می کنیم؛ چه حقوقی ها 
باشند و چه حقیقی ها؛ اما حقوقی ها ابزارها و نفوذ بسیار 

بیشتری برای دستکاری در قیمت ها در اختیار دارند.
صمدی در پاسخ به این پرسش که چرا سازمان بورس 
حجم مبنا و دامنه را برنمی دارد؟، گفت: به این خاطر که 
بازارگردان قوی برای شــرکت های بورسی نداریم؛ مثلًا 
سازمان تأمین اجتماعی ۷ تا ۸ هزار میلیارد تومان از نماد 
شستا را در بازار فروخته است؛ اما حتی حاضر نیست نماد 
خودش را بازارگردانی کند؛ شســتا در زمان عرضه اولیه، 
۸00 تومان نرخ گذاری شد اما ارزش آن تا ۶ هزار تومان 
به ازای هر سهم هم افزایش یافت؛ چرا تأمین اجتماعی 
از ابتدا بازارگردانی نکرد تا این ســهم، حبابی نشود؟ اگر 
سهام ارزنده ای بود، چرا الان در نرخ 2 هزار و ۶00 تومان 

مشتری ندارد؟

 بازارگردان ها خودشان ذی نفع هستند!
این فعال بازار سرمایه با بیان اینکه دستکاری حقوقی ها 
در بازار مشــهود اســت، یادآور شد: شرکت هایی فرآیند 
بازارگردانی را بر عهده گرفته اند که خودشــان هم ذی 

نفع هستند و اقدام به نوسان گیری می کنند.

 سازمان تأمین اجتماعی ۷ تا ۸ هزار میلیارد 
تومان از نماد شســتا را در بازار فروخته است؛ اما 
حاضر نیست بازارگردانی کند؛ شستا در زمان عرضه 
اولیه، ۸۰۰ تومان نرخ گذاری شد اما تا ۶ هزار تومان 
هم بالا رفت؛ اگر سهام ارزنده ای بود، چرا الان در 

نرخ 2 هزار و ۶۰۰ تومان مشتری ندارد؟
وی با انتقاد از سازمان بورس گفت: اینکه چرا سازمان 
بورس و اوراق بهادار، با حقوقی ها مماشات می کند، جای 
انتقاد جدی دارد. اگر تخلفی از ســوی حقوقی ها صورت 
گرفته، چرا برخوردی نمی شود؟ چرا اسامی حقوقی های 
متخلف اعلام نمی شود؟ آن هم در شرایطی که می دانیم 

این حقوقی ها در بازار دستکاری کرده اند.
صمدی در پاسخ به اظهار نظر برخی مسئولان سازمان 
بورس که می گویند، اگر دستگاه قضائی وارد بازار سهام 
شود، سرمایه فرار می کند، تأکید کرد: اینکه می گویند با 
ورود دستگاه قضائی به بازار سهام، سرمایه فرار می کند، به 
هیچ عنوان درست نیست اتفاقاً بسیاری از سرمایه گذاران از 
برخورد با تخلفات حقوقی ها استقبال هم می کنند؛ در هیچ 
کجای دنیا با ورود نهادهای نظارتی، سرمایه گذار فراری 
نمی شود؛ در بورس آمریکا، کمیسیون اوراق بهادار وجود 
دارد که برای رسیدگی به تخلفات تأسیس شده است؛ در 
اواخــر قرن نوزدهم، ریزش هایی در بورس آمریکا رخ داد 
و اعتماد از بین رفت که این کمیسیون برای رسیدگی به 
تخلفات در بازار سرمایه این کشور راه اندازی شد؛ ضمن 

اینکه دامنه نوسان در بورس آمریکا، نامحدود است.
کارشناس بازار ســرمایه با تأکید بر اینکه باید دامنه 
نوسان و حجم مبنا در بازار سرمایه ایران حذف شود، گفت: 
ولی باید بازارگردانی به دقت انجام شود؛ حذف تدریجی 
دامنه نوسان همراه با بازارگردانی، بهترین راه برای کاهش 
دستکاری حقوقی ها در بازار سرمایه است؛ چرا که امکان 
حذف یک باره دامنه نوسان وجود ندارد؛ مثلًا اگر دامنه 
نوسان به یک باره حذف شود، شاید نمادی مانند شستا 
تا منفی ۵0 درصد هم افت قیمت داشــته باشد. اما باید 

بازارگردان داشته باشند.

 دســتگاه قضائی برای برخورد با متخلفان 
ورود کند

وی با بیان اینکه دستورالعمل بازارگردانی نیز می بایست 
بازبینی شود، افزود: در موضوع الگوریتم ها، مشکل، خودِ 
الگوریتم ها نیستند؛ بلکه نحوه استفاده از آنهاست؛ طراحی 
معاملات الگوریتمی در دنیا هم هست؛ اما چون معادلات 
الگوریتمی در بورس های خارجی بسیار زیاد است، همدیگر 
را خنثی می کنند تا به دستکاری در معاملات و قیمت ها 
منجر نشــود؛ در بازار ســرمایه ایران نیز سازمان بورس 
معاملات الگوریتمی را طی دستورالعملی ممنوع کرد ولی 

این معاملات علی رغم ممنوعیت، انجام شده و الگوریتم ها 
صرفاً در اختیار بازارگردان هاســت که به وضوح در حال 

کنترل بازار هستند.

 نحــوه ایجاد صفوف خرید و فروش کاذب از 
سوی حقوقی ها

صمدی از دیگر تخلفات حقوقی ها را انجام معاملات 
هماهنگ و فروش های سنگین آنها برای یک نماد خاص 
در هر روز معرفی کرد و گفت: مثلًا در هفته جاری برای 
نماد فولاد صف خرید ســنگین بیــش از ۳00 میلیون 
ســهمی ایجاد کردند و تا جایی که توانستند، سهام در 
اختیار خود از نماد فولاد را به فروش رســاندند؛ در حالی 
که قیمت محصولات جهانی فولاد به دلیل تقاضای بالای 
چین، جهش ســنگینی داشته اســت اما بازار داخلی ما 
هیچ واکنشــی نداشت هر چند که در معاملات یکشنبه 
بورس کالا، تــا ۳۳ درصد در خرید محصولات فولادی، 
رقابت ایجاد شد اما واکنش بازار سهام، به عکس این رشد 
در فروش بود؛ حتی صف فروش هم در معاملات دوشنبه 
برای فولاد ایجاد کردند؛ دلیل آن هم واضح است؛ برخی 

حقوقی ها در حال دستکاری آن هستند.
وی ادامه داد: در معاملات یکشنبه هم حقوقی هایی 
که معاملات بازار را دستکاری می کنند، برای پالایشی ها 
صف خرید کاذب با قیمت بالا ایجاد کردند و در معاملات 
سه شنبه تا توانستند صف فروش برای پتروشیمی ها ایجاد 
کــرده و آن را با قیمت پایین عرضه کردند؛ در معاملات 
دو شنبه هم برای بانکی ها چنین وضعیتی ایجاد کردند.

صمدی تأکید کرد: تا بازار می خواهد رشد کند برخی 
حقوقی ها به یک ساعت نمی کشد که صف خرید با احجام 
بالا ایجاد کرده و ســهم های در اختیار خود را به صورت 
گســترده ای به فروش می رســانند به حدی که خریدار 

حقیقی عقب می نشیند.

 چرا بازار سهام ایران مشابه بورس های موفق 
دنیا نیست؟

این فعال بازار سهام تصریح کرد: حقوقی ها بازار را از 
روند خود خارج کرده اند بازار سهام در دنیا بر اساس سودده 
یا زیان ده بودن یک شرکت تولیدی واکنش نشان داده و 
درنتیجه برای سهام آن شرکت، تقاضای خرید یا فروش 
ایجاد می شود؛ مثلًا شرکت داروسازی که اعلام می کند 
واکســن کرونا را کشف کرده، قیمت سهام شرکت رشد 
ناگهانــی می کند؛ اما در ایران، فولاد مبارکه همزمان در 
بورس کالا با تقاضای شدید خرید محصولات خود روبه 
رو می شود، اما در بازار سهام، برای فروش سهم های این 
شرکت، صف تشکیل می شود.وی ادامه داد: بنابراین برخی 
حقوقی ها، سهام یک شرکت را در کف قیمت خریداری 
کرده و سپس با دســتکاری در معاملات، برای آن صف 
خرید در قیمت های بالا ایجاد می کنند؛ حقوقی ها در حال 
سرکوب بازار هستند. حقوقی ها با دستکاری معاملات و 

نوسان گیری، توان خرید را از حقیقی ها می گیرند.

 چند پیشــنهاد برای خروج بازار سرمایه از 
وضعیت نابسامان موجود

وی تأکید کرد: بازار ســرمایه ی پویا، بازاری است که 
اول، تغییر مکرر قوانین را شــاهد نباشــیم؛ دوم، دولت 
هم از قیمت گذاری های فولاد، پتروشیمی و خودرو باید 
عقب بنشیند؛ اقتصاد دستوری هیچ گاه جواب نمی دهد. 
سوم، سازمان بورس، برخورد با متخلفان را با قاطعیت در 

دستور کار قرار دهد. 
کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: بازار سرمایه 
ظرف یکی دو ســال اخیر رشــد بی نظیری داشــته و 
فعالان آن از یکی دو میلیون نفر به بیش از 22 میلیون 
نفر و با احتساب ســهامداران عدالت، تا ۵0 میلیون نفر 
افزایش یافته اســت. اما ســازمان بورس در حد و اندازه 
این بازار رشــد نکرده است؛ شــاید در حال حاضر بازار 
 سرمایه ما در حد بازار پولی بزرگ شده باشد اما ساختار 
سازمان بورس، همتراز بانک مرکزی نیست جایگاه سازمان 
بورس خیلــی پایین تر از جایگاه رئیــس بانک مرکزی 
اســت؛ نتیجه این شــده که مثلًا رئیس سازمان بورس 
 نمی تواند با متخلفان برخورد کند اما رئیس بانک مرکزی

 با هر بانک یا مؤسسه پولی متخلف که بخواهد، می تواند 
برخورد کند.

 حقوقی های پدرخوانده بازار سرمایه پولدارتر 
شدند اما سازمان بورس برخورد نکرد

وی با تأکید بر لزوم تقویت جایگاه حکمرانی سازمان 
بورس، خواستار اصلاح قانون مربوطه شده و تأکید کرد: 
باید این سازمان از ذیل وزارت اقتصاد خارج و به یکی از 
نهادهای حاضر در دولت تبدیل شود؛ رئیس این سازمان 
را هم رئیس جمهور یا هیئت دولت انتخاب کنند؛ اگر قرار 
است تأمین مالی اقتصاد کشور تا ۵0 درصد در اختیار بازار 
سرمایه باشد، باید نهاد ناظر را تقویت کنیم. هر چند که 
در حال حاضر هم سازمان بورس با ساختار موجود، امکان 
برخورد با متخلفان را دارد اما این سازمان از ابزارهای در 
اختیار خود استفاده نکرد. نتیجه این شد که پدرخوانده های 
بازار سهام، بزرگ تر و پولدارتر شدند و در سازمان بورس، 

اعمال نفوذ می کنند.

دستکاری حقوقی ها و سکوت سازمان بورس
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حمایت از نخبه های آینده ساز

نیازی به جراحی ندارم

منتظر تحول در بسکتبال زنان ایران باشید

کاپیتان تیم ملی شمشــیربازی اسلحه سابر که به 
دلیل مصدومیت در دور نخست اردوی آماده سازی این 
تیم برای المپیک غایب بود، از هفته آینده و بعد از ۱0 

ماه تمریناتش را با هم تیمی هایش پیگیری می کند.
مجتبــی عابدینــی طــی ماه های گذشــته درگیر 
مصدومیــت کهنه و قدیمی بود که از بهمن ماه ســال 
گذشته و از ناحیه کتف راست دچار آن شده بود. البته 
شــیوع کرونا و لغو اجباری تمرینات کمک کرد تا این 
آســیب دیدگی در بازه زمانی اسفندماه سال گذشته تا 
اردیبهشت ماه امسال کمتر خود را نشان دهد اما شروع 
تدریجی تمرینات انفرادی و درگیر شدن ناحیه آسیب 
دیده باعث بروز درد آن شــد طوری که عابدینی ملزم 

به پیگیری برای بهبودی شد.
نتیجــه آزمایش »ام.آر.آی« پارگی تاندون دســت 
عابدینی را نشان داد که تجویز استراحت مطلق همراه 
با داروهای درمانی توســط پزشک معالج وی را در پی 
داشت؛ البته با این احتمال که در صورت بروز دوباره درد 
بعد از گذر از این مراحل نیاز به جراحی وجود داشــته 
باشد.با توجه به شرایط فعلی عابدینی و دوره یک ماهه 
ای که به دور از تمرین ســنگین داشته نه تنها جراحی 
او منتفی شــده بلکه وی می تواند در دور جدید اردوی 

تیم ملی شمشیربازی هم حضور داشته باشد.
این شمشــیرباز المپیکی در گفتگو با خبرنگار مهر 
گفت: همچنان از ناحیه آسیب دیده دستم احساس درد 
دارم اما در مجموع وضعیتم نسبت به گذشته بهبودی 
محسوسی داشته است؛ به طوری که مجوز بازگشت به 

تمرینات را گرفته ام. بنابراین در دور دوم اردوی تیم ملی 
که احتمالاً از شنبه آغاز می شود، شرکت خواهم کرد.

وی ادامه داد: طی این مدت تمرین سنگین نداشتم 
اما بیکار هم نبودم. علاوه بر فیزیوتراپی تمرینات سبک با 

کِش را هم دنبال می کردم. حالا هم به شرایطی رسیده ام 
که می توانم در اردو شرکت داشته باشم. اینکه تمریناتم 
چقدر سنگین شود یا همزمان به فیزیوتراپی نیاز داشته 
باشم یا نه را نمی دانم. همین که جراحی منتفی شده 

برایم جای شــکر دارد.عابدینی با یادآوری اینکه دوری 
۱0 ماهه ای که به خاطر کرونا و مصدومیت از اردو داشته 
است، گفت: حالا در شرایطی به تمرینات باز می گردم 
که مدت زمان زیادی تا المپیک باقی نمانده است. باید 
در همین زمان کوتاه به صورت اورژانسی روند بهبودی 
خود را دنبــال کنم تا مصدومیتم به طور کلی برطرف 
شــود و بتوانم در شــرایط کامل نرمال و بدون آسیب 
دیدگی به توکیو اعزام شــوم.وی خاطرنشان کرد: کنار 
آمدن با آسیب دیدگی در کنار حفظ و ارتقای آمادگی 
راحت نیســت اما با ادامه عمل به تجویز پزشک باید با 
آن کنار بیایم. در هر صورت اینکه بدون جراحی شرایط 
بازگشــت به تمرینات را پیدا کرده ام، ایده آل اســت.

کاپیتان تیم ملی شمشــیربازی اسلحه سابر با اشاره به 
تقویم فدراســیون جهانی تصریح کرد: هنوز فدراسیون 
جهانی هیچ برنامه مصوبی ارائه نکرده اما این احتمال را 
داده که بهمن ماه و فروردین ماه مسابقات جام جهانی 
در لهستان و مجارستان برگزار شود. اگر این دو رویداد 
برگزار شــود و فدراسیون ایران هم شرایط اعزام به آن 
را مهیا کند می تواند کمک بزرگی در روند آماده سازی 
ما ورزشــکارانی داشته باشد که ماه هاست در رویدادی 
شرکت نداشته ایم.مجتبی عابدینی که پیش از این بابت 
برگزاری نشــدن مسابقات باشــگاهی و لیگ در رشته 
شمشیربازی انتقاد کرده بود از وعده رئیس فدراسیون 
شمشیربازی برای برگزاری لیگ ۹۹ با حضور پنج تیم 
اظهار بی اطلاعــی کرد و گفت: هیچ اطلاعی از برنامه 
فدراسیون برای برگزاری لیگ و مسابقات داخلی ندارم.

مربی تیم ملی بســکتبال زنــان گفت: حضور مربی 
یونانی فرصتی برای پیشرفت در رده پایه است و از این 
پس شــاهد تحول بزرگی نه تنها در تیم مهرام بلکه در 

تیم ملی بسکتبال زنان ایران باشید.
»نیــکا بیک لیگ لــی« اظهار داشــت: هدف اصلی 
باشــگاه مهرام ترقی در بسکتبال زنان است. جوانان را 
از شهرستان های دورتر آوردیم و در کنار آن با مشورت 
کادر باشــگاه تصمیم گرفتیم تا یک مربی یونانی را به 
تیــم اضافه و آکادمی های مهرام را در ســنین مختلف 
راه اندازی کنیم. مهرام تیم حرفه ای و بزرگی است و در 
رده های پایه می توان کار اساســی انجام داد.وی افزود: 
کاترینــا به عنوان مربــی یونانی در لیگ برتر ترکیه به 
مدت پنج ســال حضور داشــت و همواره تیم های وی 
مقام های اول و دوم را کسب  کرده اند. او رزومه خوبی 
دارد و پیوستن وی به کادر مهرام اولین حرکت خوبی 
بود که برای زنان بســکتبال ایران انجام شــده است. 

در ایــن چند روز خیلــی چیزها را از ایــن مربی یاد 
گرفتــم و امیدوارم به تیم ملی کشــورم کمک بزرگی 
کنم. خیلی باید هزینه شــود تا چنین نیرویی به ایران 
بیایــد و بتواند دانش خود را به همــه بیاموزد. مهرام  
 فرصــت خوبی برای ما ایجاد کرد و خوش اقبال بودیم

 که این مربی به دلیل تعطیلی لیگ ترکیه پیشــنهاد 
مربیگری مهرام را پذیرفت.

ســرمربی تیم بسکتبال زنان مهرام یادآور شد: باید 
این موفقیت را غنیمت بشماریم و از حمایت های باشگاه 
مهرام سپاسگزارم زیرا اتفاق خیلی بزرگی است. شاید 
الان متوجه آن نشویم اما در چند سال آینده می فهمیم 
که چقدر پایه بسکتبال ما متفاوت شده است. جوانان و 
بزرگسالان و خودم به عنوان مربی تیم ملی می توانیم از 
علم روز بسکتبال با این فرصت ایجاد شده بهره ببریم.

وی با اشــاره به اینکه دو یا سه بازیکن خارجی هم 
به تیم مهرام اضافه می شود، گفت: همینطور که مربی 

حرفه ای به کادر تیم اضافه شده به احتمال زیاد بازیکنان 
یونانی و ترکیه ای نیز به مهرام می پیوندند.

بیک لیگ لــی درخصوص شکســت برابر نارســینا 
خاطرنشــان کــرد: از ابتدای فصل دچار این مشــکل 
بودیم و شــادی عبدالوند ۱0 روز مانده به مســابقات 
لیگ برتر از ناحیه مچ پا آســیب بســیار شدیدی دید. 
وی از ۵ بازی تنها در یک بازی حضور داشــت و پست 
 یــک، یکی از حیاتی ترین پســت ها در بســکتبال به

 شمار می رود. آسیب او مقداری شاکله تیم را نابسامان 
کــرده بود البته اکنــون وی در حال تمرین و مقداری 

بهبود یافته است.
وی ادامه داد: مقابل نارســینا ۱۵ بر صفر در دقیقه 
هفتم بــازی جلو بودیم و متاســفانه در این بازی هم 
عبدالوند حضور نداشت و علاوه بر آن یکی از بازیکنان 
دیگر از ناحیه مچ پا در این بازی دچار مشــکل شــد. 
حتی نگین رســولی پور نیز از زیر ســروم بیرون آمد تا 

بــازی کند. به همین دلیــل مهره های اصلی را در تیم 
نداشتیم. وقتی بازیکنان اصلی در مهرام نباشند ترکیب 
تیم زیر 20 ســال خواهد شد و تیم به چالش کشیده 
می شــود. مطمینم در دور برگشــت با تمام قوا بازی 
 می کنیــم و مهره های اصلی ما برمــی گردند و با این 
اتفاقــات خوب نیروهای جوان را با کمک کاترینا مربی 

یونانی تقویت می کنیم.
مربی تیم ملی بســکتبال زنان گفــت: از این پس 
شــاهد تحول بزرگی نه تنها در مهرام بلکه در تیم ملی 
خواهیم بود. همانطور که اثرات حضور تیم ملی در این 
دو سال در بازی های جهانی را در لیگ پیشرفته ایران 
می بینیم و الان مهرام در لیگ بسکتبال زنان تیم داری 
کــرده و نارســینا نیز با بازیکن خارجــی حضور یافته 
اســت.  با تشــکیل آکادمی مهرام، جوانان خوبی را در 
بســکتبال تربیت می کنیم. منتظر تحول در بسکتبال 

زنان ایران باشید.

سرمربی تیم وزنه برداری جوانان معتقد 
است باید با شناخت دقیق نقاط قوت و ضعف 
رده های پایه به تدوین و اجرای یک برنامه بلند 
مدت پرداخت.چندی پیش فدراسیون وزنه 
برداری کشــورمان از آغاز اردوی تیم جوانان 
بــرای حضور در رقابتهای جهانی به میزبانی 
عربستان خبر داد. بدین ترتیب ۱۳ وزنه بردار 
جوان به مرحله اول اردوی آماده سازی دعوت 
شــدند تا از روز اول دی ماه به مدت ۱0 روز 
در کمپ تیم های ملی فدراسیون وزنه برداری 
به تمرین بپردازند.اما در لیست نفرات دعوت 
شده به اردوی تیم وزنه برداری جوانان ایران، 
نام یکی از قهرمانان اسبق این رشته هم دیده 
می شد که قرار است سرمربیگری این تیم را 
در رقابتهای جهانی بر عهده داشته باشد. بر 
این اساس سعید علی حسینی با نظر شورای 
عالی فنی فدراســیون وزنه برداری به عنوان 
ســرمربی تیم جوانان معرفی شد تا با حضور 
در رأس امور اردوی مذکور بر روند تمرینات 
آماده سازی ملی پوشان نظارت داشته باشد.

در همین راستا سعید علی حسینی به عنوان 
ســرمربی تیم وزنه بــرداری جوانان گفت: 
خوشحالم که با اعتماد فدراسیون وزنه برداری 
به عنوان سرمربی تیم جوانان انتخاب شدم و 
بایــد از اول دیماه بر اردوی این تیم داشــته 
باشم. بدیهی است با تمام توان تلاش خواهیم 
کرد تا برنامه های مدون این تیم اجرایی شود 
و در نهایت تیمی توانمند و مدعی را ساخته 

و پرداخته مسابقات جهانی کنیم.ملی پوش 
اسبق دسته فوق سنگین وزنه برداری ایران 
ادامه داد: به عنوان کســی که پیش از این به 
عنوان سرمربی در تیم های پایه فعالیت داشتم، 
معتقدم باید از استعدادهای برتر و ناب وزنه 

برداری ایران به بهترین شکل استفاده کرد. در 
این خصوص برنامه ها و تمرینات تیم نوجوانان 
را با دقت در نظر دارم تا در آینده بتوانم از این 
نفرات مستعد در تیم جوانان نیز استفاده کنم، 
چراکه معتقدم توجه و حمایت از نخبگان و 

آینده سازان این رشته باید به بهترین شکل 
صورت گیــرد. وی در خصــوص کادر فنی 
تیــم وزنه برداری جوانان نیز گفت: به عنوان 
ســرمربی ممکن است دستیارانی را در کادر 
فنی انتخاب کنم تا با کمک آنها تیمی خوب 

و آماده را مهیای حضور در مسابقات قهرمانی 
جهان کنیم.

سعید علی حسینی به پتانسیل بالای وزنه 
برداران ایران در ســنگین وزن اشاره کرد و 
افزود: وزنه برداری ایران همواره در چند سال 
اخیر، مدعیان توانمند و خوبی در ســنگین 
وزن داشته و افتخارات فراوانی در المپیک و 
جهان بدست آورده است. به عنوان مثال در 
رده جوانان شاهد درخشش پدیده ای همچون 
علیرضا یوسفی بودیم که توانست مدال طلای 
المپیک جوانان را هم در سال 20۱۸ کسب 
کند. طبیعتاً او و برخی دیگر از بچه های مستعد 
می توانند سرمایه ای ارزشمند برای آینده وزنه 

برداری ایران محسوب شوند.
 البته در دیگر دســته ها نیز وزنه برداران 
خوبــی حضور دارند که در صورت حمایت و 
توجه کافــی می توانند در آینده به قهرمانان 

بزرگی تبدیل شوند.
سرمربی تیم وزنه برداری جوانان در پایان 
اظهار داشــت: یکی از راه های رســیدن به 
موفقیــت، برنامه ریزی دقیق و ایجاد ارتباط 
و تعامل سازنده با جوانان است. بر این اساس 
ما هم تاکیــد فراوانی بر این موضوع داریم و 
امیدواریم با شناخت کافی نقاط ضعف و قوت 
وزنه برداران، این مسائل را در قالب یک برنامه 

بلندمدت به مرحله اجرا در آوریم.

 

 

اعتراض به فیفا به خاطر حذف کمیته ملی المپیک از اساسنامه فوتبال! 

مبنای ما حضور مردانی در المپیک است

 کار کردن در والنسیا سخت است
سرمربی بارسلونا که یک دوره کوتاه هدایت والنسیا را بر عهده داشت کار کردن 

در این تیم را سخت عنوان کرد.
به گزارش آس، بارسلونا شنبه در هفته چهاردهم لالیگا به مصاف والنسیا می رود. 
رونالد کومان در نشست خبری پیش از بازی گفت: به خودمان بستگی دارد. باید 
خیلی با تمرکز و پر انرژی باشیم. والنسیا تیم قوی و جنگنده ای است. برای خلق 
موقعیت باید خوب باشیم. ما تیمی هستیم که موقعیت ایجاد می کنیم و باید کمی 

اثرگذارتر باشیم. 
سرمربی بارسلونا در ادامه اظهار کرد: مهم است که همه بازیکنان را در اختیار 
داشته باشیم. توانایی های مختلفی داریم. با حضور لیونل مسی یک بازیکن بیش تر 
در میانه میدان داریم. آزادی هر یک از بازیکنان در زمین مهم اســت و شرایط را 

برای ضد حمله سخت می کند. 
سرمربی هلندی درباره جو تیم گفت: با وجود شکست ها جو خوبی برقرار است. باید 
زمانی که پیروز می شویم بیش تر خوشحال شویم اما در مجموع جو تیم خوب است. 
کومان از والنســیا خاطره خوشی ندارد. او در این رابطه اظهار کرد: تصمیماتی 
گرفتم که شاید اشتباه کردم. دوران کوتاهی هدایت این تیم را بر عهده داشتم ولی 
حداقل چیزی به دســت آوردیم. کار کردن در والنسیا سخت است چون تغییرات 
زیادی در کادر مربیگری وجود دارد و گاهی اوقات آرامش برای کار کردن وجود ندارد.

 جامی با ۵ کیلو طلای خالص!
جامی که السد بالای سر برد از ۵ کیلو طلای خالص ساخته شده بود.

به گزارش الرای، دیدار فینال جام امیر قطر بین دو تیم السد و العربی برگزار شد.
این دیدار در نهایت با پیروزی السد به پایان رسید و شاگردان ژاوی موفق شدند 
در این بازی برابر العربی که مهدی ترابی و مهرداد محمدی را در ترکیب اصلی خود 

داشت با نتیجه دو بر یک شکست دهند.
برگزار کنندگان این دیدار به مناسبت روز ملی قطر از جام جدیدی که به صورت 

نقشه این کشور بود رونمایی کردند.
جامی که السد بالای سر برد ۷ کیلو گرم وزن داشت که ۵ کیلوی آن از طلای 
خالص بود. این جام توسط یک شرکت آمریکایی و یک شرکت ایتالیایی به صورت 

مشترک ساخته شد که با استقبال زیاد همراه شد.

 آرزوی محال اتوئو
ستاره سابق بارسلونا که سفیر جام جهانی قطر است ابراز امیدواری کرد که قطر 

و کامرون فینال جام جهانی 2022 را برگزار کنند.
به گزارش الرای، ساموئل اتوئو سابقه حضور در لیگ ستارگان قطر را در کارنامه 

دارد.
این چهره سرشناس که از دنیای فوتبال خداحافظی کرده است با توجه به حضور 

در لیگ قطر به عنوان یکی از سفیران جام جهانی انتخاب شده است.
اتوئو دیدار السد و العربی را در فینال جام امیر قطر که شب گذشته در یکی از 

ورزشگاه های جام جهانی 2022 برگزار شد از نزدیک تماشا کرد.
او گفت: قطر کشور دوم من است و بسیار خوشحالم که بار دیگر در این کشور 
حضور پیدا کردم. چهارمین ورزشــگاه میزبان جام جهانی هم افتتاح شد و بسیار 
خوشحال شدم که من هم در این افتتاحیه حاضر شدم. این ورزشگاه تنها ۵ دقیقه 
با ورزشگاه شهر آموزشی فاصله دارد و این یعنی اینکه هواداران به راحتی می توانند 

روزانه دو بازی از مرحله گروهی را تماشا کنند.
او یک آرزوی محال هم داشــت و گفت: امیدوار هستم که دو تیم ملی فوتبال 

قطر و کامرون فینال جام جهانی 2022 را برگزار کنند.

 نیمار برابر لیل هم بازی نمی کند
ســرمربی پاری سن ژرمن ترجیح می دهد که در دیدار برابر لیل هم به نیمار 

استراحت دهد این درحالی است که او تقریبا به شرایط بازی رسیده است.
به گزارش اکیپ، در حساس ترین و جذاب ترین بازی هفته شانزدهم رقابت های 
لیگ فرانسه یکشنبه شب دو تیم پاری سن ژرمن و لیل به  مصاف هم خواهند رفت.

این دیدار تقابل تیم های اول و دوم جدول رده بندی است. لیل با ۳2 امتیاز در 
صدر جای دارد این درحالی است که پاری سن ژرمن با ۳۱ امتیاز در جایگاه دوم است.

طبق اعلام روزنامه اکیپ پاری سن ژرمن در این دیدار از نیمار استفاده نخواهد 
کرد چرا که این فوق ستاره برزیلی هنوز به طور کامل از آسیب دیدگی رهایی پیدا 
نکرده اســت و این احتمال وجود دارد که در صورت برخورد در این بازی ســخت 
وضعیت زانوی او بدتر شود و به همین خاطر توخل به او استراحت خواهد داد. نیمار 
در دیدار برابر لیون که یکشنبه هفته قبل برگزار شد مصدوم شد و با چشمان اشک 
بار زمین بازی را ترک کرد. البته این آسیب دیدگی جدی نبود و به نظر می رسد 

که تنها دو بازی قادر به همراهی تیمش نخواهد بود.
خبر خوب برای پاری سن ژرمن اینکه مارکینوش کاپیتان تیم به شرایط بازی 
رسیده است و مشکلی برای همراهی تیمش در دیدار حساس برابر لیل نخواهد داشت.

 عنوانی دیگر برای هالند
مهاجم بوروســیا دورتموند به عنوان بهترین بازیکن بوندســلیگا در ماه نوامبر 

انتخاب شد.
به گزارش کیکر، ارلینگ هالند در ماه نوامبر توانست ۵ گل در بوندسلیگا به ثمر 
رساند.این مهاجم نروژی یک گل برابر بایرن مونیخ و چهار گل برابر هرتابرلین به 

ثمر رساند تا به عنوان بهترین بازیکن انتخاب شود.
هالند درحالی این جایزه جدید را به دست آورد که به خاطر آسیب دیدگی در 

چند دیدار اخیر دورتموند به میدان نرفته است.
او در دیدار شــب گذشته دورتموند برابر یونیون برلین هم که با شکست دو بر 

یک زنبورها به پایان رسید حضور نداشت.
او در فصل جاری توانسته بعد از گذشت ۱2 هفته ۱0 گل به ثمر رساند. در صدر 
جدول بهترین گلزنان فصل جاری بوندسلیگا لواندوفسکی قرار دارد که ۱۵ گل به 
ثمر رسانده است.هالند که در فصل نقل و انتقالات سال قبل راهی دورتموند شد 
عملکردی خیره کننده در این تیم داشته و مورد توجه تیم های بزرگ فوتبال اروپا 

از جمله رئال مادرید و منچستر سیتی قرار گرفته است.

 شکست سنگین رونی اُ سالیوان از نفر اول اسنوکر جهان
جادترامپ مرد شماره یک اسنوکر جهان موفق شد رونی اُ سالیوان قهرمان شش 
دوره جهان را با نتیجه قاطع ۶ بر ۱ شکست دهد و به فینال رقابت ها گرندپری برسد.

دو غول اسنوکر جهان در نیمه نهایی مسابقات گرندپری به مصاف هم رفتند. 
جاد ترامپ مرد شماره یک اسنوکر جهان و رونی اُ سالیوان مرد شماره سه جهان 
در نیمه نهایی مسابقات گرند پری با یکدیگر به رقابت پرداختند که در آخر ترامپ 
موفق شد با نتیجه قاطع ۶ بر ۱ به پیروزی برسد و به فینال این مسابقات راه پیدا 
کند. رونی اُ سالیوان پس از این شکست سنگنین گفت: هر وقت در مقابل ترامپ 
شانســی پیدا شــد باید از آن به نحو احسن استفاده کنید در غیر اینصورت دیگر 

شانسی برای پیروزی نخواهید داشت.
اُ سالیوان درباره بازی فینال باتوجه به رویارویی ترامپ با برنده بازی مارک سلبی 
و  جک لیسوفسکی، گفت: می توان بر ترامپ غلبه کرد. شرط پیروزی بر جاد این 
اســت که شــما باید خیلی خوب بازی کنید، یک بازی اسنوکر بی عیب و نقص. 
بازیکنانی که در جام باقی مانده اند قادر به شکست ترامپ هستند اما باید دید که 

آیا موفق خواهند شد یا خیر؟

حذف کمیته ملی المپیک از اساســنامه فدراسیون فوتبال، واکنش این 
کمیته و اعتراض به رئیس فیفا را در پی داشته است.

اساسنامه جدید فدراسیون فوتبال چندی پیش بعد از پیچ و خم زیادی 
که در راه گرفتن تاییده نهایی از فیفا داشت، در مجمع فدراسیون فوتبال به 
تصویب رســید. اساسنامه جدید تغییرات زیادی نسبت به نسخه قبلی خود 
دارد؛ از افزایش تعداد اعضای مجمع تا ۸۹ نفر گرفته تا تغییر جنجالی تعریف 

حقوقی فدراسیون به نهاد مستقل، غیر انتفاعی و غیر دولتی.
همچنین شرایط سنی در این اساسنامه حذف شده است و این درحالی است 

که در اساسنامه قبلی، برای ثبت نام در بخش ریاست فدراسیون شرایط سنی 
حداقل ۳۵ و حداکثر ۶۵ سال وجود داشت و داشتن حداقل مدرک کارشناسی 
لازمه ثبت نام برای ریاست فدراسیون بود و کاندیداها برای ثبت نام نیاز به ۸ 
سال سابقه مدیریتی داشتند.از سوی دیگر، نقش وزیر و معاون وزیر در مجمع 

به عضو افتخاری تغییر کرد و وزارت ورزش دیگر در مجمع حق رای ندارد.
نکته دیگر تغییرات که واکنش های بی سر و صدایی هم داشته است، حذف 
کمیته المپیک از اساسنامه نهایی بود. در حالی که گفته می شد در پیش نویس 
اساسنامه فدراسیون فوتبال، سهمی برای عضویت کمیته المپیک در مجمع این 

فدراسیون دیده شده بود اما خبری از این عضویت در اساسنامه نهایی نیست.
این مسئله واکنش کمیته ملی المپیک را در پی داشته است. این کمیته 
نامه ای اعتراضی به »جیانی اینفانتینو« رئیس فیفا نوشته و در انتظار پاسخ 

فدراسیون جهانی فوتبال است.
رئیس کمیته ملی المپیک در مورد حذف این کمیته از مجمع فدراسیون 
فوتبال گفت: در همه کشورها کمیته عضو مجمع همه فدراسیون هیات بعضاً 
ریاست مجمع را هم بر عهده دارد. اینجا بی تدبیری صورت گرفته است. من 

نامه اعتراض به اینفانتینو نوشتم و منتظر پاسخ هستم.

سرمربی تیم ملی تکواندو با بیان اینکه بحث اجازه حضور ورزشکاران 
روسیه با پرچم IOC در المپیک توکیو مشخص نیست، گفت: اگر سجاد 

مردانی به المپیک برسد با تمام توان از این فرصت استفاده می کنیم.
فریبرز عســکری درباره آخرین شرایط تیم ملی تکواندو اظهار کرد: 
دور ســوم اردوها را آغاز کرده ایم و ایــن تمرینات تا ۱۶ دی ماه ادامه 
خواهد داشت. پس از آن اردو ۱0 روز تعطیل می شود و ملی پوشان در 
اختیار تیم هایشان قرار می گیرند تا در رقابت های لیگ به میدان بروند.

ســرمربی تیم ملی تکواندو افزود: خدا را شکر بچه ها وضعیت خوبی 
دارند و با جدیت تمریناتشــان را دنبال می کنند. سعی ما این است که 
بچه ها را در حد مناسبی از آمادگی حفظ کنیم تا به محض اعلام برنامه 

مسابقات برنامه ریزی تمرینی را طبق زمانبندی اجرا کنیم.
وی درباره محرومیت ورزش روســیه از المپیک توکیو و بحث کسب 

سهمیه توسط سجاد مردانی در وزن چهارم المپیک با توجه به احتمال 
عدم حضور ولادیسلاو لارین روس صدرنشین رنکینگ در المپیک توکیو، 
گفت: فکرمان را معطوف این چیزها نمی کنیم. از روزی که اردو را شروع 
کردیم و سجاد در تمرینات حاضر شد مبنای ما کسب سهمیه و حصور 
در المپیک بوده است. اگر این موضوع قسمتمان شود که لطف خدا بوده 

و با تمام توان از آن استفاده خواهیم کرد.
عسکری افزود: با این وجود وارد این فضا نمی شویم. بحث حضور یا 
عدم حضور ورزشکاران روس در المپیک قطعی نیست چرا که IOC  به 
ورزشــکاران روس این اجازه را داده که در صورتی که بخواهند با پرچم 
IOC در المپیک توکیو حاضر شوند. باید دید دولت روسیه این اجازه را 
به ورزشکارانش می دهد یا خیر. امیدوارم هر اتفاقی که به نفع تکواندو 

و ورزش ایران رخ بدهد.



۷

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/26

شماره : 977

برای قهرمانی در آسیا باید با تمام توان بجنگیم

کار با آلکنو افتخار بزرگی است
ستاره تیم ملی والیبال ایران در گفت و گو با یک سایت 
لهســتانی، در مورد موضوعات مختلفی از جمله انتخاب 
آلکنو به عنوان ســرمربی ایران، دریافت تابعیت لهستان 

و ... صحبت کرد.
میلاد عبادی پور در گفت وگو با سایت لهستانی اسپورتو 
وفاکتی، در مورد اخذ تابعیت این کشور گفت: وقتی صحبت 
از کیفیت زندگی می شــود، به نظر من لهستان در بین 
بهترین های کشورهای جهان از نظر رفاه است. من اینجا 
احساس خوبی دارم و می توانم تمام عمرم را در کراکوف، 

گدانسک یا وروتساو زندگی کنم.
او در مورد واکنش هایی که نسبت به حضور دیرهنگامش 
در لهستان رخ داد نیز گفت: ماجرا از دو سال پیش و زمانی 
که تیم من برای انجام بازی به روسیه پرواز کرد شروع شد. 
متاسفانه تاریخ ویزای لهستان من وقتی که در روسیه بودم 
منقضی شد و به همین دلیل دیگر نتوانستم به لهستان 
برگردم که به همین دلیل ناچارا به ایران بازگشتم. گرفتن 

ویزای جدید نیز بیش از یک هفته طول کشید.
ستاره ایرانی تیم والیبال اسکرا ادامه داد: شرایط پیش 
آمده در این زمان باعث شد تا درمورد آینده ورزشی خود 
با تیم اسکرا نگران شوم. سال گذشته که قرارداد سه ساله 
جدید با اســکرا امضا کردم، به رئیس باشــگاه گفتم اگر 
امکانش باشد من و همســرم بتوانیم پاسپورت لهستان 
بگیریم که در مورد این خواسته بنده موافقت کردند و این 
موضوع باعث خوشحالی من شد. از آن زمان  تلاش های 
باشگاه برای انجام این موضوع شروع شد که نهایتا در ماه 
آگوست امسال موفق شدیم این کار را انجام دهیم. سپس 
من گواهی تابعیت لهستان را دریافت کردم. هنوز گذرنامه 

ندارم، اما به زودی آن را دریافت کنم.
عبادی پور در پاسخ به این سوال، آیا پس از این اتفاق 
در ایران از شما پرسیدند که آیا برای همیشه در لهستان 
می مانیــد و دیگر برای تیم ملی ایــران بازی نمی کنید؟ 
توضیح داد: من از این قبیل سوالات زیاد داشتم. بسیاری 
از طرفداران فکر کردند که من تابعیت خود را تغییر داده ام، 
اما باید توضیح می دادم تا آن ها را از اشتباه دربیاورم. من 
هنوز برای ایران بازی خواهم کرد و تابعیت دوم من تنها 
برای سهولت زندگی من است. البته مدتی است که بنده 

در لهستان زندگی می کنم و این کشور فوق العاده را دوست 
دارم،  نیاز می دانم که برای راحت تر شدن زندگی ام در اینجا 
زبان لهســتانی را یاد بگیرم که در تلاش برای انجام این 

کار هستم. البته زبان لهستانی همسرم بهتر از من است.

او در پاسخ به این سوال که آیا سایر ورزشکاران ایرانی 
نیز برای آمدن به لهستان با عبادی پور مشورت می کنند؟ 
توضیح داد: پوریا فیاضی، ســید محمد موسوی و فرشاد 
احمدزاده بازیکن سابق تیم فوتبال پرسپولیس ایران، قبل 

از آمدن به اینجا در مود نحوه زندگی در لهستان سوال هایی 
پرسیدند. به همه همین حرف را زدم که لهستان فوق العاده 
است و باید خودشان بیایند و ببینند. متاسفانه فیاضی به 
سرعت از Będzin جدا شد، اکنون او در یک باشگاه از شهر 
مــن یعنی ارومیه بازی می کند. البته به من می گوید که 
اگر دوباره پیشنهادی از PlusLiga دریافت کند، با چشمان 

بسته قرارداد را امضا می کند.
عبادی پور در مورد دوره ای که به کرونا مبتلا شده بود 
نیز گفت: دوران کرونا ســخت نیست بلکه فاجعه است. 
روزی در سالن بدنسازی احساس خیلی بدی داشتم، اما 
نمی دانستم که به ویروس کرونا مبتلا هستم. صبح خیلی 
خوب تمرین کردم اما بعد از ظهر کاملاً انرژی ام را از دست 
دادم. دو سه روز بعد بی حرکت در رختخواب دراز کشیدم. 
کل بدنم درد می کرد و تب شدیدی داشت. البته پس از 
دو هفته به تیم بازگشــتم. امیدوارم خانواده ام در ایران به 
این مشکل دچار نشوند هرچند که آن ها باهوش هستند. 

بیماری سختی است.
او دربــاره انتخاب آلکنو به عنوان ســرمربی ایران نیز 
گفت: این اتفاق فوق العاده ای اســت و کار با چنین مربی 
برای ما افتخار است. به نظر من آلکنو یکی از بهترین های 
حرفه مربیگری در جهان است که آن را در المپیک 20۱2 
لندن ثابت کرد؛ زمانی که با روسیه طلا گرفت. ما می توانیم 
چیزهای زیادی از او یاد بگیریم و قطعاً ایده هایی دارد که 
چگونه تیم ما را هدایت کند. در مورد او از بارتوش )همبازی 
عبادی پور در اسکرا( سوال هایی پرسیده ام که گفت مربی 
جدی و مرد بزرگی است. ما برای حضور در جمع ۴ تیم 

المپیک خواهیم جنگید.

ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: 
همــه اعضای تیم با خودمــان عهد کردیم 
تا آخرین قطــره خون بــرای قهرمانی در 
آســیا بجنگیم.»یحیــی گل محمدی« روز 
چهارشنبه در گفت و گویی در مورد فینال 
آسیا صحبت های جالبی را انجام داد که در 

زیر می خوانید:
چند بار در خواب برای فینال ترکیب 

چیده ای؟
سبک مربییگری هر کسی متفاوت است 
اما  در تیم من، دو ســه روز قبل از مسابقه 
ترکیب مشخص است. همیشه در حال فکر 
روی این مسائل هستیم. در حال غذا خوردن 
و قهوه خوردن. همیشه در مورد این مسایل 

فکر می کنم.

برای خط حملــه در فینال کمبود 
بازیکن دارید؟

»عیسی آل کثیر« یکی از ۷ سهمیه لیگ 
برتری ما بود. اگر همان زمان می گفتند که 
این بازیکن را نمی توانید اســتفاده کنید به 
سراغ گزینه دیگری می رفتیم و سهمیه ما از 
۷ بــه ۶ کاهش پیدا نمی کرد. آل کثیر تاثیر 
خوبی در لیگ قهرمانان آسیا برای پرسپولیس 
داشت و گل های حساسی زد. چهار گل زدن 
در لیگ قهرمانان آســیا کار بسیار دشواری 
است. او هم گل زد،  پاس داد، دوید و برای 
پرسپولیس جنگید. فکر می کردم که عیسی 
می توانست آقای گل و در روند تیم تاثیرگذار 
باشد اما آن اتفاق برای او رخ داد. هیچ فردی 
فکرش را نمی کرد و هنوز برای من ســوال 
است که چرا عیسی ۶ ماه محروم شد. باید 
با این موضوع کنار بیاییم  و نباید مدام به او 
فکر کنیم. باید از داشته هایمان استفاده کنیم 

و بهترین بازی را از آنها بگیریم. در خط حمله 
»آرمان رمضانی« و »مهدی عبدی« را داریم 
و آنها در این پســت بازی می کنند. باید به 
آنها اعتماد کرد. با آنها به صورت اختصاصی 

هم کار کردیم.

شــما در دیدار پایانی لیگ ترکیب 
را در غیاب محرومان چیدید.  تیمتان 
چه اتفاقی پس از دیدار با نفت مسجد 
ســلیمان رخ داد که تیم در طول یک 
هفته تغییر کرد و ســه گل به شــهر 

خودرو زد.
ما دو راه بیشــتر نداریم. یا مدام در سر 

خودمان بزنیم و راجع به مشکلات صحبت 
کنیم که این راه درست نیست و وقت زیادی 
از ما می گیرد و بازگشت به عقب است. راه 
بهتر تمرین و تمرکز بیشــتر است و ما راه 
دوم را انتخاب کردیم که بهترین راه است. 

حق اشتباه نداریم.
 ایــن حق را نداریم کــه حتی یک روز 
تمریناتمان بدون هدف باشد. این تیم برای 

من و هیچ فرد دیگری نیست. 
این تیم چهل الی پنجاه میلیون هوادار 
دارد و ما نمی توانیم نسبت به آنها بی تفاوت 
باشیم. تنها کار ما این است تمرکزمان روی 

مسابقات باشد.

حفظ تیم در شرایط کرونایی...
این کار خیلی ســخت و دشواری است. 
کادر فنی و بازیکنان احســاس مسوولیت 
دارند و تمام افرادی که کنار تیم هســتند 
باید خوب زندگی کنند و در این شــرایط 
بهداشــت را رعایت کنند تــا فردی مبتلا 
نشــود. اگر اتفاقی در ایــن زمینه رخ دهد 
جای جبرانی وجــود ندارد. امیدوارم تا روز 
بــازی هم چنین اتفاقی نیوفتد. در این ۱0 
ماه نسبت به تیم های دیگر کمترین تعداد 
آلودگی به کرونا را داشــتیم و یکی 2 مورد 
بیشتر نبودند که خدا را شکر آنها بازگشتند. 
روی مسائل بهداشتی بسیار تاکید می کنیم.

لغو بازی در لیگ برتر به نفع تیم بود؟
از نظر کرونایی به نفع ما بود. برای مثال 
رختکن های ورزشگاه قائمشهر تنگ و تاریک 
اســت و تهویه هم ندارد. من خودم اولین 
نفری بودم که پیشــنهاد دادم این بازی لغو 
شــود. نماینده ایران  هستیم و نمی توانیم 
خطــر کنیم و به جایــی برویم که احتمال 

ابتلا وجود دارد.

گلزنی در جام جهانی لذت بیشتری 
دارد یا در شهرآورد؟

این سوال سختی است. مانند این است 
که از پدری ســوال کنید کدام فرزندت را 

بیشتر دوست داری.

بهترین شماره ۴ پرسپولیس از دید 
شما چه کسی است؟
سید جلال حسینی.

بازی  او  مقابل  که  مهاجمی  بهترین 
کردی؟

علی دایی. واقعا بازی مقابل او سخت بود.

به قهرمانی در آسیا امیدوار هستی؟
صحبــت کردن در مورد این موضوع که 
ما می رویم و می جنگیم شاید تکراری شده 
باشــد اما تنها خواسته من از هواداران این 
اســت که مانند قبل با انگیزه بیشــتری ما 
را راهی کننــد. قولی به خودمان دادیم که 
انشــالله قهرمانی را تقدیم هواداران کنیم و 
به این موضوع بــاور داریم. تا آخرین قطره 
خون و انــرژی که داریم می گذاریم تا جام 

را کسب کنیم.

 

 

خوش خدمتی ناراحت کننده برخی هواداران ایرانی به اولسان 

فشردگی لیگ موجب افزایش آسیب دیدگی ها شد

 حمله تند والدراما به کمک داور ویدئویی
ستاره سابق تیم ملی فوتبال کلمبیا در اعتراض به VAR اعلام کرد داوران تبدیل 

به دلقک هایی شدند که تصمیم گیرنده نیستند.
به گزارش بی ساکر، کارلوس والدراما در یک مصاحبه به شدت از VAR انتقاد و 
اعلام کرد این فناوری به هیچ دردی نمی خورد. ستاره سابق تیم ملی فوتبال کلمبیا 
اظهار کرد: من تصور می کردم VAR قرار اســت به داوران کمک کند اما برعکس 
شده است. اکنون داوران نه سوت می زنند و نه کاری انجام می دهند. وارد زمین 

می شوند و هیچ کاری نمی کنند چون تصمیم گیرنده نیستند. 
کاپیتان تیم ملی کلمبیا در جام های جهانی ۱۹۹0، ۱۹۹۴ و ۱۹۹۸ افزود: این 
VAR را حتی مادرم هم نمی فهمد. تنها در کشورمان قضاوت های بد دیده نمی شود. 
در کشورهای دیگر هم این چنین است، در کوپالیبرتادورس، سودآمه ریکانا، انگلیس، 
اسپانیا و تمام نقاط مختلف جهان. این VAR به هیچ دردی نمی خورد و کلا حضور 
داوران را زیر سوال برده است. داوران دلقک هایی هستند که تصمیم گیرنده نیستند. 
والدرامای ۵۹ ســاله در پایان اظهار کرد: پیش از این داوران تصمیمات را می 
گرفتند و اشــتباه می کردند اما اتفاقی عادی بود چون انسان هستند. با این حال 
اکنون به هیچ دردی نمی خورند. اگر خطای هند اتفاق بیفتد باید از طریق VAR آن 
را مشاهده کنند. اگر ضربه کرنر باید اعلام شود باید آن را چک کنند، اگر احتمال 
خطای پنالتی وجود داشــته باشد باید از طریق VAR آن را بررسی کنند. VAR را 
وارد فوتبال کردند تا بازی ها بدون داور باشد و این فناوری به جای داور سوت بزند.

 به زودی حمل مشعل المپیک ژاپن آغاز می شود
انتقال مشــعل بازی های توکیو که به دلیل همه گیری کروناویروس به تعویق 
افتاده اســت، بیش از ســه ماه دیگر آغاز می شود و اکنون نیز این مراسم با همان 
سوالات مشابه در مورد ایمنی برگزاری المپیک طی همه گیری ویروس کرونا روبرو 
شده است.به نقل از دیپلمات، حتی پس از تاخیر یک ساله، سوالاتی در مورد ایمنی 
مراسم حمل گسترده مشعل و نه خود بازی های المپیک وجود دارد. برگزارکنندگان 
اعلام کردند: قرار است روز سه شنبه، این انتقال در تاریخ 2۵ مارس از استان شمال 

شرقی فوکوشیما آغاز شود.
شایان ذکر است که این مکان برای آغاز این مراسم، پیش از همه گیری کرونا و 
تعویق بازی های المپیک در ۹ ماه پیش در نظر گرفته شده بود؛ این منطقه ساحلی 
ژاپن حدود ۱0 سال پیش در اثر زلزله، سونامی و فروپاشی سه راکتور هسته ای ویران 
شد.مراسم حمل مشعل سراسر ژاپن را دربر می گیرد و ۱0 هزار دونده و ده ها هزار 
مقام رسمی در آن شرکت خواهند کرد، البه این تعداد اعلام شده ساکنان محلی، 

تماشاگر این مراسم را شامل نمی شود.
یوکیهیکو نونومورا، معاون مدیر کل کمیته برگزاری المپیک توکیو، در کنفرانس 
خبری آنلاین گفت: »اقدامات پیشــگیرانه مداوم در مقابل کووید-۱۹ برای انتقال 
مشعل،   تماشاگران، مشعل داران و همچنین مقامات مرتبط با این برنامه انجام خواهد 
شد.«این مراسم با حمایت مالی شرکت های تویوتا و کوکاکولا، دو حامی مالی بزرگ 
المپیک برگزار می شود. اوایل، بحث در مورد احتمال حذف رویداد به دلایل مالی و 

ایمنی وجود داشت، اما این مورد خیلی زود رفع شد.
این مراسم ۱2۱ روز طول می کشد و از ۸۵۹ شهر عبور می کند؛ به طور تقریبی 

همان چیزی که قبل از تعویق، برنامه ریزی شده بود.
نونومورا گفت: »ما می خواستیم تا حد ممکن برنامه را ساده کنیم، سعی کنیم تعداد 
وسایل نقلیه و تماشاگران را نیز به حداقل برسانیم اما همانطور که می دانید مشعل 
به سراسر ژاپن منتقل خواهد شد و ما شرکت کنندگان زیادی خواهیم داشت.«روز 
سه شنبه،  برج اسکای تری )Skytree( توکیو، بلندترین برج ژاپن، برای بزرگداشت 

این  ۱00 روز تا آغاز رله، با رنگ طلایی روشن شد.
طبق برنامه ریزی، قرار است مراسم المپیک به تعویق افتاده، در 2۳ جولای 202۱ 
با شرکت ۱۱ هزار ورزشکار آغاز شود و دربازی های پارالمپیک، ۴۴00 نفر دیگر به این 
مسابقات اضافه می شود.برگزارکنندگان بازی های المپیک و انتقال دهندگان مشعل 
منتظر هستند تا اوایل سال آینده جزئیات مشخصی درباره اقدامات مقابله ای با ویروس 
کرونا ارائه شود البته برای دریافت واکسن های اخیر نیز مورد تشویق قرارگرفته اند.

کوئیکه یوریکو، فرماندار توکیو روز دوشنبه در مصاحبه ای با آسوشیتدپرس گفت: 
»اکنون تعدادی واکســن در حال توزیع است و این پیشرفت امیدوارکننده است. 
»در چند هفته گذشته ژاپن شاهد افزایش عفونت های جدید در سراسر کشور بوده 
است. در روز شنبه، موارد جدید بالغ بر ۳0۴۱ نفر بود و اولین باری است که  موارد 

ابتلا بیش از ۳000 مورد اعلام شده است.
ژاپن با ۱2۵ میلیون نفر جمعیت، همه گیری را باکمی بیش از 2۵00 مرگ ناشی 

از کووید-۱۹ به طور نسبی خوب کنترل کرده است.

 دوری ۴ ماهه اینیستا از میادین 
هافبک ویســل کوبه به دلیل آســیب دیدگی تا چهار ماه نمی تواند تیمش را 
همراهی کند.به گزارش آس، آندرس اینیستا، بازیکن ویسل کوبه به دلیل آسیب 
دیدگی که در لیگ قهرمانان آسیا دچارش شده بود در بارسلونا تحت عمل جراحی 

قرار گرفت و به چهار ماه استراحت نیاز دارد تا بهبود یابد. 
هافبک اسپانیایی در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیب دید و پزشکان 
تیم پارگی تاندون را تشخیص دادند. عمل این بازیکن با موفقیت انجام شده است 
و انتظار می رود پس از چهار ماه به میادین برگردد. اینیستا همچنان در بیمارستان 
بستری است و مشخص نیست چه زمانی به ژاپن برمی گردد. هافبک ویسل کوبه 
به دلیل آسیب دیدگی دیدارهای پایانی این فصل لیگ ژاپن را از دست خواهد داد.

 انصراف هندی ها از شــطرنج دانشجویان آسیا به دلیل امتحانات 
دانشگاهی!

دختران شطرنج بازان هندی به دلیل تداخل برنامه های امتحانی دانشگاهی خود 
با مسابقات شطرنج دانشجویان آسیا، از این رقابتها انصراف دادند.تیم دختران شطرنج 
هند درحالی که در روز اول مسابقات اینترنتی شطرنج قهرمان دانشجویان آسیا به 
میزبان مجازی ایران شــرکت کرده بودند، در اقدامی عجیب از ادامه این مسابقات 
انصراف داند. این انصراف در حالی رقم خورد که یکی از شطرنج بازان هند موفق شده 
بود در پایان روز اول این رقابتها در صدر مسابقات بایستد. شنیده ها حاکی از آن 
است که تیم دختران شطرنج هند طی ایمیلی به مسئولان برگزاری این مسابقات از 
ادامه این رقابتهابه دلیل تداخل امتحانات دانشگاهی خود انصراف دادند. این انصراف 
در حالی است که هندی ها درخواست داده بودند جدول مسابقات تغییر کند اما به 
دلیل برنامه ریزی های صورت گرفته این امکان میسر نبود.  بنابراین هندی ها به 

دلیل تداخل امتحانی از ادامه این رقابت ها کنار رفتند.

  هندبالیست های آلمان حاضر نیستند به جام جهانی بروند!
چند بازیکن اصلی تیم ملی هندبال آلمان اعلام کردند حاضر نیستند تیم ملی 
کشورشان را در جام جهانی همراهی کنند.به گزارش ایزوستیا، تیم هندبال مردان 
آلمان با ســیل کناره گیری بازیکنانی روبرو اســت که از ترس عفونت  کرونا نمی 
خواهند به جام جهانی مصر در ژانویه سفر کنند.هفته گذشته پاتریک ویانسک از تیم 
مل کناره گیری کرد و اعلام کرد در این رقابت ها حاضر به بازی نیست. هم تیمی 
های او استفن وینهولد و هندریک پکلر و همچنین فین لمکه نیز اعلام کردند به 
در این رقابت ها حضور نخواهند داشت و همین کار را در روز سه شنبه انجام دادند.  
آلفرد گیسلاسون مربی تیم که تقریباً بدون دفاع شده است ، گفت: از نظر ورزشی 
این موضوع به وضوح ما را نگران کرده است. همه آنها دلایل خود را مستقیماً برای 
من توضیح دادند و من آنها را درک می کنم.  بازیکنان دلایل شخصی مربوط به 

خانواده های خود را ارائه می دهند.

رفتار عده ای از هواداران فوتبال در ایران باعث شــده باشــگاه اولســان 
کره جنوبی از این شرایط نهایت بهره را ببرد و هواداران ایرانی ضد پرسپولیس 

را با خود همراه کند.
فینال لیگ قهرمانان آسیا 2۹ آذر در دوحه برگزار می شود و پرسپولیس 

ایران و اولسان کره جنوبی برابر هم به میدان می روند.
بعد از مشخص شدن اولسان به عنوان حریف پرسپولیس، عده ای از هواداران 
فوتبال ایرانی که طرفدار تیم های دیگری به جز پرسپولیس هستند، به حمایت 
از تیم کره ای در شبکه های اجتماعی از جمله اینستاگرام پرداختند؛ اتفاقی 

که در ابتدا برای این باشگاه کره ای هم عجیب و دور از ذهن بود. 

رفته رفته این باشــگاه کره ای در صفحه رســمی خود با هواداران ایرانی 
ارتباط برقرار کرده و در یک پست به آنها سلام کرده و به نظر می رسد این 

اقدام گروهی از هواداران ایرانی به دل تیم کره ای نشسته است. 
کار به اینجا ختم نشــده اســت و در دو پست آخر این باشگاه کره ای به 
زبان فارســی برای هواداران ایرانی یک مسابقه ایجاد شده تا تعداد هواداران 
ایرانی طرفدار اولسان بالا برود. این اقدام در خود رسانه های کره ای نیز اتفاق 
عجیبی بود و خیلی از رســانه های کره ای اعلام کردند که به نظر می رسد 

حساب رسمی این باشگاه هک شده است!
این تیم کره ای از هواداران ایرانی خواسته ابتدا حساب رسمی باشگاه اولسان 

را دنبال کنند و در ادامه با هشتگ اولسان و لیگ قهرمانان آسیا، شعارها و 
عکس های خودشان را به زبان کره ای آپلود کنند و در صورتی که اولسان در 
فینال برنده شود ۵ دست پیراهن این باشگاه بین هواداران قرعه کشی می شود. 
البته کری های فوتبالی در اکثر جاهای فوتبال دنیا وجود دارد و مثلا یک 
هوادار اتلتیکومادرید از قهرمانی رئال مادرید خوشــحال نمی شود ولی این 
حجم از حمایت از تیم مقابل را در کشورهای دیگر نمی بینیم که باعث شود 
به اصطلاح تیم رقیب از آب گل آلود ماهی بگیرد و سعی در جذب هواداران 
ایرانی، ارائه مسابقه و سرگرم کردن آنها کند تا در فینال با حذف نماینده آن 

کشور، تنها ۵ عدد لباس  بین آنها قرعه کشی شود.

سرمربی تیم بســکتبال زنان گروه بهمن گفت: در این فصل به دلیل 
بحران کرونا، بازی های لیگ برتر به صورت فشرده در حال برگزاری است 

که این امر سبب شده، آسیب دیدگی بازیکنان زیاد شود.
نازی طائرپور اظهار داشــت: در دیدار اول در لیگ برتر بسکتبال زنان 
یک شکست را برابر مهرام تجربه کردیم و همانطور که گفته بودم حدود 
۶ ماه بازی نداشتیم و اولین بازی بود که بعد از این مدت در آن شرکت 
کردیم. حتی برخی از بازیکنان خوب ما به دلیل کرونا در این دیدار حضور 

نیافتند و »سعیده علی« هم از بسکتبال خداحافظی کرده بود.
وی ادامه داد: در دور رفت لیگ برتر نارسینا اول، بهمن دوم، نامی نو سوم 
و مهرام چهارم شد. دور برگشت خیلی مهم است تا ببینیم چه عملکردی 
برابر تیم ها خواهیم داشت. چهار تیم از گروه الف و چهار تیم از گروه ب 
دوباره به مصاف هم خواهند رفت. هر روز بدن سازی و تمرینات را پیگیری 

می کنیم تا بازیکنان از آمادگی کامل برخوردار باشند.
سرمربی گروه بهمن عنوان کرد: هر تیمی باید در این بحران کرونا از 
کادر و بازیکنان به خوبی مراقبت کند. بازیکنان ما مرتب تست می دهند و 
به محض اینکه می گویند سردرد دارند آنان را برای تست کرونا می فرستیم 

و تا آمدن نتیجه استراحت می کنند.
وی در خصوص شکست برابر نارسینا گفت: یک مورد اشتباه داوری در 

این دیدار وجود داشت و همانطور که مربیان و بازیکنان اشتباه می کنند، 
داوران نیز به دور از اشتباه نیستند.

 منتهی برخی از اشــتباهات در دیدارها تاثیرگذار است و نتیجه بازی 
را تغییر می دهد و از نظر روحی روی بازیکنان اثر می گذارد. بازیکنان ما 
خیلی خسته بودند و مشکل اساسی این بود که دو بازی سخت را پشت 
هم در پیش داشــتیم. اینگونه آســیب دیدگی تیم ها به دلیل فشار بازی 
بیشــتر می شود. فصل گذشته هر هفته یک بازی داشتیم و این فصل به 

دلیل کرونا 2 بازی پشت هم انجام می گیرد.
طائرپور یادآور شــد: در دور برگشــت شکست برابر این تیم را جبران 

می کنیم.
 آنان یک بازیکن آمریکایی و یک اوکراینی  را در ترکیب خود دارند که 
در کیفیت و سطح بازی ها اثرگذار هستند اما تیم نامی نو هم از بازیکنان 
خوبی برخوردار اســت منتهی سه بازیکن خود را به دلیل آسیب دیدگی 

در ترکیب نداشت و تن به شکست داد.  
وی درخصوص تیم مهرام گفت: این تیم اکنون یک مربی یونانی دارد 

که قصد دارد چند بازیکن خارجی هم جذب کند.  

 صفر تا صد انتخابات فدراسیون پزشکی ورزشی
مجمع انتخاباتی فدراسیون پزشکی ورزشی با گذشت بیش از ۱۳ ماه، سرانجام پانزدهم دی ماه سال جاری با حضور ۹ نامزد )در صورت عدم انصراف( برگزار می شود.با اعلام زمان برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون پزشکی ورزشی 
که قرار است پانزدهم دی باشد، شاهد رقابت ۹ کاندیدا از ۱۴ کاندیدای ثبت نامی برای تصدی ریاست این فدراسیون خواهیم بود تا در نهایت با گذشت ۱۳ ماه و ۱0 روز، مجمع انتخاباتی یکی از مهم ترین فدراسیون های کشور 
حدود 200 روز قبل از المپیک 2020 برگزار شود.ششم آبان  سال گذشته دوره چهارساله ریاست غلامرضا نوروزی در فدراسیون پزشکی ورزشی به اتمام رسید اما با توجه به اینکه ۱۸ آبان ماه سال ۹۴ حکم ریاست او به امضای وزیر 
وقت ورزش و جوانان رسیده بود تا ۱۸ آبان ۹۸ به طور قانونی ریاست این فدراسیون را عهده دار بود و تا ششم آذر سال گذشته که مهرزاد خلیلیان به عنوان سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی از سوی وزیر ورزش و جوانان منصوب 
شــد، به فعالیت خود در این ســمت ادامه داد.در نهایت مهرزاد خلیلیان، سرپرست فدراســیون پزشکی ورزشی، غلامرضا نوروزی، رییس سابق فدراسیون پزشکی ورزشی، امیرحسین براتی، سعید کاظمی، محمد اسد مسجدی، کرم 
الله علیمرادی، داود آزادبخت، حسن تامینی، ابراهیم عباسی، رضا میرابوطالب، فرزین حلبچی، داود باقری، محمد حسین پورغریب و جمالی عزآبادی به منظور شرکت در انتخابات ریاست فدراسیون پزشکی ورزشی ثبت نام کردند.

بر اساس اعلام وزارت ورزش و جوانان، مهرزاد خلیلیان به دلیل کاندیداتوری در انتخابات فدراسیون پزشکی ورزشی از سمت خود استعفا داد و این تصمیم در راستای اجرای عدالت در مورد تمامی کاندیداهای احراز پست فدراسیون 
پزشکی ورزشی انجام شد. 2۶ تیر اما وزیر ورزش و جوانان در حکمی محمد اسدمسجدی را به عنوان سرپرست جدید فدراسیون پزشکی ورزشی منصوب کرد؛ موضوعی که باعث شد مسجدی از رقابت برای انتخابات انصراف دهد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱۵۶۶۷-۶۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱
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امام صادق علیه السلام:
لتَ في عُمرِکَ یوَمَینِ فَاجعَل  إن اجُِّ

أحَدَهُما لأدَِبکَِ لتَِستَعینَ بهِ عَلی 
یوَمِ مَوتکَِ . فقیلَ لهَُ : و ما تلِکَ 

الاستِعانةَُ ؟ قالَ : تحُسِنُ تدَبیرَ ما 
تخَُلِّفُ و تحُکِمُهُ .

اگر از عمرت دو روز باقی مانده 
باشد، یکی از آن دو روز را برای ادب 

)دانشِ( خود صرف کن تا برای روز 
مردنت از آن کمک بگیری. عرض 

شد: آن کمک گرفتن چیست؟ 
فرمود: این که آنچه را پس از خود 

می گذاری تدبیر نیکو و محکم کاری 
کنی. 

الکافي : ۱۳2/۱۵۰/۸

 دلار                         2۵۹,۵2۰ 
 یورو                          ۳۱۵,۵۱۰ 
 پوند انگلیس           ۳۴۵,۸۷۰  
 درهم امارات               ۷۱,۴۷۰   

 لیر ترکیه                    ۳۳,۰۰۰
 سکه امامی          ۱2۱,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۱۶,۹۷۰,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۴,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ۴۳,۸۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۴,۳۰۰,۰۰۰
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شب یلدای پرستاران رو ببینید!

فناوری

 جعبه گشایی آیفون ۱2 و آیفون ۱2 پرو اپل
آیفــون ۱2 و آیفون ۱2 پرو با طراحی نوســتالژیک مشــابه آیفون ۴، 
پردازنده ی قدرتمند A۱۴ با اتصال ۵G و نمایشــگر OLED معرفی شــدند. 
هم اکنون در بازار ایران، این گوشــی ها با قیمت های بســیار گرانی فروخته 

می شوند.
آیفــون ۱2 و آیفــون ۱2 پــرو قابلیت های زیادی برای دیده شــدن در 
بــازار دارند. از بین تمام تغییرات کوچک وبــزرگ آیفون ۱2، زبان طراحی 
برجسته ترینشــان است. طراحان اپل فریم محدب نسل های پیشین را کنار 
گذاشــته  و با الهام گرفتــن از زبان طراحی آیپد پــرو و صدالبته مدل های 
خاطره انگیز آیفون ۴ و ۵، قطعات گوشــی را روی اســکلتی با سطوح تخت 
و گونیایی ســوار کرده اند. افزون براین برای نمای جلو و پشــت دو گوشی، 
پوشــش های کاملا تخت انتخاب  کرده و با دقتی مثال زدنی، هم ســطح با 
لبه های فریم کار گذاشته اند تا بدین ترتیب ساختار متقارن گوشی ها حفظ 

و زبان طراحی بخش های مختلفشان هم خوانی داشته باشد.
طراحی تخت آیفون های جدید ارگونومی و راحتی نسل گذشته را ندارد؛ 
اما به شــدت بر جذابیتشان می افزاید و ظاهری مدرن تر به آن ها می بخشد. 
آیفون ۱2 و آیفون ۱2 پرو صرف نظر از ماژول های اضافی دوربین در نسخه ی 
پرو، تفاوت درخورتوجهی ندارند و همین موضوع، آیفون ۱2 را به  گزینه ی 

ایدئال تری برای عموم علاقه مندان اپل بدل می سازد.

 فروش دوربین در ســال 2۰2۰ پیــش از ۵۰ درصد کاهش 
یافته است

آمار جدید انجمن CIPA تأثیر مخرب ویروس کرونا بر کسب و کار صنعت 
دوربین را نشان می دهد.

بعد از شــیوع ویروس کرونا  در سراســر جهان و تغییر شیوه ی زندگی 
مردم و تعطیلی بسیاری از کسب وکارها، ضرر هنگفتی به بسیاری از صنایع، 
ازجمله صنعت دوربین ها وارد شد. حال آمارهای ارائه شده از افت فروش شدید 
دوربین های DSLR و دوربین های کامپکت و دوربین های بدون آینه  حکایت 
می کنــد. انجمن دوربین و محصــولات تصویربرداری در ژاپن که اصطلاحا 
CIPA خوانده می شود، به تازگی اطلاعاتی از تولید جهانی دوربین و لنز را تا 
سپتامبر )شهریور( سال جاری منتشر کرده است. نتایج به دست آمده از این 
انجمن نشان می دهد که این صنعت به طورواضح از همه گیری جهانی ویروس 
کرونا بسیار ضربه خورده است. انجمن CIPA حجم واحدهای فروخته شده و 
ارزش ارسال شده ی آن ها را منتشر کرده است که همگی درمقایسه با مدت 

مشابه در سال 20۱۹ با کاهش چشمگیری رو به رو بوده اند.
تولیدکنندگان دوربین تا سپتامبر )شهریور( سال جاری ۱.۵۶2 میلیون 
دستگاه DSLR فروخته اند که درمقایسه با بازه ی زمانی مشابه در سال پیش 
افت ۵۴ درصدی را نشــان می دهد. ناگفتــه نماند ارزش این دوربین ها نیز 
۶۴.۶ میلیارد ین )معادل ۶2۵.۶۶ میلیون دلار( برآورد می شود که از کاهش 

۵۱ درصدی آن حکایت می کند.
دوربین های بدون آینه اگرچه وضعیت بهتری داشته اند، با فروش ۱.۸0۷ 
میلیون دستگاهی تاکنون، ۳۴ درصد کاهش را تجربه کرده اند و ارزش این 
واحدها نیز با 2۶ درصد کاهش درمقایســه با بازه ی زمانی مشــابه در سال 
گذشته، ۱۴۵.۸2 میلیارد ین معادل ۱.۴۱2 میلیارد دلار تخمین زده می شود. 
با اینکه حجم بیشــتری از دوربین های کامپکت درمقایسه با دوربین های 
DSLR فروخته شده است، با افت ۵۱ درصدی درمجموع فقط 2.۴۹۸ میلیون 
دســتگاه فروش رفته  و به همان اندازه آسیب را متحمل شده اند. ارزش این 
فروش ۵۳.۵۷۸ میلیارد ین )معادل ۵۱۸.۹۱ میلیون دلار( بوده اســت که 
2۶ درصــد کاهش را نشــان می دهد. در نمودار زیــر، تمامی محموله های 
دوربین  دیجیتال با لنزهای قابل تعویض ســال جاری را در مقایسه با دو سال 

گذشته مشاهده می کنید.
احتمالا مدتی طول خواهد کشید تا تولیدکنندگان دوربین و لنز خسارات 
واردشــده در دو سوم سال 2020 به دلیل همه گیری ویروس کرونا را جبران 
کنند؛ اما با روند فروش آن ها در شــهریور ســال جاری، نشان می دهد این 
صنعت توانســته کمی خود را احیا کند و فروش رضایت بخش دوربین ها را 

در آینده را نوید می دهد.

 گوشــی های قدیمی اندرویدی سال آینده از دسترسی به 
برخی وب سایت ها محروم خواهند شد

ازاین پــس اگر می خواهید تعداد زیادی از وب ســایت های امن را بازدید 
کنید، مجبور خود خواهید شــد گوشی قدیمی خود را تعویض یا از مرورگر 

فایرفاکس استفاده کنید. 
طبق گفته ی اندروید پلیس )Android Police(، به زودی مجوز ســازمان 
Let›s Encrypt در گوشی های هوشمندی اندرویدی مجهز به سیستم عامل 
قدیمی تر از نوقا Nougat ۷.۱.۱ از سال آینده صادر نخواهد شد و آن ها به 
بسیاری از وب سایت های امن دسترسی نخواهند داشت. این سازمان قرار است 
گواهی دیجیتال خود را از اول سپتامبر )شهریور( سال آینده کاملا قطع کند.

همچنین، سازمان Let›s Encrypt به کاربران دارای گوشی های قدیمی تر 
از اندرویــد نوقا پیشــنهاد می کند که از مرورگــر فایرفاکس )Firefox( در 
موبایل هایشــان اســتفاده کنند؛ زیرا مرورگر یادشــده از گواهی های این 
ســازمان پشتیبانی می کند و به وب سایت ها اجازه می دهد تا همچنان پس 
از منقضی شدن گواهی، همچنان از آن بهره مند شوند. البته این روشی موقت 
است و انتظار می رود به زودی توسعه دهندگان طبق روال معمول پشتیبانی 

از سیستم عامل های قدیمی را رها کنند.
باتوجه به سیاست های به روزرسانی اندروید، این امر می تواند نکته ی بسیار 
مهمی تلقی شود؛ زیرا بیش از ۳۳.۸ درصد کاربران اندروید نسخه ا ی قدیمی تر 
از ۷.۱ را اجرا می کنند که متأسفانه خیلی از شرکت های تولیدکننده ی گوشی 

نیز پشتیبانی نرم افزاری از آن ها را قطع کرده اند.
تعدادی از فروشندگان گوشی های اندروید، به  ویژه گوشی های پایین رده 
و ارزان قیمت، در سال های گذشته به به روزرسانی گوشی های خود اهمیتی 
نداده اند و ممکن است خیلی از افراد در سال 20۱۶ یا حتی 20۱۷ محصولی 
خریده باشــند که از اندروید زیر ۷.۱ اســتفاده می کنــد. انتظار می رود با 
منقضی شدن گواهی مذکور به طور ناگهانی دسترسی به برخی از وب سایت ها 
در گوشــی های قدیمی با مشکل مواجه شود. البته در دو سال اخیر اوضاع 
کمی بهبود یافته اســت؛ زیرا سامســونگ و دیگر سازندگان اندروید به سه 
سال انتشار به روزرسانی سیستم عامل متعهد شده اند. بااین حال، این موضوع 

واقعیت را برای بسیاری از افراد تغییر نخواهد داد که از گوشی قدیمی استفاده 
می کنند و اگر از مرورگر فایرفاکس اســتفاده نکنند، از بســیاری از محتوا 

محروم خواهند شد و ممکن است مشکلات برایشان اندروید به وجود آید.

 بروزرسانی می 2۰2۰ ویندوز ۱۰ سهم زیادی از بازار کسب 
کرده است

سازمان AdDuplex گزارش آماری اکتبر را منتشر کرده است که در آن 
به ســهم بازار نســخه های مختلف ویندوز ۱0 اشاره می شود. بر اساس این 
گزارش، به روزرسانی می 2020 ویندوز ۱0 سهم زیادی از بازار ویندوز ۱0 

را به خود اختصاص داده  است.
به روزرســانی ماه می 2020 وینــدوز ۱0 نزدیک به ۳۷.۷ درصد بازار را 
دراختیار دارد و بعد از آن، نسخه V۱۹0۹ ویندوز ۱0 نزدیک به ۳2.۴ درصد 
بازار را به خود اختصاص داده اســت. ویندوز ۱0 با به روزرسانی می 20۱۹، 
22 درصد بازار را کســب کرده و 2 درصد کاربران ویندوز ۱0 از بیلدهای 
مخصوص ویندوز اینسایدر استفاده می کنند. به روزرسانی ماه اکتبر 2020 

ویندوز ۱0 که مدتی پیش منتشر شد، ۱.۷ درصد بازار را دراختیار دارد.
سازمان AdDuplex اعلام کرده است که این آمار را با بررسی ۱00 هزار 
کامپیوتر که از اپلیکیشــن  UWP اســتفاده می کنند به دست آورده است. 
مایکروســافت هنوز اطلاعات دقیق تری از ســهم بازار نسخه های مختلف 

ویندوز منتشر نکرده است.

 دوربین مدت پرواز ۳۳D ISOCELL Vizion سامســونگ برای 
گوشی معرفی شد

ایزوســل ۳۳D Vizion حسگر ســه بعدی مدت پرواز جدید سامسونگ 
اســت که برای ســریع تر کردن فوکوس خودکار و ایجاد جلوه ی بوکه روی 

تصاویر تلاش می کند.
 ۳D Time of( سامســونگ چند روز پیش حسگر ســه بعدی مدت  پرواز
 Samsung ISOCELL Vizion( جدیدی با نام ایزوسل ویزیون ۳۳ دی )Flight
۳۳D( معرفی کرد. این حسگر می تواند داده های مربوط به فاصله را به کاربر 
ارائه دهد و ســوژه هایی که با ســرعت در حال جابه جا شدن هستند پایش 
کند تا امکان ارائه ی فوکوس خودکار ســریع تر و ثبت کردن جلوه ی بوکه 

)Bokeh( روی ویدئو فراهم شود. 
حســگر ایزوسل ویزیون ۳۳D می تواند نقشه ی مربوط به عمق صحنه ها 
را با وضوح ۶۴0 در ۴۸0 پیکسل ثبت کند و فاصله ی 0.2 تا پنج متر )۱۶ 
 ISOCELL Vizion فــوت( را با وضوح ۱0 یا ۱2 بیت اندازه بگیرد. حســگر
۳۳D برای پایش سوژ ه ها با تأخیر پایین می تواند به نرخ ۱20 فریم  بر ثانیه 

دست پیدا کند.
زمانی که از ۳۳D ISOCELL Vizion به عنوان ابزاری برای فوکوس خودکار 
اســتفاده شود، این حســگر به 200 میلی وات انرژی نیاز پیدا می کند )این 
انرژی به خودِ حسگر و حسگر مادون قرمز داده می شود(. حسگر سامسونگ 
برای ارائه ی پایش مداوم سوژه در حالت هایی نظیر بازی های واقعیت افزوده 
یا رندر کردن ویدئوهای دارای جلوه ی بوکه، نیازمند ۴00 میلی وات انرژی 
خواهد بود. با همه ی این ها حتی در شرایطی که حسگر نیاز به ۴00 میلی وات 

انرژی دارد، باتری گوشی با سرعت زیاد خالی نمی شود. 
 Deep Trench سامسونگ در حســگر جدید خود از فناوری اختصاصی
Isolation اســتفاده کرده اســت؛ این فناوری در حسگرهای سری ایزوسل 
استفاده می شود. Deep Trench Isolation رخنه ی اطلاعات در بین پیکسل ها 
را کاهش می دهد تا حســگر بتواند به  شکلی دقیق سوژه ی اصلی تصویر را 

از پس زمینه جدا و جلوه ی بوکه ایجاد کند. 
حســگر ۳۳D Vizion برای استفاده به عنوان سیستم تشخیص چهره در 
پرداخت های موبایلی یا بازکردن قفل صفحه کاربرد دارد. این یعنی ممکن 
اســت حسگر جدید سامســونگ را نه تنها در پنل پشتی گوشی ها بلکه در 
پنل جلویی درکنار دوربین ســلفی ببینیم. سامســونگ پیش تر در گوشی 
گلکسی اس 20 اولترا از حسگر سه بعدی مدت  پرواز استفاده کرده است و 
انتظار داریم حسگر ۳۳D در آینده ای نزدیک در دیگر گوشی های هوشمند 
این شرکت به  کار رود. در حال  حاضر سونی به عنوان رهبر بازار در حوزه ی 
تولید حســگر مدت  پرواز شناخته می شود و ۵0 درصد از سهم این بازار را 
دراختیار دارد. آیپدها و آیفون های نســل جدید اپل مجهز به حسگر مدت 

 پرواز سونی هستند.

 فروش تراشه ۵G به اپل برای کوالکام درآمد هنگفتی ایجاد 
کرده است

شــرکت کوالکام ازطریق فروش تراشه ۵G به اپل، در سه ماهه منتهی به 
ماه سپتامبر ۴.۹۷ میلیارد دلار درآمد کسب کرده است.

کوالکام ســرمایه گذاری زیادی روی تولید تراشه ۵G انجام داده و اکنون 
این بخش به ســوددهی مناسبی رسیده است. در گزارش مالی این شرکت 
که مربوط به سه ماهه منتهی به ماه سپتامبر می شود، سود و میزان فروش 

این شرکت در مقایسه با سال گذشته بیشتر شده است.
البتــه کوالکام به محصول خاصی برای این افزایش درآمد اشــاره نکرده 
است، اما به گزارش خبرگزاری رویترز، فروش چیپ ۵G کوالکام به اپل سهم 

زیادی در افزایش درآمد این شرکت داشته است.
درآمد کوالکام در بخش فروش چیپ ۴.۹۷ میلیارد دلار بوده است. قبلا 
پیش بینی شــده بود این شــرکت بتواند به درآمد ۴.۵۹ میلیون دلار برسد. 
مدیر اجرایی کوالکام به این موضوع اشاره کرده است که درآمد این شرکت 
از مشتری های جدید کم بوده و بیشتر درآمد کوالکام از همکاری هایی بوده 

است که از قبل شکل گرفته اند.
به گفته ی کوالکام، در سه ماهه منتهی به ماه سپتامبر ۱۶2 میلیون چیپ 

با قابلیت ارسال اطلاعات به شکل بی سیم راهی بازار کرده است.
تحلیلگران اعتقاد دارند درآمد کوالکام در سه ماهه بعدی به ۵.۷۱ میلیارد 
دلار می رسد. البته خود کوالکام پیش بینی کرده است بتواند به درآمد ۶.2 
تا ۶.۸ میلیارد دلاری دســت پیدا کند. انتظار می رود تا آخر ســال 2020 
این شــرکت نزدیک به ۱۷۵ تا 22۵ میلیون چیپ ۵G راهی بازار کند. این 
احتمال وجود دارد که در سال 202۱ تعداد چیپ های تولیدشده این شرکت 
به ۵00 میلیون واحد برسد. باید به این موضوع اشاره کنیم که کوالکام برای 
فــروش چیپ به هواوی، از دولت آمریکا در خواســت مجوز کرده که هنوز 

واکنشی نشان نداده است.

توسعه ی شبکه های ۴G روی ماه باعث افزایش تداخل سیگنال و مزاحمت 
برای تلســکوپ های رادیویی خواهد شــد. این موضوع به نگرانی بزرگی برای 
 Jodrell( ستاره شناسان تبدیل شده است. با ورود به رصدخانه ی جادرل بنک
bank(، با اعلامیه ای روبه رو می شــوید که از بازدیدکنندگان درخواست کرده 
تلفن های همراه خود را خاموش کنند؛ زیرا تلســکوپ لوول به قدری قدرتمند 
اســت که می تواند ســیگنال های تلفن را حتی روی مریخ هم کشــف کند. 
تلســکوپ های رادیویی بســیار حساس هستند. کارل ســاگان، ستاره شناس 

افسانه ای می گوید:
مقدار انرژی خارج از منظومه ی   شمسی که تلسکوپ های رادیویی روی زمین 
دریافت می کنند، کمتر از انرژی حاصل از برخورد یک دانه ی برف با زمین است.

مقدار انرژی کل شــاید به اندازه ی چند دانه برف باشــد؛ اما بازهم دامنه ی 
ســیگنال های رادیویی نجومی بسیار کمتر از ســیگنال های مصنوعی است. 
در صورتی که جادرل بنک بتواند تداخل ســیگنال تلفن همراه حتی روی مریخ 

را کشف کند، چگونه می تواند با شبکه ی ۴G روی ماه کنار بیاید؟
مشکل ساخت شبکه ی ۴G روی ماه باعث نگرانی بسیاری از ستاره شناسان 
شــده و حالا نوکیای آمریکا بودجه ی ۱/۱۴ میلیون دلاری را برای توســعه ی 
 ۴G/LTE اولین شــبکه ی ســلولی روی ماه دریافت کرده است. هدف شبکه ی
تســهیل قابلیت سکونت پذیری طولانی مدت در ماه و ارائه ی امکانات ارتباطی 

برای بخش های اصلی مثل ماه نوردها و بخش های هدایت و کنترل است.
تداخل فرکانس رادیویی )RFI( کابوس دیرینه ی ستاره شناسان رادیویی است. 
جادرل بنک، اولین رصدخانه ی نجوم رادیویی در جهان، به دلیل RFI تأسیس 
شد. سِر برنارد لاول، یکی از پیشتازان نجوم رادیویی، متوجه اختلال RFI به دلیل 
عبور قطارهای شهری شد؛ به همین دلیل، پژوهش های خود را دو هفته به سشایر 
منتقل کرد و سپس برای همیشه ماندگار شد. از آن زمان، تلسکوپ های رادیویی 
برای اجتناب از RFI در مناطق دور از شهر ساخته شدند. برای مثال، تلسکوپ 
SKA  )آرایه ی کیلومتر مربعی( در مناطق دورافتاده ی آفریقای جنوبی و استرالیا 
در دست ساخت است. بدین ترتیب، بسیاری از منابع رایج RFI، از جمله تلفن های 

همراه و امواج اجاق های مایکروویو، حذف خواهند شد.
بااین حال، تلســکوپ های رادیویی زمینــی به طور کامل نمی توانند از منابع 
فضایی RFI مثل ماهواره ها یا شــبکه های ارتباطی آینده ی ماه اجتناب کنند. 

RFI را می توان با اســتفاده از ســپر های محافظتی مناســب و افزایش دقت 
انتشار سیگنال کاهش داد. ستاره شناسان به صورت پیوسته در حال توسعه ی 
راهبردهایی برای حذف RFI از داده های خود هستند؛ اما این مسئله به شدت به 
نقش شرکت های خصوصی و تضمین محافظت از نجوم رادیویی وابسته است.

رؤیای دیرینه ی منجمان رادیویی ســاخت تلسکوپی رادیویی در آن سوی 
ماه اســت. این تلسکوپ علاوه بر اینکه از ســیگنال های زمینی در امان است، 
می تواند ضعیف ترین فرکانس های رادیویی را رصد کند که روی زمین تحت تأثیر 
یونوسفر جو قرار می گیرند. رصد فرکانس های رادیویی ضعیف می تواند به پاسخ 
به پرسش های بنیادی درباره ی جهان، از جمله اولین لحظات پس از بیگ بنگ 
کمک کند. برای مثال، ناســا روی پروژه ای سرمایه گذاری کرده که هدف آن 
تبدیل یکی از دهانه های برخوردی ماه به تلسکوپ رادیوی با شبکه ی سیمی 
اســت. ناســا با وجود علاقه به پروژه های رادیویی، باید منافع شرکای تجاری 
خود را هم تضمین کند. نوکیا یکی از ۱۴ شــرکت آمریکایی است که با ناسا 
در مجموعه ای از پروژه ها به ارزش بیش از ۳۷0 میلیون دلار همکاری می کند. 
یکی از اهداف نوکیا کمک به توسعه ی برنامه ی آرتمیس و بازگشت فضانوردان 

به ماه تا سال 202۴ است.
مشارکت شرکت های خصوصی در فناوری فضایی پدیده ی جدیدی نیست و 
مزایا و معایب آن بحث برانگیزاند. یکی از پروژه های مهم ماهواره های استارلینک 
اسپیس ایکس است که از زمان اولین پرتاب در سال 20۱۹، جنجال زیادی در 
میان ستاره شناسان به پا کرد. بلافاصله  پس از پرتاب ماهواره های استارلینک، 
تصاویری از تداخل این ماهواره ها و مزاحمت  آن ها برای اهداف نجومی منتشر 
شــد. ستاره شناسان در گذشته نیز با ماهواره ها مشــکل داشتند؛ اما تعداد و 
درخشــش چشمگیر استارلینک بی سابقه و پیش بینی مدار آن ها دشوار است. 

این مسائل باعث افزایش نگرانی فعالان حوزه ی ستاره  شناسی شده است.
SKA تحلیل جدیدی درباره ی تأثیر ماهواره ها بر نجوم رادیویی منتشر کرد. 
هدف این سازمان تولید نسل آینده ی فناوری تلسکوپ رادیویی برای آرایه ی 
کیلومترمربعی است. طبق محاسبات، حساسیت تلسکوپ های SKA درمقایسه با 
باند رادیویی استارلینک با فرض پرتاب ۶۴00 ماهواره، ۷0 درصد کمتر است. 
با تجاری شدن فضا، آسمان پر از فناوری های جدید خواهد شد؛ ازاین رو، اعمال 

قوانینی برای پژوهش های نجوم ضروری است.

توسعه ی شبکه ی ۴G در ماه خبری ناگوار برای نجوم رادیویی

راهکار پاناسونیک برای برداشتن ایرباد از روی ریل قطار

پاناسونیک با همکاری یکی از بزرگ ترین شرکت های راه آهن ژاپن، دستگاهی 
برای برداشــتن ایربادهای افتاده روی ریل قطار تولید کرده است. مدتی است که 
هدست  بی سیم به یکی از بهترین گجت های موجود در دنیای فناوری تبدیل شده 
است و با داشتن آن، دیگر نیازی نیست که نگران مشکلات سیم باشید. ایرباد نسل 
جدیدی از لوازم گوش دادن به موسیقی است که ظرف مدت زمان کوتاهی به یکی 
از پرطرفدارترین ها تبدیل شده؛ به همین دلیل شرکت های مختلف مدل های زیادی 
از آن با طرح  و رنگ  متنوع تولید می کنند. بعضی از هدست های  بی سیم مانند سری 
ایرپاد اپل یا ایرباد سامسونگ پس از مدت کوتاهی بازار را تصرف کرده اند. اما این 
گجت های کوچک، سبک و جذاب همیشه کاربران خود را راضی نگه نمی دارند. 
یکی از مشکلاتی که سر راه کاربران ایرباد وجود دارد، افتادن آن  است. هدست های 
بی سیم دارای اندازه بسیار کوچکی هستند و افتادن آن ها از گوش کاربر اصلا مسئله 
دور از ذهنی نیست. گفته می شود سالانه تعداد بسیار زیادی ایرباد در راه آهن ژاپن 
از گوش صاحبان آن ها روی ریل  قطار می افتند؛ به همین دلیل یکی از شرکت های 
معروف دنیای فناوری تصمیم گرفته اســت برای برداشتن آن ها کار تازه ای انجام 
دهد. بر اســاس جدیدترین اخبار منتشرشده در دنیای فناوری، پاناسونیک برای 
حل مشکل مذکور که در سال های اخیر بیشتر شده است، با یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های راه آهن ژاپن همکاری می کند. این دو شــرکت قصد دارند به  دنبال 

هدست های بی سیمی باشند که از گوش صاحبان آن ها روی ریل  قطار می افتند. 
طبق گزارش خبرگزاری  ژاپنی JR East که بخشی از گروه راه آهن خصوصی ژاپن 
است و مناطق توکیو و توهوکو را پوشش می دهد، در سه ماهه جولای تا سپتامبر 
۹۵0 حادثه در ۷۸ ایستگاه قطار توکیو رخ داده که با ایرباد مرتبط است؛ ظاهرا این 

آمار تنها یک چهارم تعداد اصلی ایربادهای افتاده را تشکیل می دهد.
گفته می شــود کارکنان ایســتگاه قطار به طور معمول از یک بازوی مکانیکی 
برای برداشتن وسایل بزرگ تر مانند کلاه یا گوشی هوشمند از کنار ریل های قطار 
استفاده می کنند. اما سنگ های موجود بین ریل ها باعث می شود اشیا کوچک تر 
سخت تر از دیگر وسایل برداشته شوند. فرض کنید گوشی سمت چپ ایرپاد پرو 
به درون ریل قطار سقوط کند، در این صورت حتی ممکن است کارکنان مجبور 
شــوند تا آخر وقت صبر کنند که حرکت تمام قطارها متوقف شود و بتوانند این 

وسیله را بیرون بکشند.
برای مقابله با این موضوع، پاناسونیک با همکاری JR East دستگاهی شبیه به 
جاروبرقی ساخته اســت که گفته می شود برای برداشتن هدست  بی سیم بسیار 
مناسب تر از بازوی مکانیکی است. با استفاده از این دستگاه می توان به راحتی اشیا 
کوچک را از لابه لای ریل های قطار بیرون کشــید و دیگر نیازی به صبر کردن تا 

آخر وقت نیست. 


